

ကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်ခိကရဲးယုထာထီၣ်ကီၢ်ရၣ်ခိၣ်န့ၣ်အသီ

ကွေ့ကလုန်
လါအိးကထိဘၣ် ၂၀, ၂၀၁၃

ခ့ၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီခိကလုၣ်စးဖျိၣ်ကရၢ ကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်, မၤဖဲၣ်အခိကရဲးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် ၁၆ ဘျီတဘျီခိးယုထာထီၣ်ဝဲဖဲၣ်ကီၢ်ရၣ်ခိၣ်န့ၣ်အသီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်ခိကရဲးဘၣ်တၢ်မၤအိၤဖဲ ကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်ဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် စးထီၣ်လါအိးကထိဘၣ် ၁၅ သီတုၤ ၁၉ သီ, ၂၀၁၃ အနံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤအိၣ်ခိးတၢ်ယုထာထီၣ်ကီၢ်ရၣ်ခိၣ်န့ၣ်လါကတီၢ်ခိၣ်ရိၣ်ခဲတၢ်ဆူညါခဲန့ၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပဖိၣ်စိၤဘံလၢၣ်ဘၣ်တၢ်ယုထာထီၣ်အိၤဖဲကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်ခိကရဲးဘျံးဖဲၣ်ကရၢခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပဖိၣ်စိၤဘံလၢၣ်အတၢ်ကတိၤတူၢ်လီၢ်အမူအဒါအပူၤစံးဝဲ,

“ပကအိၣ်ဆၢထၢၣ်ဂၢၢ်ဂၢၢ်ကျၢၤကျၢၤခိးပကဖဲးသကိးမၤသကိးတၢ်ယုထာထီၣ်ပဝဲဖဲၣ်ကီၢ်ရၣ်သုးက့ၣ်ခိၣ်န့ၣ်အိၣ်ဆၢသုးရၣ်ပူၤမၤသကိးတၢ်ခဲလၢၣ်ယုထာထီၣ်ဖိကီၢ်ဖိပပုၤကလုၣ်ကမုၢ်ခဲလၢၣ်ပကဖိၣ်လီၢ်စုးမၤသကိးတၢ်လၢခဲန့ၣ်အတီၢ်ပူၤပတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်ဖိအိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.”

“ပကကုၣ်ကျဲးစးလၢပကညီခိကလုၣ်စးဖျိၣ်ကရၢအတၢ်ပံးပီၣ်ခိၣ်, ပကကုၣ်ကျဲးစးသ့ၣ်ထီၣ်ပူၤသ့ၣ်ဘိၣ်သးစၢ်တဖၣ်အကံၢ်အစီအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒဲးသိးဂဲလီၢ်မၤသကိးတၢ်ဆူညါကသ့အဂီၢ်လီၤ. ပကကုၣ်ကျဲးစးမၤဖိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ပပုၤကလုၣ်ထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်တဖၣ်ကတုၤထီၣ်ပသီထီၣ်, ကအိၣ်မူပူၤခိးသုးသ့ၣ်လၢကတီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

“ပလီၢ် ခၢၣ် သး ကညီခိ ကလုၣ်စးဖျိၣ်ကရၢအိၣ်ခိးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးလၢတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး



ပဖိၣ်စိၤဘံလၢၣ်, ခ့ၣ်အဲၣ်ယုၣ်ကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်ကရၢခိၣ်. တၢ်ဂီၢ်-ကွေ့ကလုန်

အပူၤပကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်ပဆၢထၢၣ်ယုထာထီၣ်ပလီၢ်ခၢၣ်သးဖဲပလီၢ်ခၢၣ်သးအတၢ်ပံးစုန့ၣ်ကျဲးအသိးလီၤ.”

“ဖဲပပုၤကလုၣ်ခိ တကလုၣ်အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲအသိးပကမၤသကိးတၢ်ခိးပပုၤကလုၣ်ကညီဖိဒဲးသိးကအိၣ်မူခိးလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်, အိၣ်မူခိးသုးသ့ၣ် လၢကတီၢ်, တၢ်ခိၣ်ထီၣ်ထီၣ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ပအၢၣ်လီၤပသးလၢကပကုၣ်ကျဲးစးမၤသကိးတၢ်န့ၣ်လီၤ.”

“ပဆၢမုၢ်လၢၣ်သပုၤကတၢ်လၢပခိၣ်ပန့ၣ်ကိးနီၢ်ဂၤဖဲး, ပုၤမၤသကိးတၢ်ကိးနီၢ်ဂၤဖဲးကကဟုကယၢ်ပတၢ်ကရၢကရီၢ်, ကကဟုကယၢ်ပပုၤကလုၣ်န့ၣ်လီၤ. ပမၤဖဲၣ်ထဲပဝဲဖဲၣ်တဖျိၣ်တထၢတသ့ဘၣ်, ထဲတဂၤတသ့ဘၣ်, ပကအိၣ်ခိးတၢ်ဖိၣ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်, ပကအိၣ်ခိးတၢ်ဖိၣ်ဖျိၣ်ကုၣ်လီၢ်တၢ်ပိၣ်လၢပဖွဲပူၤမုၢ်ဂုၤ, ကုၣ်လီၢ်အိၣ်သကိးတၢ်ခိးပကညီခိကလုၣ်မုၢ်ဂုၤ, ကုၣ်လီၢ်အိၣ်သကိးတၢ်ခိးကရၢကရၢသဘျီ ကရၢတဖၣ်မုၢ်ဂုၤ, ပကလဲၤသကိးပဝဲဖဲၣ်ယုထာထီၣ်ဖိးအ

ဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်ယုထာထီၣ်ဝဲဖဲၣ်အကီၢ်ရၣ်ထီၣ်ဘိကမံတံာ် ၂၁ ဂၤန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ရၣ်ပုၤပလီၢ်ဆုၣ်နီၤမုၢ်ဝဲဖဲၣ်ပဖိၣ်စိၤဘံလၢၣ်, ပုၤပလီၢ်ဆုၣ်နီၤ-၂ သုးခိၣ်ကျၢၢ်ဖိစိၤဒါကီၢ်လုၢ်, န့ၣ်ရွဲၣ်ပဖိၣ်စိၤသီသံၣ်ဖျိၣ်ခိးန့ၣ်ရွဲၣ်သယုပဖိၣ်စိၤအဲၣ်နၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤအိၣ်ခိးတၢ်ကွၢ်ကဒါကွၢ်ကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢအပူၤကွံာ် ၂ န့ၣ်အတီၢ်ပူၤ, တၢ်ဟံလီၤခါဆူညါတၢ်မၤရဲၣ်ကျဲးစးတၢ်တၢ်ပိၣ်ဝဲသကိးဘၣ်ပးတၢ်ဂ့ၢ်အကလုၣ်ကလုၣ်လၢအကဲထီၣ်လၢကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ခ့ၣ်အဲၣ်ယုၣ်ခိကရဲးတဘျီအံၤအိၣ်ခိးတၢ်မၤရဲၣ်ကျဲးစးလၢတၢ်ကဲလီၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဝဲဖဲၣ်ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခ့ၣ်, တၢ်ကဲလီၢ်လၢကညီဖိအတၢ်အိၣ်စံာ်အိၣ်ကျၢၤအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်လၢတၢ်ဟံဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်ခိးကညီကလုၣ်ခိးကမုၢ်လၢအအိၣ်လၢကီၢ်ရၣ်ဘျံးဖဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.



အတင်ထံ
အတင်ပင်သ

- တင်ဆုတင်ဖိ
- တင်တင်တင်
- တင်သဘူ
- တင်ထဲသီးတုသီး

ကညီတင်ပရသဘူ : သဘူလု-ဆုဟုတင်ကစီတင်, သဘူလု-တင်ကွဲတင်ကစီတင်, သဘူလု-ဝဲတင်နီဖးတင်

ပုတကလုန်စံးတင်နု

ပုတကလုန်စံးတင်နုကဘုအိတင်အရူအသးတဖုလုတင်သုညါပပနီအိပုတကလုန်ကသုအဂီအိအိစံးအိကျဲဝဲဒ်ပုတကလုန်လုဟီတင်ခိကျဲအံကသုအဂီနုလီ.

ပုတကလုန်အရူအသးအိဝဲဒ် ၅ မံနုလီ.

၁. အတင်ဟဲလီစာလီသွဲအထူအထံး(အတင်စံးစဲတဲစဲ).

၂. အကုန်, အလံာ်အလံာ်.

၃. အလုလုထုသနုတင်ဆဲးတင်လုလီဆီ.

၄. အဟီတင်ခိကျဲဝဲဒ်အိအိစံးဝဲဒ်လီလီဆီဆီ ဖိး

၅. အတင်လုအိသးသမုမုကျဲဝဲဒ်လီလီဆီဆီနုလီ.

ပကွဲကဒါကုလုကီပယီတင်စံးစဲတဲစဲအိအိစံးစဲတဲစဲအပူကီပယီထံရှုကီသးတင်ဘုကံကုန်အိထံလီကီပုစုကဲတင်ဒဲးတင်ယဘုအိထံလီကညီတင်ပာ်ဆဲးကီပဒ်အစိစဲအံဟဲခိဖိအသးလုကညီဖိတဖုအတင်မိနုနုသးလီဝဲဒ်တင်ခွဲတင်ယလုထံး ၅ မံအံယုထီဝဲဒ်လုတင်မုတင်ခုအကျဲ, ယုထီဝဲဒ်လုထံရှုကီသးအကျဲဘုဆုတင်နုဘုဝဲအယိနုလီ.

ဖဲ ၂၀၁၂ နံနုကီပဒ်အိခွဲအိယုမဲဝဲဒ်တင်ပတုတင်ခးနုလီ. တင်ထံလီစံးကတိလဲအသးတကတီတကတီအိလဲကတင်ခွဲအိယုကရဲလဲလီကတိသကိးတင်လုတင်ပတုတင်ခးလုကီဖိတဘုကအိထံလီအိတင်ကဟဲလီတင်ရဲတင်ကျဲလုတင်ကစးထီကတိသကိးထံရှုကီသးနုလီ.

ပဝဲကညီကလုန်ပတင်မိနုနုသးလီလုပပုကလုန်အံကအိမုဘုဒ်ပုတကလုန်လုအိအိစံးတင်သဘူ, တင်ခွဲတင်ယ, အိမုပုဒဲးသုသုလုကပီဖိးလဲထီဝဲဒ်လဲထီအသိးမုမဆါတနံအံပတတုအိဆုပတင်ပညိကွဲစိအံဒဲးဘု. အယိဒဲးသိးပပုကလုန်ကအိစံးအိကျဲပုတကလုန်အသိးပကဘုဆဲးဂဲလီတင်လုပသနုလုပမဲသု, ဖိလီပစုမဲသကိးတင်ဖိးဂဲလီသကိးလုပုတကလုန်အရူအသး ၅ မံလုထံးအံကအိစံးအိကျဲဖိးပပုကလုန်အဂီနုလီ. တင်အရူအသး ၅ မံအံမုမုကျဲဝဲဒ်နုပပုကလုန်တဖုကလီမုမုကျဲဝဲဒ်နုလီ.

ဒဲးသိးပုတကလုန်အရူအသး ၅ မံအံအသုတလီမုမုကျဲဝဲဒ်ကအိကျဲခိးလဲထီဝဲဒ်လဲထီဆုညါကသုအဂီပဝဲတကစုစုမုမုကျဲ, ပတင်ကရဲကရဲလုအမဲတင်ဘုထွဲဒဲးကညီဖိတဖုမုမုကျဲပကဘုစးထီပဟဲလီတင်မဲကျဲဖိးမဲကျဲထီအမိလဲမိပုနုလီ.

ကွေ့ကလုန်တင်ကစီကွဲမုဘုပုဖးလံာ်ဖိတဖုလုကဆုဟုအတင်ကွဲ, တင်ထံ, တင်ပဲထံနီဖးဒဲးတင်ကစီတဖုလုလီကတိဘုထွဲအပူနုလီ. ကွေ့ကလုန်ဟုဂံဟုဘါတင်ဟဲကျဲသဘူ, တင်ထံသဘူတဖုနုလီ. ဒဲးလဲပဂုတင်ဟဲကျဲသဘူတဖုကဘုအိအိစံးတင်ဟဲကျဲပုနီတဂဲအလုကပီဖိးတင်ဟဲဒုဟဲကမုလုတင်အိအိစံးတင်အုသးတဖုတခိတင်ထာနုအိဘု. လီတဲစဲလုတင်ဆဲးကျဲအဂီ-(၆၆) ၀၈၉၅၅၆၉၁၀၈

ကွေ့ကလုန်တင်ဆဲးကျဲ
Website: www.kwekalu.net
Email: kwekalu@yahoo.com
Address: Kwe Ka Lu
P.O Box 5
Suan Phung 70180
Thailand

ပူၤကီၢ်ပယီၤဖိသး ကလီၢ်ဘျဲၣ်ဘၣ် အိၣ်မူၢ်ကုၢ်အသိး

ကွဲၤကလုာ်
အိးကထိဘၣ် ၂၃, ၂၀၁၃

လၢဟီၣ်ခိၣ် ချၢနီၣ်ဘျဲၣ်အံၤပူၤ ၃၀ က ကွဲၤကလုာ်အိၣ်မူၢ်ကုၢ်အိၣ်မူၢ်အသိးလီၤ. ပူၤ သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအါတက့ၢ်တၢ်စီၣ်ဆါအီၤလၢက ဆါလီၤအနီၣ်ခိၣ်ကွဲၤဂီၤ, ကမၤတၢ်လၢတၢ်မၤကီၢ် ကီၢ်ဂီၤတဖၣ်အဂ့ၢ်ကရၢလၢအယုၤသ့ၣ်ညါဘၣ် ထွဲဒီးတၢ်မၤကဲကုၢ်ပူၤကူပူၤကညီၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ် ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၁၇ သီအနံၤန့ၣ်လီၤ.

ကရၢလၢအထီၣ်တၢ်စီၣ်ဆါမၤကဲကုၢ် ပူၤကူပူၤကညီၣ်(Free Foundation)ယုၤသ့ၣ်ညါ ဝဲဒၣ်ထံကီၢ် ၁၆၂ ဘျဲၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးပူၤနီၣ်ဂံၢ်လၢ အဘၣ်မၤတၢ်ဒ်ကုၢ်တၢ်မၤ, တၢ်မၤကဲကုၢ်, ဒီး ကီၢ်ပဒိၣ်အတၢ်တြီၤဆါမၤလီၤမၤပူၤစီၣ်ဆါမၤကဲ ကုၢ်ပူၤကညီၣ်လၢတဖိးသဲး, အဂံၢ်အဘါအိၣ် ထဲလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ယုၤထံၣ်သ့ၣ်ညါထံၣ်န့ၣ်ဝဲဒၣ်ထံ ကီၢ် ၁၀ ဘျဲၣ်အပူၤပူၤ ၂၉.၈ ကကွဲၤကလုာ် အိၣ်မူၢ်မၤတၢ်ဒ်ကုၢ်န့ၣ်လီၤ. ထံကီၢ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ် ဝဲဒၣ် ကီၢ်အုၤယုၤ, ပၣ်ကုၣ်စတၣ်, နဲၣ်ကွံၣ်ရံ ယါ, အိၣ်သံၣ်ယိပံယါ, ရံၣ်ဂ့ၤ, ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်, ဒ်မိၣ်ခြးတုးရံၣ်ဖၢဘျးခိၣ်ကီၢ်, ကီၢ်ပယီၤဒီး ကီၢ်ဘုကလါဒုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

စါခဲအံၤကုၢ်န့ၣ်တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ် တၢ်စီၣ်(ဆါ)ပူၤကူပူၤကညီၣ်, တၢ်မၤဆူၣ်မၤတၢ်, တၢ်ဘၣ်မၤတၢ်ဒ်ဖျိတၢ်လိးကဒါကုၤဒုးကမၤ, တၢ်ဘၣ်ဖျိဆူၣ်သး, ဒီးတၢ်ဆါလီၤဖိဒ်ဖိသ့ၣ်ဒီး တၢ်မၤဖိသ့ၣ်တရီၤတပါတတီၤတလီၤတဖၣ်န့ၣ် လီၤ.

ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်အဲၣ်ဒီးကီၢ်ပယီၤကစူးကါ ဝဲတြီၤတဘျဲၣ်သန့

ကွဲၤကလုာ်
လါနီၣ်ဝုဘၣ် ၁၁, ၂၀၁၃

ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်ကိတိၢ်ခိၣ်ကျၢၢ်ယံၣ်လး ချၢနဝး တဲၣ်ကိးတၢ်ဒီးကီၢ်ပယီၤကီၢ်ခိၣ်အူသ့ စ့ၣ်ဖဲအတၢ်ထံၣ်လိာ်အိၣ်သကိးဒီးအီၤဖဲကီၢ်ချၢ တတီၤဒီးအဲၣ်ဒီးဝဲဒၣ်လၢကီၢ်ပယီၤကစူးအိၣ်ထီၣ် ကီၢ်ဆါတၢ်ကူၣ်လဲမၤကၤဝဲတြီၤတဘျဲၣ်သန့န့ၣ် လီၤ.

ဝဲတြီၤတဘျဲၣ်သန့ အဲၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ် လၢ ကီၢ်ဆါတၢ်ကူၣ်လဲမၤကၤတြးဖိးသဲးစးလၢထံကီၢ် ခံဘျဲၣ်ကအိၣ်ဝဲဒၣ်တတီၤလီၤဒီးတၢ်စီၣ်န့ၣ်သ့ၣ် ပနံၣ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢကီၢ်ဆါအဂၤလၢတဖိးသဲးစး တဖၣ်အသုတအိၣ်လၢတဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်ကိတိၢ်ခိၣ်ကျၢၢ်ယံၣ်လး ချၢနဝးအတၢ်ယုၤထီၣ်ဝဲဒၣ်အူသ့စ့ၣ်ဖဲအံၤမ့ၢ်ဝဲဒၣ်ဖဲ အတၢ်ကတိၤသကိးတၢ်ဒီးအူသ့စ့ၣ်ဖဲကီၢ်တြျုၣ် နဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အချၢတတီၤဖဲတၢ်မၤဝဲဒၣ်မ့ၢ် ထီၣ်ကလံၤထံးအုၤထံကီၢ်(အၣ်စံၣ်ယုၤ)တၢ် အိၣ်ဖျိၣ် ၂၃ ဝိတဝီဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၁၀ သီအနံၤန့ၣ်လီၤ.

ကိတိၢ်ခိၣ်ကျၢၢ်ယံၣ်လး ချၢနဝး ယုၤ ထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်ကီၢ်ပယီၤလၢကမၤသကိးတၢ်ဘျီ ထီၣ်ဝဲဒၣ်သိလုၣ်ကျဲမ့ၢ်လၢကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်, ကီၢ်ပ

ယီၤဒီးကီၢ်အုၤယုၤန့ၣ်လီၤ.
ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်ပဒိၣ်အပူၤတဲၣ်တၢ်ပာ ထံရး ရၣ်တနါစံးဝဲဒၣ် ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ် တၢ်ကစီၣ်သန့(TNA)လၢကီၢ်ပယီၤဒီးကီၢ်ကီၢ် တဲၣ်မၤဆူၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်ကီၢ်ဆါတၢ်ကူၣ်လဲမၤကၤ အကတီၢ်ထံၣ်န့ၢ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လၢတၢ်စီၣ်ဆါဝဲဒၣ်ပ နံၣ်ဒီးတၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢကီၢ်ဆါတဖၣ်အါထီၣ်အဖိ ခိၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်ခိၣ်သ့တၢ်ဟဲန့ၢ်စ့ၢ်လီၤဝဲဒၣ်အါမးန့ၣ် လီၤ.

ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်ကိတိၢ်ခိၣ်ကျၢၢ်ဆုၢ်န့ၣ်ဝဲ ဒၣ်လၢတၢ်ကစူးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတြီၤ(တြး)တဘျဲၣ်သန့ သန့ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အတၢ်လိာ်ဘၣ်တခီကီၢ် ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢန့ၣ်လီၤ. ဆုၢ်န့ၣ်စ့ၢ်ကိး ဝဲလၢထံကီၢ်ခံဘျဲၣ်ကီၢ်ဆါခိၣ်သ့ပူၤဘၣ်မူဘၣ်ဖါ တဖၣ်ကမၤသကိးတၢ်ဒီးယုၤကျဲလၢကမၤလီၤမၤ တၢ်စီၣ်ဆါတၢ်လၢတဖိးသဲးစးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တြးတဘျဲၣ်သန့တၢ်ခီကီၢ်ဆါသန့မ့ၢ်ဝဲ ဒၣ်ပူၤလၢအစီၣ်န့ၣ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤပနံၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ် ဝဲဒၣ်ပနံၣ်စရီတဘျီယိဝဲဒၣ်လၢထံကီၢ်ခံဘျဲၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ် ကျိၤဝဲကွဲၤတၢ်တိာ်ကျဲၤလီၤဆီတခီထံကီၢ်ခံဘျဲၣ် အံၤအခိၣ်အနၢ်အၢၣ်လီၤလၢကမၤအါထီၣ်ဝဲဒၣ် ပူၤဘျၢလီၤစ့န့ၣ်လီၤ.



ကီၢ်ကီၢ်တဲၣ်-ကီၢ်ပယီၤကီၢ်ဆါတြး တၢ်ဂီၤ-အုၣ်ထၢၣ်နဲး

ဒဲၣ်မ့ၢ်ထီၣ်သဝီဖိကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်တၢ်မၤစၢၢ်ထးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်

ကွၢ်ကလုာ်
နီၣ်ဝဲဘၢၣ်, ၂၀၁၃

ကမ္ဘာတဖၣ်လၢအအိၣ်လၢ ဣၣ်ငါ သဝီ, လၢဝဲၣ်ကူၣ်ကမၤ, လၢအအိၣ်လၢဝဲၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်ထီၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၢၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢအမ့ၢ်ထီၣ်လၢတၢ်စူးကါကွၢ်ထံတသ့ဘၢၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးအဂီၢ်ထံတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ခိဖျိလၢတၢ်မၤစၢၢ်ပူၤထးပူၤဖဲတၢ်လီၤန့ၣ်အယီၤလီၤ.

ဖဲဝဲၣ်ကူၣ်သဝီကမၤ ယုၣ်ဖျါၣ် ကျိဒီး ပှါသါကျိကမၤခိပနံၣ်တဖုလၢအမ့ၢ် အရွးတဲခိပနံၣ်မၤဒဲၣ်မ့ၢ်ထီၣ်ပူၤထးပူၤတၢ်မၤစၢၢ်န့ၣ်လီၤ. ခိဖျိတၢ်မၤစၢၢ်ပူၤထးပူၤအယီၤထံကျိဖဲန့ၣ်လီၤဘၢၣ်အါ

ဘၢၣ်သီအယီၤသဝီဖိလၢအအိၣ်လၢဣၣ်ငါသဝီတဖၣ်သ့ကတိကွၢ်ထံကျိတသ့လၢဘၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

“ခိဖျိလၢတၢ်မၤစၢၢ်ပူၤထးပူၤအယီၤထံကျိတဖၣ်ဟဲလီၤထဲကပံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှါသဝီဖိလၢအအိၣ်လၢအမ့ၢ်ထီၣ်သးလၢထံကျိအံၤတဖၣ်သ့ကတိကွၢ်ထံတသ့လၢဘၢၣ်. မ့ၢ်လၢသဝီဖိတဖၣ်ဒီးသန့ထီၣ်စ့ၢ်ကီးအသးလၢတၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးအယီၤလၢကလူထံအဂီၢ်လူကွၢ်တသ့လၢဘၢၣ်. လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအယီၤပတလိၣ်တၢ်တီၢ်ကွၢ်အံၤဘၢၣ်အဂ့ၢ်.”

အူစီၣ်အိၣ်လၢဝးကူၣ်သဝီစံးဘၢၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်ပှါဟံးန့ၣ်တၢ်ကစီၣ်န့ၣ်လီၤ. ခိဖျိတၢ်မၤစၢၢ်ပူၤထးပူၤအယီၤဘၢၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်ထီၣ်ထံကျိခဲဘိလၢအမ့ၢ်ယုၣ်ဖျါၣ်ကျိဒီးပှါ

သါကျိန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအအိၣ်လၢအမ့ၢ်ထီၣ်သးလၢထံကျိခဲဘိအံၤမ့ၢ်ဒဲၣ်မ့ၢ်, ဝးကူၣ်, သယဲးဃး, ယါမစူၣ်, လုးကွဲၣ်ခိၣ်, တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိတဖၣ်လၢသဝီ ၅ ဖျါအံၤခိဖျိတၢ်မၤစၢၢ်ပူၤထးပူၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အိၣ်ထီၣ်လၢန့ၣ်သဝီအဂီၢ်အယီၤအဲၣ်သ့ၣ်ကွၢ်ထံလံာ်ဆဲးလီၤသကိးအမံၤဆူတနီၣ်သရံၣ်ကီၢ်ဒိၣ်အကိတီၢ်ခိၣ်ကျိအအိၣ်လၢအပူၤကွဲၣ်တနံၣ်လါမၤရွးအပူၤဘၢၣ်ဆၢၣ်တၢ်စံးဆၢတဖၣ်ကွၢ်ကတိကွၢ်နီၣ်တမံၤဘၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

အရွးတဲခိပနံၣ်စးထီၣ်ဟဲန့ၣ်လီၤမၤစၢၢ်ပူၤထးပူၤဖဲတၢ်လီၤအံၤစးထီၣ် ၂၀၁၁-၂၀၁၂ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကစးထီၣ်ထုးစ့ၢ်လီၤဒီးဆိတလဲတၢ်နီၤလီၤ ပှါဘၢၣ်ကီဘၢၣ်ခဲတၢ်အိၣ်

ကွၢ်ကလုာ်
လါအိးကထိဘၢၣ် ၉ သီ, ၂၀၁၃ နံၣ်

စးထီၣ်လါနီၣ်ဝဲဘၢၣ်န့ၣ်ကရၢလၢအမၤစၢၢ်ပူၤဘၢၣ်ကီဘၢၣ်ခဲတၢ်အိၣ် ထံၣ်ဘၢၣ်စံၣ် (The Border Consortium TBC)ဟံၣ်ဖျါဒုးသ့ၣ်ညါဝဲလၢကမၤစ့ၢ်လီၤဒဲၣ်မ့ၢ်ထီၣ်တၢ်နီၤလီၤပှါဘၢၣ်ကီဘၢၣ်ခဲတၢ်အိၣ်ခိဖျိလၢကျိၣ်စ့ၢ်တၢ်မၤစၢၢ်ပူၤထးပူၤအယီၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါစးပထုဘၢၣ် အပူၤထံၣ်ဘၢၣ်စံၣ်ထုးထီၣ်ရၢလီၤတၢ်ကစီၣ်ဘိးဘၢၣ်သ့ၣ်ညါစံးဝဲလၢကစးထီၣ်ထုးစ့ၢ်လီၤတၢ်အိၣ်တၢ်မၤစၢၢ်ပူၤထးထီၣ်လါဒဲၣ်မ့ၢ်ထီၣ်အလါလၢကဘၢၣ်တၢ်နီၤလီၤအိၣ်ဖဲလါနီၣ်ဝဲဘၢၣ်အလၢကတကမၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယူၤလံအလၢကန့ၣ်ကီၢ်ပယီၤပှါဘၢၣ်ကီဘၢၣ်ခဲလၢကီၢ်ကီၢ်တၢ်ကီၢ်ဆၢအနီၣ်ဂံၢ်အိၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်(၁၂၉,၇၈၇)ကန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ထုးစ့ၢ်လီၤတၢ်အိၣ်အံၤကမ့ၢ်ဒဲၣ်မ့ၢ်အပူၤကွဲၣ်ပှါနီၣ်ဒိၣ်တကန့ၢ်ဘၢၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်တလါဟုသး ၁၂ ကံလိန့ၣ်, ကန့ၢ်ဘၢၣ်ကွၢ်ဒဲၣ်မ့ၢ် ၈ ကံ

လိတူၤ ၁၀ ကံလိ, ဒီးတၢ်အံၤဒီးသန့ထီၣ်စ့ၢ်ကီးအသးလၢဒဲၣ်မ့ၢ်တဖၣ်တဖျါၣ်စ့ၢ်စ့ၢ်အတၢ်လိၣ်ဘၢၣ်နီၣ်နီၣ်အဖိခိၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်အိၣ်အဂၤလၢအမ့ၢ်သဘ့ဘီ(ဝဲဘီ), သိအိၣ်, တၢ်အိၣ်န့ၢ်ဂံၢ်န့ၢ်ဘါကမူၣ်, ညၣ်အုၣ်, သ့ၣ်လး, ဒီးအံၤသ့ၣ်တဖၣ်တခိကအိၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်လီၤလီၤ. မ့ၢ်ပှါသးနံၣ် ၁၈ နံၣ်ဆူဖိလၢတခိတၢ်ဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဘၢၣ်အဂ့ၢ် ထံၣ်ဘၢၣ်စံၣ် ဟံၣ်ဖျါဒဲၣ်မ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ထုးစ့ၢ်လီၤတၢ်အိၣ်အံၤကဒီးသန့စ့ၢ်ကီးသးလၢဟံၣ်ဖျါဖိဖိတဖျါၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ထုးစ့ၢ်လီၤဒဲၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်အံၤတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်တၢ်အပတီၢ် ၄ ပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ၁. မ့ၢ်ဒဲၣ်မ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါဖိဖိလၢလိၣ်ဘၢၣ်တၢ်အိၣ်အဖိခိၣ်ကတၢ်, ဟံၣ်ဖျါဖိဖိလၢအလိၣ်ဘၢၣ်တၢ်အိၣ်နီၣ်နီၣ်, ဟံၣ်ဖျါဖိဖိလၢအိၣ်သ့အိၣ်သ့, ဒီးဟံၣ်ဖျါဖိဖိလၢဆၢထၢၣ်လၢအအိၣ်သ့န့ၣ်လီၤ.

ဟံၣ်ဖျါဖိဖိတကလုာ်လၢအလိၣ်ဘၢၣ်တၢ်အိၣ်အဖိခိၣ်ကတၢ်တခိတၢ်ကနီၤလီၤအါထီၣ်န့ၢ်ဟုသး, ဟံၣ်ဖျါဖိဖိလၢအလိၣ်ဘၢၣ်တၢ်အိၣ်

နီၣ်နီၣ်တခိတၢ်ကနီၤလီၤအပူၤကွဲၣ်အသိး, ဟံၣ်ဖျါဖိဖိလၢအိၣ်သ့အိၣ်သ့တခိပှါနီၣ်ဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်ကဆိတလဲတၢ်နီၤလီၤဟုသး, ဒီးမ့ၢ်ဟံၣ်ဖျါဖိဖိလၢအဆၢထၢၣ်လၢအအိၣ်သ့တခိပှါနီၣ်ဒိၣ် ၁၈ နံၣ်ဆူအဖိခိၣ်တန့ၢ်ဘၢၣ်ဟုသးတၢ်အိၣ်လၢဘၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

ထံၣ်ဘၢၣ်စံၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလၢဟံၣ်ဖျါဖိဖိ ၄ ပတီၢ်အံၤကဘၢၣ်တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်ဒီးဆၢတၢ်အိၣ်လၢဒဲၣ်မ့ၢ်တဖျါၣ်စ့ၢ်စ့ၢ်အကမံၤတၢ်ဘၢၣ်ထဲဒဲၣ်မ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကရနံၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ရံၣ်လၢအဘၢၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးမ့ၢ်အူအိၣ်ဖဲတနံၣ်အံၤတခိတၢ်တထုးစ့ၢ်လီၤတၢ်အိၣ်ဘၢၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ထံၣ်ဘၢၣ်စံၣ် အပူၤန့ၣ်တၢ်ခိၣ်ကျိၢ်စဲၣ်လံာ် ထီၣ်စၢၢ်စံးဝဲလၢ, “လၢတၢ်ကမၤလီၤတၢ်ပှါတဝါအဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်လိၣ်ဘၢၣ်ကန့ၢ်အဂီၢ်ထံၣ်ဘၢၣ်စံၣ်ကဆဲးနီၤလီၤဒဲၣ်မ့ၢ်တလါဘၢၣ်တလါညီၣ်န့ၢ်တၢ်အိၣ်ဒီးတကတီၢ်ပီၤကစးထီၣ်ဆိတလဲတၢ်နီၤလီၤအသီ ၄ ကလုာ်န့ၣ်လီၤ.”

ထံၣ်ဘၢၣ်စံၣ်ဟံၣ်ဖျါစ့ၢ်ကီးလၢတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒဲၣ်မ့ၢ်ဒဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ပၤဆုၤရဲၣ်ကျဲၤတၢ်အိၣ်ကရူၢ်(Community-Managed Targeting)န့ၣ်လီၤ. စံးဝဲလၢတၢ်ပၤဆုၤရဲၣ်ကျဲၤတၢ်အိၣ်အံၤကရူၢ်အံၤကဟံးန့ၢ်မူဒါန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပဒိၣ်ပျၢ်ကွံာ်ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤယိာ်ဖိ ၅၆ ဂ

ကွဲၤကလုာ်
လါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၁၀, ၂၀၁၃

ကီၢ်ပယီၤအူသ့စ့ၣ်ပဒိၣ်ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၈ သီအနံၤပျၢ်ကွံာ်ဝဲဒၣ်ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤယိာ်ဖိ ၅၆ ဂန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ပျၢ်ကွံာ်ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤယိာ်ဖိအံၤတချုးဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢမုၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအူၤထံကီၢ်ကရၢ(အၣ်စံၣ်ယၣ်)အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖဲ ကီၢ်တြျၢ်နဲ ဒီး အၣ်စံၣ်ယၣ် ထံကီၢ်ခိၣ်နီၣ်ဒီးပစုးထံကီၢ်ခိၣ်နီၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါယူၤလံာ်တနံၣ်အံၤဖဲကီၢ်ခိၣ်အူသ့စ့ၣ်လဲၤဟးဝဲဒၣ်ဆူကီၢ်အဲကလံးန့ၣ်အၣ်လီၤဝဲ

ဒၣ်ကီၢ်အဲကလံးပဒိၣ်လၢကပျၢ်ကွံာ်ကယံာ်ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤယိာ်ဖိ တဖၣ်ခဲလၢာ် တချုးနံၣ် အံၤကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

မုၢ်န့ၣ်ထံကီၢ်တဖၣ်ယုထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢကီၢ်ပယီၤကပျၢ်ကွံာ်ကယံာ်ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤယိာ်ဖိလၢအအိၣ်တၢ်တဖၣ်ခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလဲၣ်ဂ့ၤတကတီၢ်ပီၤကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ဖိၣ်ဒုးယာ်ဝဲဒၣ်ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤဟူးဂဲၤဖိအသီတဖၣ်အိၣ်ဖိၣ်စ့ၣ်ကီၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤယိာ်ဖိလၢတၢ်ပျၢ်လီၤခဲအံၤအကျါပၣ်ယုာ်ဒီးကခွၢ်ထံရူၢ်ကီၢ်သးပုၤယိာ်ဖိန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမုၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ဖဲကခွၢ်တၢ်သဘျူကရၢ(ခုၣ်အၣ်အိၣ်)စးထီၣ်ကတိၤသကိးတၢ်ပတုာ်တၢ်ခးဒီးကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီၤကဝီၤကမျၢၢ်လၢကညီကီၢ်ဖဲၣ်အါတက့ၢ်အဲၣ်ဒီးဝဲလၢတၢ်ဆီတလဲဘျီတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဘျူသဲစး

ကွဲၤကလုာ်
လါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၁၁, ၂၀၁၃

ဒဲကီၢ်ပယီၤဒံၤမိၣ်ခြံၣ်စံၣ်ကရၢမိၢ်ပျၢ်တၢ်ယုသ့ၣ်ညါသံကွၢ်သံဒီးအဖိခိၣ်လီၤကဝီၤကမျၢၢ်လၢအအိၣ်လၢကညီကီၢ်ဖဲၣ်ခိၣ်ဝုၣ်ဖၣ်အၣ် ၉၀ မျးကယၤဘျဲၣ်အဲၣ်ဒီးဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကဘျီဘၣ်မၤပျဲၤဝဲဒၣ်ကီၢ်ပယီၤ ၂၀၀၈ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဘျူသဲစးခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

နါခဲၣ်ထူမ့းလၢအမုၢ်ကီၢ်ပယီၤဒံၤမိၣ်ခြံၣ်စံၣ်ကရၢမိၢ်ပျၢ်ကညီကီၢ်ဖဲၣ်အပုၤပၤလီၤဆုၣ်နီၤစံးဘၣ် ဒံၤဝံၣ်ဘံၣ် တၢ်ကစီၣ်သန့လၢတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသံကွၢ်သံဒီးဝဲဒၣ် ဝုၢ်ဖၣ်အၣ် လီၤကဝီၤကမျၢၢ် ၄၀၀ ဂလၢကီၢ်ဆၣ် ၄ ဘ့ၣ်လၢဝုၢ်ဖၣ်အၣ်ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၆ သီအနံၤန့ၣ်အတၢ်စံးဆၢဟဲ ထီၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဲၣ်ဒီးထံၣ်လၢသုးအတၢ်ပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်လၢထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးအပူၤအနီၣ်ဂံၢ်စ့ၤလီၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤစံးဆၢတၢ်ဖိတဖၣ်အဲၣ်ဒီးဝဲလၢထံကီၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအအုၣ်ကီၢ်ဝဲဒၣ်သုး ၂၅

မျးကယၤကဘၣ်ပၣ်ယုာ်လၢဘျီၣ်ဒိၣ်ခၢၣ်စးအပူၤန့ၣ်တၢ်ကဘျီဘၣ်ဒီးဆီတလဲအီၤန့ၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအတြီယာ်ဝဲဒၣ်ဒီးအိၣ်ဆါစူးကွံၣ်လၢကဲထီၣ်ကီၢ်ခိၣ်တသ့မ့ၢ်လၢအထီၣ်ပျၢ်ဒီးကလုာ်ဂၤအယီၤန့ၣ်လီၤ.

ကတီၢ်အံၤကလုာ်လုာ်ဖိၣ်စုကဝဲၤပၣ်ဖိၣ်သးကရၢလၢအမုၢ် ကလုာ်လုာ်စၢဖိၣ်ဖဲၣ်ဒုးရၢၣ်ကီၢ်ကး(United Nationalities Federal Council)စ့ၢ်ကီၢ်ပၣ်လီၤဝဲဒၣ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢတၢ်ဆီတလဲဘျီဘၣ်မၤပျဲၤဝဲဒၣ်ကီၢ်ပယီၤတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဘျူသဲစးခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကလုာ်လုာ်ဖိၣ်စုကဝဲၤပၣ်ဆၢတၢ်တဖၣ်အဲၣ်ဒီးဝဲလၢကီၢ်ပယီၤတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံကီၢ်တၢ်ဘျူသဲစးခိၣ်သ့ၣ်ကဟ့ၣ်အါထီၣ်ဝဲဒၣ်ကလုာ်လုာ်တဖၣ်တၢ်ပၤလီၤသးခွဲးယာ်လၢကီၢ်စၢဖိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြးသန့အမုၢ်အတီအဖိလၢန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ခိကီၢ်လၢကီၢ်ပယီၤဒီးကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်တလိၣ်ဝံၣ်စ့ၣ်လၢဘၣ်

ကွဲၤကလုာ်
အိးကထိဘၣ် ၂၃, ၂၀၁၃

ကီၢ်ပယီၤဒီးကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ပဒိၣ်မၤတၢ်အၣ်လီၤလၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်န့ၣ်လီၤခိ ကီၢ်လံာ်အုၣ်သးသဘျူ (visa free)လၢကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ဖိလၢကလဲၤဟးဆူကီၢ်ပယီၤပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၂ သီအနံၤကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ပဒိၣ်ကရၢပာ်ကံၢ်ပာ်ကျဲၤဝဲဒၣ်ကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ထံဂုၤကီၢ်ဂဲၤကွီၤအတၢ်ဆၢန့ၣ်လၢတၢ်ကလဲၤန့ၣ်ခိကီၢ်ဆူကီၢ်ပယီၤလံာ်အုၣ်သးသဘျူ န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၁-၂၃ သီအနံၤကီၢ်ပယီၤဒီးကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ထံဂုၤကီၢ်ဂဲၤကိတီၢ်ပုၤဘၣ်မုၢ်ဘၣ်ဒါခံကပၤလၢာ်ကဆဲးစုမုၢ်ကျၢၢ်မၤတၢ်အၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤကွီၣ်တဲၣ်ဖိလၢအလဲၤဆူကီၢ်ပယီၤပူၤခိဖျိကဘီယူၤတဖၣ်မုၢ်လဲၤဟးဝဲဒၣ်မုၢ်တအါန့ၢ် ၁၄ သီဘၣ်န့ၣ်တလိၣ်ယုထီၣ်ဝဲဒၣ်(Visa)ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အသိးပုၤကီၢ်ပယီၤဖိတဖၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ပဲၤဝဲဒၣ်ဆူကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ခိဖျိကဘီယူၤမုၢ်တအါန့ၢ် ၁၄ သီဘၣ်န့ၣ်တလိၣ်ယုထီၣ်ဝံၣ်စ့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ထံကီၢ်ခံဘ့ၣ်အကဘီယူၤသန့လၢတၢ်ဟဲခိဖျိအီၤန့ၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ် ၂၃ တီၤန့ၣ်လီၤ. မ့မုၢ်တၢ်လဲၤခိကီၢ်ဆၢလၢခိကျဲၤတခီလိၣ်ဘၣ်ဒီးဝဲဒၣ်တၢ်ယုထီၣ်ဝံၣ်စ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.



ကခွၢ်ဒီးကီၢ်ပဒိၣ်တမၤန့ၢ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး ဒီးဘၣ်

ကွၢ်ကလုာ်
လါအိးကထိဘၣ် ၁၃, ၂၀၁၃

ကခွၢ်တၢ်သဘျူကရၢဒီးကီၢ်ပဒိၣ်တမၤန့ၢ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး
ထံၣ်လိာ်ကတိၤသကိးတၢ် ၃ သီဝံၤအလီၢ်ခံၣ်
လါအိးကထိဘၣ် ၁၀ သီအနံၤ, မၤန့ၢ်ဝဲဒၣ်
တၢ်အၢၣ်လီၤဘၣ်သးသကိး ၇ ထံၣ်ဘၣ်ဆၣ်မ့
မ့ၢ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးတခါတမၤန့ၢ်ဝဲတၢ်အၢၣ်လီၤ
ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကခွၢ်တၢ်သဘျူကရၢဒီးကီၢ်ပဒိၣ်တမၤန့ၢ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး
ထံၣ်လိာ်အိၣ်သကိးကတိၤတၢ်အလီၢ်ခံၣ်ကတၢ်
တဘျီအံၤခံကပၤလၢၣ်တမၤန့ၢ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးဒီး

ဘၣ်ဆၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤဘၣ်သးတနီၤလၢ
တၢ်ကကွၢ်စူၣ်ကယၢ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးဒီးတၢ်က
ဆိလီၤကဒါကွၢ်ကီၢ်ပူၤ ပူၤလီၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢအ
ဘၣ်ယုၢ်မ့ၢ်တၢ်ဖျိးလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအယိတဖၣ်
န့ၣ်လီၤ.

ကခွၢ်မၤတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးဒီးကီၢ်ပဒိၣ်
ပဒိၣ် ၁၇ နံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံၣ် ၂၀၁၁ နံၣ်န့ၣ်တၢ်
ဒုးတၢ်ယၤကဲထီၣ်ကဒါကွၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျိ
လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအယိဖူဖိသဝီဖိတကလီၢ်ဘျီ
ဘၣ်ယုၢ်မ့ၢ်တၢ်ဖျိးကဲထီၣ်ကီၢ်ပူၤပူၤလီၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်
န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤကွဲမ့ၢ်ပိာ်မ့ၢ် လၢကမၤသုး

ကွၢ်ကလုာ်
လါအိးကထိဘၣ် ၁၉, ၂၀၁၃

လၢကီၢ်ပယီၤအတၢ်ခံၣ်စိၤတဲၤစိၤပူၤအ
ဆိကတၢ်တဘျီကီၢ်ပယီၤတၢ်ဒီးသဒါဝဲကွၢ်ကွဲ
မ့ၢ်ဝဲဒၣ်ပိာ်မ့ၢ်လၢကန့ၢ်လီၤမၤသုးန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤတၢ်ပရၢမ့ၢ်မၤအလုဝဲလါအိး
ကထိဘၣ် ၁၆ သီအနံၤဘိးဘၣ်ရၤလီၤဝဲဒၣ်
လၢကွဲမ့ၢ်ဝဲဒၣ်ပိာ်မ့ၢ်လၢကန့ၢ်လီၤမၤသုးန့ၣ်
လီၤ. ပူၤလၢကန့ၢ်လီၤသုးအနီၢ်ထီၣ်ကဘၣ်အိၣ်
ဝဲဒၣ် ၁၆၀ ဝဲဒၣ်ခိၣ်မံထၢၣ်, ဒီးအသးနံၣ်က
ဘၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ် ၂၅ နံၣ်ဒီး ၃၀ နံၣ်အဘၣ်စၢ
ဒီးကဘၣ်မ့ၢ်ပူၤသဘျူန့ၣ်လီၤ.

ခ့ၣ်အဲၣ်ယုၢ်သုးခိၣ်ကျၢ်စိ စီၤဘီကီၢ်ဟဲအဲၣ်ဒီးတၢ်ယုၢ်တၢ်ဖိးလၢပုၤခဲလၢၣ်အဂီၢ်

စီၤလွဲဂု
အိးကထိဘၣ် ၃၁ သီ, ၂၀၁၃

သုးခိၣ်ကျၢ်စိစီၤဘီကီၢ်ဟဲအဲၣ်ဖျိပျီ
လၢအဝဲအဲၣ်ဒီးဝဲလၢကလုာ်န့ၣ်ခဲလၢၣ်ကမၤသ
ကိးတၢ်လၢတၢ်တုၤသိးထဲသိးလၢပူၤကီၢ်ပယီၤဖိခဲ
လၢၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သုးခိၣ်ကျၢ်စိစီၤဘီကီၢ်ဟဲ
လၢအမ့ၢ်ကညီဒီးကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖဲသုးမ့ၢ်ခိၣ်
(၂)စံးဝဲလၢအဝဲဆိၣ်ထွဲဝဲဒၣ်ကလုာ်န့ၣ်ခိၣ်န့ၣ်
ထီၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤလၢလၢပုၤဝဲလၢဘၣ်တၢ်မၤ
အိၣ်ဖဲကခွၢ်တၢ်ထုၣ်ဖျိးကရၢ(KIO)လီၢ်ခၢၣ်သးန့ၣ်
လီၤ.

“ယမ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျီအံၤက
ဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်အစၢလၢအဂုၤကတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်
အံၤမ့ၢ်တၢ်အရၢဒိၣ်လၢကလုာ်န့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်က
အိၣ်ဒီးကလုာ်တဖျၢၣ်ယိတမံၤယိခိၣ်ဖျိလၢပမ့ၢ်ပူၤလၢ
အိၣ်ဆိးဝဲဒၣ်လၢထံကီၢ်တဘျီယိအပူၤဒ်ပူၤမၤ
သကိးတၢ်န့ၣ်လီၤ.” အဝဲစံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢတၢ်မ့ၢ်
တၢ်ခ့ၣ်အဲၣ်ယုၢ်သုးခိၣ်ကျၢ်စိတၢ်တုၤသိး
ထဲသိးလၢကလုာ်န့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
တၢ်မ့ၢ်တၢ်ခ့ၣ်လၢပဆၢမ့ၢ်လၢဒီးမိၣ်န့ၢ်သးလီ



အိၣ်ခဲအံၤကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်ခ့ၣ်လၢပုၤကမ့ၢ်
လၢအအိၣ်ဆိးလၢကီၢ်ပယီၤအပူၤခဲလၢၣ်အဂီၢ်
လီၤ, တမ့ၢ်ထဲဒၣ်လၢပူၤတဖျၢၣ်ခဲန့ၣ်အဂီၢ်ဘၣ်”
လၢကလုာ်န့ၣ်ခိၣ်န့ၣ်ထီၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျီအံၤ
အပူၤ, ခ့ၣ်အဲၣ်ယုၢ်သုးခိၣ်ကျၢ်စိတၢ်တုၤသိး
သၢဂၤလၢအပၣ်ယုၢ်ဒီးန့ၣ်ခိၣ်ကျၢ်စိန့ၣ်ကွၢ်လုာ်

န့ၣ်လီၤ, ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်သုးခိၣ်ကျၢ်စိစီၤဘီကီၢ်ဟဲ
ဟဲတခါစံးဝဲလၢအကထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျီအံၤ
အဂီၢ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကွဲတအိၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲထံၣ်ဝဲလၢကလုာ်န့ၣ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်
အတၢ်ကဟဲဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်သးတဘျီအံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်

ဆုၢ်ကဘျိး ၉

မ့ၣ်ပီၢ်အါဖျၢၣ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲ ကီၢ်ပယီၤ

ကွၢ်ကလုာ်
လါအိးကထိဘၣ် ၁၆, ၂၀၁၃

မ့ၣ်ပီၢ်တဖျၢၣ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ်တကူၣ်, ဟံၣ်ဒွဲမံၤဟူသၢ်ဖျါလါအမ့ၢ် (Traders) တဖျၢၣ်အပူၤဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၁၄ သီ အနံၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါတၢ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲအယီၤပုၤကီၢ်ချာတ ဂၤဘၣ်ဒီဘၣ်ထံးဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၁၀ သီအနံၤစ့ၢ် ကိးမ့ၣ်ပီၢ်ခဲဖျၢၣ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ်တကူၣ်န့ၣ်လီၤ.

အပူၤကွၢ်လါအိးကထိဘၣ် ၁၁ သီ အနံၤမ့ၣ်ပီၢ်တဖျၢၣ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ်တီအူဖဲပုၤ တမံၤမံၤအးန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ပုၤ ၂ ဂၤသံဝဲဒီးတဂၤ ဘၣ်ဒီဘၣ်ထံးဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

မတၤမၤပီၢ်ဖးတၢ်လဲၣ်န့ၣ်ပၤကီၢ်တဖၣ် တသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲဒီးဘၣ်ဒီးအိၣ်လါတၢ်ယိထံအ ဖၢမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပီၢ်ဖးအါထီၣ်လၢယီၤဒိၣ်ကီၢ်စဲၣ်

ကွၢ်ကလုာ်
လါအိးကထိဘၣ် ၁၈, ၂၀၁၃

ပုၤတဂၤသံဒီးပုၤဘၣ်ဒီ ၆ ဂၤဖဲမ့ၣ် ပီၢ်ခဲဖျၢၣ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ်တဖျၢၣ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ်ကလံးစိးဖဲ လါအိးကထိဘၣ် ၁၇ သီအနံၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၣ်ပီၢ်အံၤပီၢ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ်ဖဲ နါခါ ဝဲၣ်အ ဝဲၣ်တၢ်ကစီၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

တနံၤအံၤအတီၢ်ပူၤမ့ၣ်ပီၢ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ် အါတီၤလၢကီၢ်ပယီၤဝဲၣ်လါအမ့ၢ်ဝဲၣ်တကူၣ်, ဝဲၣ် တီအူအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလါအဖီၣ်ဝဲဒၣ်

ပုၤတဂၤလၢအမ့ၢ်စိးမ့ၢ်လ့ၣ်, လၢအစံးဝဲအပူၤ ကွၢ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ် ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ် အပူၤလီၤလံး တဂၤ, လၢအမၤတၢ်လၢဖၣ်ပူၣ် (မ့ၣ်တြီၤ) ကီၢ်ရဲၣ် အပူၤ န့ၣ်လီၤ. နဲလဲၣ်ဂုၤကီၢ်ပယီၤဝဲၣ်တကူၣ်ကီၢ်ခိပၤ ကီၢ်ခိၣ်သ့လ့ၣ်စံးဘၣ် တၢ်စီၣ်သန့ လၢတၢ်မၤပီၢ် ဖးတၢ် အံၤ အတၢ်ဘျးစဲဒီးခုၣ်အဲၣ်ယုၣ် တ အိၣ် ဘၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပၤကီၢ်ခိၣ်အံၤစံးဝဲလၢစိးမ့ၢ်လ့ၣ်စံး ဘၣ်ပၤကီၢ်လၢအဝဲဘၣ်တၢ်ဒီးလဲအိၣ်လၢပုၤအဂၤ တကရူၢ်လၢအမၤမၤတၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤအဂၤတ ကရူၢ်အံၤတၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲလံဘၣ်ဆၣ်ပၤကီၢ် တဟံၣ်ဖျါဝဲအမံၤအသၢ်ဘၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကစီၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလၢကီၢ်ပယီၤပုၤဘၣ် မ့ၣ်ဘၣ်ဒီဖီၣ်ဝဲဒၣ်ပုၤတဂၤလၢအနၢ်ဝဲလၢအဘၣ် ထွဲဒီးတၢ်မၤပီၢ်ဖးတၢ်လၢ (Traders) ဟံၣ်ဒွဲလၢအ မ့ၢ်ဝဲဒၣ် စိးမ့ၢ်လ့ၣ်, ၂၆ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပဒိၣ်

ပုၤဘၣ်မ့ၣ်ဘၣ်ဒီဟံၣ်ဖျါဝဲလၢပုၤမၤပီၢ်ဖးတၢ်လၢ (Traders) ဟံၣ်ဒွဲအပူၤန့ၣ်ဟံၣ်ဒွဲအဝဲၣ်ဒီအိၣ်ခဲမ ရၣ်ဒီ တၢ်ဂီၤ အပူၤဖီၣ်န့ၣ်ဝဲတၢ် ဂီၤဒီး တၢ်ထီၣ် သ တြီၤဒီးလီၤကံးစိးမ့ၢ်လ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.



မ့ၣ်ပီၢ်ပီၢ်ထီၣ်ဖဲတြီၤဟံၣ်ထံးဝဲအလီၢ်ခဲ. တၢ်ဂီၤ-ရိးထၢၣ်

ကွီၣ်တဲၣ်ကပူၤအါထီၣ်လီၢ်ဂံၢ်ဘါလၢကီၢ်ပယီၤ

ကွၢ်ကလုာ်
လါအိးကထိဘၣ် ၉ သီ, ၂၀၁၃ နံၣ်

ကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ပဒိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ရဲၣ်တၢ် ကျဲလၢကပူၤအါထီၣ်ဝဲဒၣ်လီၢ်ဂံၢ်ဘါသဟီၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၈ သီအနံၤကီၢ် ကွီၣ်တဲၣ်လီၢ်ဂံၢ်ဘါသဟီၣ်ကိတိၢ် (Pongsak Ruktapongpisal) စံးဝဲဒၣ်လၢကွီၣ်တဲၣ်အိၣ် ဒီးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလၢကပူၤဝဲဒၣ်လီၢ်ဂံၢ်ဘါလၢကီၢ်

ပယီၤ ၁၀,၀၀၀ မံၣ်ကၣ်ဝး ဒဲးသိးကမၤလၢပုၤဝဲ ဒၣ်လီၢ်ဂံၢ်ဘါသဟီၣ်အတၢ်လိၣ်ဘၣ်အါထီၣ် လၢကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်ပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကွီၣ်တဲၣ်လီၢ်ဂံၢ်ဘါသဟီၣ်ကိတိၢ်စံး ဝဲလၢကီၢ်ပယီၤဒီးကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်တၢ် ပီၣ်သကိးလၢတၢ်ကွဲးလီၤဝဲဒၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤဘၣ် သးလၢကွီၣ်တဲၣ်ကပူၤဝဲဒၣ်လီၢ်ဂံၢ်ဘါသဟီၣ် ၇,၀၀၀ မံၣ်ကၣ်ဝးလၢ မဲထီၤ (Mai Tong) လီၢ်ဂံၢ်ဘါထံတမၢၣ်လၢယီၤဒိၣ်ကီၢ်စဲၣ်ကလံး ထံး န့ၣ်လီၤ. ကီၢ် ကွီၣ် တဲၣ် ကပူၤစ့ၢ်ကိးလီၢ်ဂံၢ်

ဘါသဟီၣ် ၂,၀၀၀ တုၤ ၃,၀၀၀ မံၣ်ကၣ်ဝး လၢဖၣ်လၢသ့ၣ်လးလီၢ်ဂံၢ်ဘါသဟီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကိတိၢ်အံၤစံးဝဲလၢကီၢ်ကွီၣ်တဲၣ်လီၢ်ဂံၢ် ဘါသဟီၣ်ဝဲကျဲၤ (Electricity Generating Authority of Thailand Public Co., Ltd.-EGAT) ကပူၤဝဲဒၣ်ဒီးကန့ၣ်လီၤဘျုးလီၤပုၤစ့ၢ်စ့ၢ် မၤစုလီၤပုၤတၢ်မၤလၢတၢ်မၤအပူၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

မဲထီၤလီၤသဟီၣ်ထံတမၢၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤ တၢ်မၤန့ၣ် ကွီၣ် တဲၣ် လီၢ်ဂံၢ်ဘါ သဟီၣ် ကဘျုးလီၤ စ့ ၃၀ မျးကယၤန့ၣ်လီၤ. မဲထီၤလီၢ်ဂံၢ်ဘါသဟီၣ် ပုၤဘျုးလီၤစ့အါကတၢ်တခီမ့ၢ်ဝဲဒၣ်တရူး န့ၣ် လီၤ.

လၢဖၣ်တကပုၤဘၣ်ထွဲတၢ်ကမၤဝဲဒၣ် လၢသ့ၣ်လးလီၤသဟီၣ်ဂံၢ်ဘါတၢ်မၤအဂီၢ်န့ၣ် ကိ တီၢ်ခိၣ်အံၤစံးဝဲလၢကဘၣ်အိၣ်ခိးတၢ်ဆၢကတီၢ် လၢကီၢ်ပယီၤကထုးထီၣ်ရုၤလီၤဝဲဒၣ်တၢ်ဘျုးလီၤ ပုၤသကိးစ့ (Joint investment) တၢ်မၤလၢတၢ် ကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဖဲဝဲၣ်မုၢ်ကျဲၤဝဲလၢကွီၣ်တဲၣ်အိၣ်တၢ်တီၢ် ကျဲၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကစီၣ်ဂံၢ်ထံး (Thai News Agency-TNA)

တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အါထီၣ် ပိၣ်မုၢ်သံလၢမဲၢ်လး ဒဲကဝီၤချၢတက

ကွဲၤကလုာ်
လါအိးကထိဘၣ် ၂၀, ၂၀၁၃

တၢ်ထံၣ်န့ၣ်ဒဲအိၣ်ပိၣ်မုၢ်သးပုၤတကအ
စိၣ်ဖဲမဲၢ်လးလီၤအိၣ်ကဒဲဒဲကဝီၤအကပၤ, ဖဲလါ
အိးကထိဘၣ် ၁၃ သီအနံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ထံၣ်န့ၣ်ပိၣ်မုၢ်အံၤအစိၣ်ဖဲမဲၢ်လး
လီၤအိၣ်ကဒဲဒဲကဝီၤအချၢလၢတၢ်လီၤလၢအကိး
ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဝါအဂ့ၢ်ကညီတၢ်ကစီၣ်ဝဲလီၤခိၣ်
သ့ၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲန့ၣ်လီၤ.

ပိၣ်မုၢ်လၢတၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢအသံအံၤ
အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢမဲၢ်လးကဝီၤဒိၣ် စံၣ်, နီၣ်ဂံၢ် ၄
ကဝီၤဘၢ်ဒီးမ့ၢ်ဝဲဒၣ်ဒီးကွဲၤခွဲၣ် ဒီးအသးအိၣ်ဝဲ
ဒၣ် ၇၈ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးကွဲၤခွဲၣ်အံၤဟးထီၣ်လီၤ
မၢ်လၢအဟံၣ်ဖဲလါဖဲပထုဘၣ်

၂၇ သီအနံၤဒီးတၢ်ထံၣ်န့ၣ်ကွဲၤ
လါအိးကထိဘၣ် ၁၃ သီအနံၤ
န့ၣ်လီၤ.

ဖဲသးပုၤအံၤအသးပုၤ
ဒီးလီၤဖိသ့ၣ်ဒီးအဟံၣ်ဖိပိၣ်ဖိတ
ယၢ်လၢအဝဲဒၣ်ဟးဒီးကလီၤဒိ
တၢ်အိၣ်ဒီးသံန့ၣ်လီၤ. ဒဲကဝီၤ
ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးဖဲသးပုၤအံၤ
သံလၢတၢ်ဂ့ၢ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်
တၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤကီၢ်ဝဲမ့ၢ်လၢ
တၢ်ထံၣ်န့ၣ်ကွဲၤအိၣ်ခါသံအုၣ်
ထီၣ်လံအယိန့ၣ်လီၤ.

အပူၤကွဲၤဖဲလါဖဲပထု
ဘၣ် ၂၅ သီအနံၤမဲၢ်လးဒဲကဝီၤ
ဒိၣ်စံၣ်ပိၣ်မုၢ်တကဘၣ်တၢ်ထံၣ်
န့ၣ်ကွဲၤအီၤလၢအသံလၢဒဲကဝီၤအ
ချၢလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိ ဘၣ်
ထံးအလီၤန့ၣ်လီၤ.

ခိကီၢ်လံၣ်အုၣ်သးအသီလၢကီၢ်ပယီၤပူၤ မၤတၢ်ဖိလၢကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်ပူၤအဂီၢ်

ကွဲၤကလုာ်
လါအိးကထိဘၣ် ၁၉, ၂၀၁၃ နံၣ်

ကီၢ်ပယီၤပူၤမၤတၢ်ဖိကိတိၢ်ဘိးဘၣ်
ရုၤလီၤဝဲဒၣ်လၢအုၣ်မဲၢ်ညါတလါကထူးထီၣ်န့ၣ်ဝဲ
ခိကီၢ်လံၣ်အုၣ်သး(Passport)အသီ, ဒ်ညီန့ၣ်
ခိကီၢ်လံၣ်အုၣ်သးလၢဟးထီၣ်ဆူထံၣ်ချၢကီၢ်ချၢသ့
ဝဲ, ဆူပူၤကီၢ်ပယီၤပူၤမၤတၢ်ဖိလၢအမၤတၢ်လၢ
ကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်ပူၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤပူၤကီၢ်ပယီၤဖိပုၤမၤ
တၢ်လၢကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်ပူၤတဖၣ်တၢ်ထူးထီၣ်န့ၣ်အီၤ
ခိကီၢ်လံၣ်အုၣ်သးလၢကမၤတၢ်လၢကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်
ပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခိကီၢ်လံၣ်အုၣ်သးလၢတၢ်က
ထူးထီၣ်န့ၣ်ဝဲအသီတဖၣ်အံၤကမ့ၢ်ခိကီၢ်လံၣ်
အုၣ်သးအပတီၢ်လၢအဒ်သိးကီၢ်ပယီၤခိကီၢ်လံၣ်

အုၣ်သးလၢတၢ်ဟးထီၣ်ဆူထံၣ်ချၢကီၢ်ချၢအကတ
ဖၣ်သ့ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ.

အုၣ်ရၣ်ဝတံၣ်တၢ်ကစီၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလၢ
ကီၢ်ပယီၤပူၤမၤတၢ်ဖိဝဲကွဲၤအပူၤဘၣ်မူဘၣ်အါ
ဘျးစဲလၢအအိၣ်လၢကီၢ်ပယီၤမိၢ်သီဝဲဒၣ်အဲဒဲဒဲဒဲ
ကိး, ကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်, စံးဝဲလၢတၢ်ကစးထီၣ်ထူး
ထီၣ်န့ၣ်ခိကီၢ်လံၣ်အုၣ်သးတဖၣ်အံၤဖဲလါအိးက
ထိဘၣ် ၂၁ သီန့ၣ်လီၤ.

ကတီၢ်အံၤလၢကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်ပူၤအပူၤကီၢ်
ပယီၤပူၤမၤတၢ်ဖိအိၣ်ဝဲဒၣ် ၁.၇ ကကွဲၤဂဇီးတၢ်
ထူးထီၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ခိကီၢ်လံၣ်အုၣ်သးပကြိၣ်
(Temporary Passport)န့ၣ်လီၤ. ပူၤကီၢ်ပယီၤဖိ
အိၣ်ဒဲးဝဲဒၣ် ၁.၃ ကကွဲၤဂလၢအလံၣ်အလံၣ်တ
အိၣ်နီတမံၤဒီးယုဖဲယုမၤတၢ်လၢကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်ပူၤ
န့ၣ်လီၤ.



ပူၤကီၢ်ပယီၤဖိတဖၣ်လၢဟဲန့ၣ်လီၤယုဖဲယုမၤတၢ်လၢကီၢ်ကွဲၣ်တၢ်ပူၤ, ဖဲမဲဆိး-မူးဝတံၣ်ကီၢ်ဆၢ.
တၢ်ဂီၤ-အုၣ်ရၣ်ဝတံၣ်

တၢ်ကွၢ်သမံသမိးတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်လးဒီး ကမိးန့ၢ်ဘၣ်ထံလီၤကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်ကြးပကဘၣ်ဆိမိၣ်မၤအီၤလၢဂံၢ်ခိၣ်ထံး တၢ်ဂ့ၢ်မနုၤတဖၣ်အဖီခိၣ်လဲၣ်အဂ့ၢ်



လၢ-တံနီၣ်(သဝီတါ)

ကွဲးကွဲးထံက့ၢ်ပီၢ်ရီၤအိၣ်ထူအတၢ်ကွဲး-ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးရရန် ချဉ်းကပ်သင့်သည့် အခြေခံများအပေါ်ဆန်းစစ်ချက်(၁)

ဖဲအပူၤကွၢ်လၢစးထုဘၣ်အလီၢ်ခံက တၢ်တနွံအခါန့ၣ်,တၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်ပတြီၤပာ်ပူၤအ မံးစရီလၢပူၤကြးဒီးန့ၢ်ဘၣ်“ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်နီၤ ဘၢလံတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်တၢ်လၢကပီၤခိၣ်ဖး”လၢတ နံၣ်ညါအံၤအဂီၢ်ပူၤအမံးစရီအကျါကီၢ်ခိၣ်အူသ့ စ့ၣ်အမံးပာ်ဃုာ်ဝဲအဂ့ၢ်,အဲလ်ကွၢ်ဖဲရါဟီၣ်ခိၣ် ဒီးဘၣ်ကွဲးလုၤလီၤတၢ်ရၤလီၤတၢ်ကလုၢ်သန့ဘိးဘၣ် ရၤလီၤဝဲတၢ်ကစီၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လဲၤကဲ ထီၣ်ကမိးအသးသ့လၢကွဲးလဲၣ်.ပမ့ၢ်ကွၢ်ကဒါ ကွၢ်တကီၢ်ခါဆၢကတီၢ်ကီၢ်ပယီၤထံလီၤကီၢ်ပူၤ အတၢ်အိၣ်သးအမ့ၢ်အတီၤန့ၣ်,ပမ့ၢ်ဘၣ်တဲလၢပူၤ မ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၤအတၢ်ကတီၢ်ဒီးပကတဲမးလၢ“ပထံ ပကီၢ်ခဲအံၤညၢာ်ဘၣ်ညၢာ်ပြးလၢကံလံ”န့ၣ်လီၤ. လၢကခူၣ်,ယိဒိးဒီးပလီၣ်ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်လီၤတ ဃးန့ၣ်တုၤခဲအံၤတၢ်ဒုးတၢ်ယၤကဲထီၣ်ဒီးဒုၣ်အဖါ မ့ၢ်လီၤ.ပူၤဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ခဲအိၣ်လၢကွီၣ်တဲၣ်ကီၢ် ဆၢလၢအကလီၢ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးတုၤခဲအံၤက့ၢ်ဆူအ ဟံၣ်အယီၤအနုၤသဝီတဘူၣ်နီၤတကဖိးဘၣ်. ဘၣ် ဆၣ်ဒီးခီဖျါလၢကီၢ်ပယီၤပူၤတၢ်ကရဲၣ်ကျဲၤမၤ “တၢ်ကမိးန့ၢ်ဘၣ်ကွၢ်ထံလီၤကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ် ခုၣ်အတၢ်ကျဲၤ”အဖီခိၣ်ကီၢ်ပယီၤခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်က လဲၤဟံးန့ၢ်ဝဲနီၤဘၢလံတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်တၢ်လၢက ပီၤခိၣ်ဖးတကဝဲတကမိးန့ၣ်လီၤ.ပမ့ၢ်ဘၣ်တဲ တၢ်ကတီၢ်လၢ “တၢ်အံၤတၢ်လဲၤကမၣ်တသးတ မံးမံးခီဇာ်သၢာ်”လီၤန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပျဲးဒီး ဘၣ်.အလီၢ်အိၣ်နီၢ်ကီၢ်လၢပကဘၣ်သူတၢ်က တီၢ်“တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လဲၤကမၣ်အသးလၢကဆု ဆုလံ”အဂ့ၢ်,ကမ့ၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်ဆိ မိၣ်ဝဲလံလီၤ.

သးပျၢ်အိၣ်မ့ၢ်(အူအိၣ်မ့ၢ်)တခိစံးဝဲ, “လၢပကမၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအ ကီၢ်န့ၣ်ပဘၣ်တူၢ်လၢကသး,ပဘၣ်ဆါလီၤကွၢ် ဟံၣ်ဘၣ်ဆါလီၤကွၢ်သိလ့ၣ်တဖၣ်ဒုၣ်လဲၣ်န့ၣ် လီၤ”.လၢအတၢ်ကတီၢ်တထံၣ်အံၤအဖီခိၣ်ပူၤ သံကွၢ်ကဒါက့ၢ်အီၤတၢ်သံကွၢ်,“နစံးလၢ-ဘၣ် ဆါလီၤကွၢ်ဟံၣ်ဘၣ်ဆါလီၤကွၢ်သိလ့ၣ်အယိ, ဟံၣ်ဒီးသိလ့ၣ်လၢနဆါတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်မတၢ်တက အဟံၣ်ဒီးအသိလ့ၣ်လဲၣ်တဲဘၣ်ပူၤလီၤတၢ်လီၤ ဆဲးတက့ၢ်.ဟံၣ်ဒီးသိလ့ၣ်လၢနဆါလီၤကွၢ်တ ဖၣ်န့ၣ်နပူၤန့ၢ်အီၤလၢစ့အတၢ်ဟဲန့ၣ်လၢမနုၤတ ဖၣ်အဖီခိၣ်လဲၣ်.မ့ၢ်နဟ့ၣ်လီၤတၢ်အခိအသ့ဆူ ပဒိၣ်စ့ၢ်ကီးခါ”တၢ်သံကွၢ်တခါအံၤသးပျၢ်အိၣ်မ့ၢ် တစံးဆၢက့ၢ်အီၤတၢ်နီၤတမံးဘၣ်.

လၢတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤမၤ “တၢ်ကမိးန့ၢ်ဘၣ် ကွၢ်ထံလီၤကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အတၢ်ကျဲၤ”အ ယိပူၤလၢအိၣ်ဘူးဒီးပဒိၣ်ပပျၢ်တဖၣ်အကျါမ့ၢ်မ တၢ်တကမိးန့ၢ်ဘၣ်နီၤဘၢလံတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အ တၢ်လၢကပီၤလဲၣ်...ကျိၣ်စ့တၢ်မၤစၢပူၤဟ့ၣ်လီၤ လၢတၢ်ကသူအီၤလၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်တဖၣ် န့ၣ်မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်သ့ကွၢ်ဝဲလၢကွဲးလဲၣ်လၢပတ သ့ၣ်ညါထွဲအခံဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်ဟံၣ်ကွၢ်အီၤ တစီၢ်ဖိ.တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပျၢ်တခိတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢအဝဲ သ့ၣ်ကမၤဝဲတခါအံၤမ့ၢ်လဲၤအသးလၢကျဲၤအမ့ၢ် အတီၤအဖီခိၣ်လီၤလီၤဘျၢဘျၢန့ၣ်ထံဖိကီၢ်ဖိတ ဖၣ်ဃုာ်ဒီးယနီၢ်ကစၢ်ပကသူၣ်ရသးရမးလၢ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဖီခိၣ်သပျၢ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ.မ့ၢ်မ့ၢ်ဒုၣ် ကယၢ်ဒ်တၢ်အိၣ်သးအတၢ်အိၣ်ဖျါခဲအံၤအသိး န့ၣ်ပကစံးမးလၢ“တမ့ၢ်တၢ်ဒ်ပဆိမိၣ်အီၤအသိး

ဒီးဘၣ်”န့ၣ်လီၤ.

ထံကီၢ်တနီၤနီၤန့ၣ်ထီၣ်သတြီၤဝဲကီၢ် ပယီၤဒီးကလံထံးကီၢ်အဖၣ်ရဲးကန့ၣ်လီၤ.ဖျါ လီၤကလၢအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်သးပျၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဆါစူး ကွၢ်ဒ်“နဲလ်စ့ၣ်မဲနဲလဲၤ”ဒီးကီၢ်ခိၣ်သ့စ့ၣ်န့ၣ် ထံၣ်ဝဲဒ်“ဒဲးချးခဲ”အသိးန့ၣ်လီၤ.အိၣ်ဆါစူး ကွၢ်စ့ၢ်ကီးဒ်ပူၤတနီၤထံၣ်အီၤအသိးအဝဲကမ့ၢ်ဒ် မဲနဲလဲၤခါ,တမ့ၢ်ဘၣ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်အလီၢ်အိၣ် လၢအဝဲကဘၣ်မၤဖျါထီၣ်အကံၢ်အစီအလီၢ်အိၣ် ဝဲန့ၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်တုၤလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ ဒုၣ်လဲၣ်ပတထံၣ်ဘၣ်ဒီးသးပျၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဆါစူး ကွၢ်လဲၤဆူကလုၢ်န့ၣ်တၢ်ပၢ်ဆၢတဖၣ်အဟီၣ် ကဝီၤဒီးထံၣ်လီၢ်သံကွၢ်သံဒီးတၢ်ပီၣ်တၢ်ဒီးက လုၢ်န့ၣ်တၢ်ပၢ်ဆၢခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်ဘၣ်လးတၢ်က မိးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ထံသိးတုၤသိးအဂ့ၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်တၢ် ပီၣ်သကိးထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သးဂ့ၢ်ဝီအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤမ့ၢ် ဂ့ၢ်,ပတထံၣ်လၢအစးထီၣ်မၤဝဲတၢ်နီၤတမံးဒီး ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.ပနၢ်ဟူဘၣ်လၢသးပျၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဆါ စူးကွၢ်စံးဝဲ,ပဒိၣ်ကွဲးမုၢ်သါဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်လၢခုၣ် အဲၣ်အိၣ်ကခူၣ်တၢ်ပၢ်ဆၢခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်တက့ၢ်မုၢ် သါဘၣ်အယိသါလဲၤထီၣ်“မ့ၢ်က့ၢ်နါတၢ်အိၣ် ဖျိၣ်”န့ၣ်လၢဘၣ်.တၢ်န့ၣ်တၢ်ကကီၢ်ခဲ.ဖဲ၂၀၁၂ နံၣ်အလၢကဒီး၂၀၁၃နံၣ်စးထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အ ဘၣ်စၢကခူၣ်တၢ်ပၢ်ဆၢဒီးပယီၤသးမ့ၢ်ဒိၣ်တၢ် ဒုးတၢ်ယၤဆူၣ်ဆူၣ်ကလဲၣ်အခါအဝဲတလဲၤက န့ၣ်ဃုာ်တၢ်,ခဲအံၤကခူၣ်ဒီးကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်မၤဝဲ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဲသကိးတၢ်ကမၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အ ဂ့ၢ်စ့ၢ်ကီးအဝဲတလဲၤထီၣ်ဝဲဘၣ်.မ့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ဒ်အံၤ လီၤန့ၣ်ပူၤလၢအမိးန့ၢ်ဘၣ်“နီၤဘၢလံတၢ်မုၢ်တၢ်

ခုၣ်တၢ်လၢကဝီၤ”သးပုၤမုၢ်အိၣ်ဆါတူၤကွံၣ်အံၤ လၢကီၢ်ပယီၤကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ထံလီၤကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ် တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်အဝဲကမၤဖျါထီၣ်တၢ်အိၣ်လံၤမိၢ်ပုၤ လၢကွဲၣ်လဲၣ်န့ၢ်မုၢ်တၢ်လၢအလီၤဆိကမိၣ်ဒီးမုၢ် တၢ်လၢအလီၤဘၣ်ယိၣ်တခါန့ၢ်လီၤ.

မုၢ်မုၢ်လၢယၢတကၤအတၢ်ထံၣ်န့ၣ်, တူၤ ခဲအံၤယတထံၣ်သးပုၤသ့စ့ၣ်ဒ်အမုၢ် “ဒံးချးခဲ” အသိးန့ၣ်ဒီးဘၣ်.မုၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်(၄)ထံၣ်အံၤအ ယိၣ်လီၤ-

●ဒံးချးခဲမုၢ်ပုၤတကၤလၢအထီၣ်ဒါဝဲ “ တၢ်နီၤဖးပုၤ သူဖံးဖိဒီးပုၤဝါဖံးဖိတၢ်အဖုၣ်အဆါ” တကၤန့ၣ် လီၤ.မုၢ်မုၢ်သးပုၤသ့စ့ၣ်တခါမုၢ်ပုၤတကၤလၢ-အ “ဆိၣ်ထွဲအိၣ်ပုၤဒီးမိၢ်မုၢ်စိၣ်ဂဲၤသးမိၢ်စိၣ်ရိၤသန့” ဒီးတူၤဆါကတီၢ်ခဲအံၤဖျါလဲၣ်အဝဲတီၢ်ခိၣ်ရိၢ် ဝဲဒုး မုၢ်ဒုးဂဲၤဒီးဝဲသးမိၢ်စိၣ်ရိၤသန့အံၤန့ၣ်လီၤ.

●ဒံးချးခဲမုၢ်ပုၤတကၤလၢအတီၢ်လီၤပျီၤကွံၣ်ဝဲ “ တၢ် နီၤဖးပုၤသူဖံးဖိဒီးပုၤဝါဖံးဖိတၢ်အဖုၣ်အဆါဂံၢ် ခိၣ်ထံးတၢ်ဘျာၣ်သး(၁၉၈၃)”ဒီးတီၢ်ခိၣ်ရိၢ်ဝဲကျဲး စးဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ “ ပုၤကိးကလုၢ်ဒီးကဘၣ်အိၣ် ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢဒ်သိးသိးဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ဘျာၣ်သး စး” အသိးန့ၣ်လီၤ.မုၢ်မုၢ်သးပုၤသ့စ့ၣ်တခါမုၢ်ပုၤ လၢအကဟု ကယၢဒ်ဒီးမၤဂၢ်မၤကျၢၤယၢဝဲ “ ၂၀၀၈န့ၣ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ဘျာၣ်သးခိၣ်သ့ၣ်” လၢ အကဲထီၣ်တၢ်တြီၤတဖၢယၢန့ၢ်တၢ်လၢသးမိၢ်စိၣ်ရိၤ သန့ကအိၣ်ဂၢ်ဆိးကျၢၤဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

●ဖဲပုၤအဖရဲးကၣ်ဖိတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်က ရၢကရိၤလၢအမုၢ်ဝဲ “ တၢ်လူၤယုထံၣ်မၤဖျါထီၣ်က့ၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဒီးတၢ်မၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးက့ၤတၢ် အခိၣ်မရ့ၣ်” လၢတၢ်ကလူၤယုထံၣ်မၤဖျါထီၣ် က့ၤပုၤမၤဘၣ်ဒီးပုၤဂ့ၢ်ဝဲဒုးယၢတၢ်မၤအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျိၤအခါဒံးချးခဲမုၢ်ပုၤလၢထဲးဂံၢ်ထဲးဘါမၤသကိး တၢ်ဒီးခိၣ်မရ့ၣ်တဖၣ်အံၤအတၢ်ဖံးတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. တကးဒီးဘၣ်အဝဲမုၢ်ပုၤတကၤလၢအကျဲးစးတြီၤတ ဖၢယၢန့ၢ်တၢ်လၢပုၤသူဖံးဖိတဖၣ်သ့တဘၣ်တၢ် ဆိၣ်တၢ်မၤန့ၢ်အီၤတဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.မုၢ်မုၢ်သးပုၤ သ့စ့ၣ်တခါစးထီၣ်လၢ၁၉၆၅ ညံၣ်သုးဟံးန့ၢ်တၢ်စိ တၢ်ကမိၤဒီးပၤဆူၣ်ပၤစိးတၢ်အခါလံၤလံၤအဝဲပၣ် ယုၣ်ပၣ်ဂီၢ်လၢသးမုၢ်ဒိၣ်,ပၤကီၢ်,သးပုၤဆုၤဒီး ဘၣ်ဘၢတဖၣ်အတၢ်မၤဆါပယုထံၣ်ဖိကီၢ်ဖိတ ဖၣ်အတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးတၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖၣ် အကျါန့ၣ်လီၤ.တကးဒီးဘၣ်အဝဲမုၢ်ပုၤတကၤလၢ

အအိၣ်ပုၤဆိၣ်ထွဲမၤစၢတၢ်ဒ်သိးသုးမိၢ်စိၣ်ရိၤသန့ အံၤကအိၣ်ဂၢ်ဆိးကျၢၤဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

●တၢ်လၢအလီၤဆိလိၣ်သးလၢကလံၤထံးကီၢ် အဖရဲးကၣ်ဒီးကီၢ်ပယီၤအဘၣ်စၢန့ၢ်မုၢ်ဝဲတၢ် လၢအဘၣ်သးဒီး “ တၢ်ဘျာၣ်သးစးအတၢ်ထံၣ်” လီၤဆိလိၣ်အသးန့ၣ်လီၤ.ဖဲတၢ်မၤတၢ်ထံၣ်လိၣ် တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျီလၢလၢဒံးချးခဲတ အိၣ်ဆါထၢၣ်ဒီးတဖၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးဒ်အမုၢ် တၢ်ကဲ ထံကီၢ်(အိၣ်ဒီးစိကမိၤ)(statehood)အသိး နီတခိၣ်နီတဘျီဘၣ်.(ယအဲၣ်ဒီးစံးလၢ-ကီၢ်ခိၣ် ဒံးချးခဲန့ၣ်တဖၣ်အသးလၢယဲယမုၢ်ပုၤဒိၣ်လၢ အကဲခၢၣ်စးလၢကလံၤထံးကီၢ်အဖရဲးကၣ်ဒီးတ ကီၢ်ညါအဖိခိၣ်,မုၢ်မုၢ်ခဲဒ်လၢတီၢ်ခိၣ်ရိၢ်ဝဲ(ANC) န့ၣ်မုၢ်ဒုၣ်ပုၤထီၣ်တၢ်ဖိကရူၢ်လီၤန့ၣ်လၢကီၢ် ခိၣ်ဒံးချးခဲအပူၤန့ၣ်တအိၣ်နီတဘျီဘၣ်)တၢ် ဂ့ၢ်အံၤဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်ပုၤလၢအနၢ်ပၢ်သးစးတၢ် ဘျာၣ်ခိၣ်နၢ်တဖၣ်တူၢ်လိၣ်ပၣ်နီၣ်ဝဲကိးကဒီးန့ၣ် လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်လိၣ်အိၣ် ဖျိၣ်တဲသကိးထံရူၢ်ကီၢ်သးတၢ်ဂ့ၢ်တဘျီလၢလၢ အခါ, လၢအဝဲသ့ၣ်ခံခီယၢပၤအဘၣ်စၢန့ၣ်တၢ် ပၣ်သးလၢအမုၢ်ဝဲ-ယဲယမုၢ်ထံကီၢ်ပုၤဒိၣ်ယအိၣ် လၢဖိးသဲစးတၢ်ဘျာၣ်အဖိခိၣ်,နဲနတအိၣ်ဒီးတၢ်ဖိး သဲစးဘၣ်.တၢ်ပၣ်သးဒ်န့ၣ်တကလုၢ်တအိၣ် လၢအဝဲသ့ၣ်အဘၣ်စၢဘၣ်.အဝဲသ့ၣ်ခံန့ၣ် လၢန့ၣ်လၢတၢ်ဘျာၣ်သးစးအဖိခိၣ်ပၣ်နီၣ်န့ၢ် လိၣ်သးအ လီၢ်လၢတၢ်ထံသိးတူၤသိးလိၣ်သးအ ပူၤယၢခီယၢခီန့ၣ်လီၤ.

သးပုၤသ့စ့ၣ်,သးပုၤအိၣ်မုၢ်ဒီးတၢ်တြီၤ တဖၣ်ကျိၤမုၢ်ဒါခိၣ်မုၢ်အိၣ်လဲၣ်တခါအဝဲသ့ၣ်ပၣ် လီၤအသးလၢအဝဲသ့ၣ်မုၢ်တၢ်ကဲထံကီၢ်ခိၣ်နၢ် (statehood) န့ၣ်လီၤ.လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်စံး တၢ်ကတိၤပူၤန့ၣ်စူးကါသ့ဝဲတၢ်ကတိၤတဖျါအံၤ တလီၢ်လီၢ်တလီၢ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ.ထဲလၢတကတိၤ ထီၣ်ဖျဲးဝဲလၢအထးခိၣ် “ ပဝဲဒုၣ်အံၤပမုၢ်ဖိးသဲစး ထံကီၢ်ပုၤဒိၣ်,မုၢ်မုၢ်သ့ဝဲပုၤတၢ်ပၢ်ဆါဖိတဖၣ်န့ၣ် သုမုၢ်ပုၤထီၣ်လီထီၣ်တၢ်,ပုၤမၤဟးဂီၢ်တၢ်ဖိန့ၣ် လီၤ” ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.မုၢ်မုၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တၢ်ဆဲးကျိး ရူလိၣ်သးဒီးကလုၢ်ဒုၣ်တၢ်ပၢ်ဆါခိၣ်နၢ်အဖိခိၣ် န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒုၣ်တၢ်လၢတၢ်ဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢတၢ်ထံၣ်လိၣ်အိၣ်ဖျိၣ်တဲသကိးတၢ်အခါက လုၢ်ဒုၣ်ခိၣ်နၢ်တဖၣ်ကတိၤပၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်

တၢ်ကျိၤလၢတၢ်သးဘျာၣ်အပူၤအခါန့ၣ်အဝဲသ့ၣ် တခါတူၢ်လိၣ်ဒိကနၣ်ဝဲတၢ်ဟံးဖျါတဖၣ်န့ၣ်လၢ တၢ်ဟံးမဲၣ်ဟံးနီၣ်မဲၣ်ကတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်မုၢ်ဟံး လုၢ်ဟံးပုၤတူၢ်လိၣ်ရူလိၣ်သးလၢတၢ်ဟံးသ့ၣ်ပၣ် သးကဖၢလၢအပူၤလၢကွဲၣ်အံၤတကလုၢ်လီၤန့ၣ် တၢ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ထံလီၤကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အ ကျဲန့ၣ်ကအိၣ်ဒီးဝဲဖးယံးဖးယိၣ်ညါဒီးလီၤ.

သးပုၤသ့စ့ၣ်ပုၤဒိၣ်လၢအစံးလီၤအသး လၢအဘၣ်တၢ်ယုထၢထီၣ်အီၤလၢကမုၢ်တၢ်ဘၣ် သးတဖၣ်အံၤ,ဖဲ ၂၀၁၀န့ၣ်တၢ်ယုထၢအခါဒ်သိး အဝဲသ့ၣ်ကမၤန့ၢ်တၢ်အဂီၢ်အဝဲသ့ၣ်ကူၣ်ထီၣ် မၤန့ၢ်တၢ်ဖးကဘျဲးကဘျဲးလၢကျဲတမုၢ်တတီ ဘၣ်အဖိခိၣ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်ညါ လီၤအသးဂ့ၤဂ့ၤလီၤ.အဝဲသ့ၣ်မုၢ်မုၢ်ဘၣ်ဖုးပုၤလၢ အမဲၣ်ဆုးသ့န့ၣ်ထဲကိးလီၤအသးလၢ “ ပုၤဒိၣ်” ဘျာၣ်န့ၣ်ပးယုညါလံ.ခဲအံၤတခါအဝဲသ့ၣ်ကိး လီၤအသးလၢပုၤမဲၣ်ညါလၢ “ ထံကီၢ်ပုၤဒိၣ်,ထံ ကီၢ်ပုၤဒိၣ်” ဒီးမုၢ်မုၢ်ကလုၢ်ဒုၣ်တၢ်ပၢ်ဆါခိၣ်နၢ်တ ဖၣ်တခါပၣ်ဝဲဒ်အမုၢ်ပုၤလၢအတဖိးဒီးသဲစးတၢ် ဘျာၣ်ဘၣ်,မုၢ်ပုၤတဖၣ်လၢအပူၤထီၣ်လီထီၣ်တၢ် န့ၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်မုၢ်တူၢ်လိၣ်ရူလိၣ်သးဒီးကလုၢ် ဒုၣ်ခိၣ်နၢ်တဖၣ်လၢတၢ်ဟံးသ့ၣ်ပၣ်သးဒ်အံၤ တကလုၢ်အဖိခိၣ်လီၤန့ၣ်တၢ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ထံ လီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်တမုၢ်တၢ်ညိးဒီးဘၣ်. မုၢ်အဂ့ၢ်ဒ်လဲၣ်.ထဲဒုၣ်ပမုၢ်ဆုၢ်နီၤတၢ်ပီၣ်စံးက တီၢ် “ တၢ်ထံသိးတူၤသိး” အဂ့ၢ်အံၤလၢပထးခိၣ် ဘၣ်ဖိလီၤန့ၣ်ပကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ထံသိးတူၤသိး အကံၢ်အစီအသုၣ်အဖိအဂီၢ်တမုၢ်ကသ့ဝဲဘၣ်.ပ မုၢ်ဘၣ်ကွၢ်လၢတၢ်ဘျာၣ်သးစးအတၢ်ထံၣ်လီၤလီၤ န့ၢ်ပုၤခံန့ၣ်ခံကပၤလၢကသ့ၣ်တဖၣ်အံၤတမုၢ်ပုၤလၢ အဖိးဒီးသဲစးတၢ်ဘျာၣ်နီတကၤနီတပၤဘၣ်.ဘၣ် ဆၣ်ဒီးသးပုၤသ့စ့ၣ်တခါဟံးန့ၢ်ဆိဝဲတၢ်ခွဲးတၢ် ယၢဒ်ဒီးကတီၢ်ဖဲအံၤဝဲသီကျဲဝဲကလုၢ်ဒုၣ်ခိၣ်နၢ် တဖၣ်လၢတၢ်ကတီၢ်ဆါဆါဘျာၣ်ဘျာၣ်န့ၣ်လီၤ.ပမုၢ် ဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်အဖိန့ၣ်သးပုၤသ့စ့ၣ်စံးဝဲ-တၢ်လၢ ခုၣ်အဲၣ်အိၣ်န့ၣ်မုၢ်ဒုၣ်တၢ်ကရၢကရိၤတခါလီၤ.အ ခိပညီအဲၣ်ဒီးစံးဝဲ-ခုၣ်အဲၣ်အိၣ်အံၤတမုၢ်ကရၢ တဖၣ်လၢအခၢၣ်စးန့ၢ်တၢ်လၢပုၤကခွဲၣ်ဖိဒီးတက လုၢ်ညါအဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်တူၤမုၢ်က ခွဲၣ်ကီၢ်ပူၤတၢ်ဒုးတၢ်ယၢကဲထီၣ်ကဒါအသီတဘျီ ဒီး,တၢ်ဂ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲခံထံၣ်လၢအမၤတၢ်ကွံၣ်ဝဲ

သးပျံသ့စ့ၣ်အထးခိၣ်လၢအဟးတဲနါစိတၢ်တဘျီန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်တထံၣ်-ကစ့ၣ်ပျံစံၣ်မ့ၢ်ဟးဖျိးဒီးပျံဘၣ်ကီၣ်ဘၣ်ခဲအိၣ်ဝဲအဂၢၤတကလီၢ်အကျါပျံအဂၢၤန့ၣ်ကလးယၢ်ယၢ်န့ၣ်လဲၤအိၣ်ကန့ၣ်သးဆူကစ့ၣ်တၢ်ဟံၤဆၢခ့ၣ်အိၣ်အိၣ်အဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ပၤအပူၤဒီးမ့ၢ်ပျံအဂၢၤသၢကလးယၢ်ယၢ်န့ၣ်မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ယံၤဒီးကစ့ၣ်တၢ်ဟံၤဆၢဟီၣ်ကဝီၤတၢ်လီၢ်အပိၣ်အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်လဲၤယုၢ်အိၣ်ကန့ၣ်ဝဲအသးဆူတၢ်လီၢ်လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ပယၢ်ဝဲအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ခဲခါတခါလၢအမၤတၢ်ကွံၣ်သးပျံသ့စ့ၣ်အကီၢ်ပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ-ဝဲတၢ်မၤတၢ်ထံၣ်လီၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢမ့ၢ်ကွံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢလီၢ်အခါန့ၣ်ပျံရူဖိၣ်တဖၣ်ဟဲတဖၣ်ထီၣ်အပူၤနီၣ်ဂံၢ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်လၢတၢ်ဆီၣ်ထွဲခ့ၣ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ.(ဒ်န့ၣ်အသိးတၢ်ကရၢကရိလၢအဆံးတဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်ဝဲတအိၣ်ပလီၣ်တၢ်ထုၣ်ဖျိးကရၢစ့ၢ်ကီးအပူၤကလုာ်တဖၣ်ဟဲထီၣ်ဆီၣ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်ဖဲဝဲနး(မ)ဆါနံၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အီၤသ့ဝဲလီၤ)

ဒ်ပယီၤပဒိၣ်စံးဝဲအသိးခ့ၣ်အိၣ်အိၣ်အံၤ မ့ၢ်ဘၣ်ဖုးပျံလၢအပူၤထီၣ်လီၤထီၣ်တၢ်,ပျံမၤဟးဂီၤတၢ်,ပျံဒွဲၣ်ပိၢ်မၤဟးဂီၤလုၢ်မ့ၢ်အူ,ပျံလၢအဟးမၤဟးဂီၤထံဖိကီၢ်ဖိအကျဲအတၢ်တဖၣ်န့ၣ်ကစ့ၣ်ထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ်ကတူၢ်လီၢ်ဆီၣ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်ဒ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်ကသ့ၤ.လၢတၢ်ကဟဲထီၣ်ဒုးကစ့ၣ်အဂီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ဆၢထီၣ်အပူၤသးဖိလၢလုၢ်မ့ၢ်အူအပိၣ်ကစ့ၣ်သးဘၣ်မၤဟးဂီၤကွံၣ်လုၢ်မ့ၢ်အူအဂ့ၢ်န့ၣ်ပျံကစ့ၣ်ဖိတဖၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဂ့ၢ်လီၤ.မ့ၢ်တအဲၣ်ဒီးလၢတၢ်ကမၤဟးဂီၤလုၢ်မ့ၢ်အူဘၣ်န့ၣ်တဘၣ်တီၣ်ထီၣ်ပယီၤသးတဖၣ်လၢလုၢ်မ့ၢ်အူအပူၤလၢကဟဲထီၣ်ဒုးကစ့ၣ်တဂ့ၢ်သၢၣ်.အဝဲသ့ၣ်ကြးကဘၣ်ဆီၣ်မိၣ်တၢ်လၢကျဲန့ၣ်လီၤ.တဘျီန့ၣ်ယသံကွံၣ်ကစ့ၣ်ပျံဘၣ်ကီၣ်ဘၣ်ခဲတဖၣ်, “ခ့ၣ်အဲၣ်အိၣ်ဒွဲၣ်အူမၤဟးဂီၤတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ခါ”ဝဲန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်စံးဆၢက့ၤယၢ်အံၤ “မ့ၢ်လီၤ.ဒ်သိးဒီးပယီၤသးတဖၣ်ဟဲထီၣ်ဒုးအဝဲသ့ၣ်သုတသ့တဂ့ၢ်အဂီၢ်ခ့ၣ်အိၣ်အိၣ်တဖၣ်ဒွဲၣ်အူကွံၣ်ဝဲတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်နီၢ်ကစၢ်တထီၣ်ဝဲဒ်လၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”ဝဲန့ၣ်မၢ်ဒီးယသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ဂ့ၢ်လၢတၢ်လၢသ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒ်ခ့ၣ်အိၣ်အိၣ်တဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ယကွဲးတၢ်ဒ်အံၤန့ၣ်တမ့ၢ်လၢယတူၢ်

လီၢ်ဆီၣ်ထွဲပျံဒွဲၣ်အူမၤဟးဂီၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ်အပိၣ်ဘၣ်.ယအဲၣ်ဒီးလၢပကဘၣ်သ့ဆီၣ်မိၣ်တၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်အမ့ၢ်အတီတဖၣ်အဖိခိၣ်လၢကျဲန့ၣ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.သးပျံသ့စ့ၣ်အပဒိၣ်တခိၣ်အံၤမ့ၢ်ဆီၣ်မိၣ်လီၤဒ်အသးလၢယမ့ၢ်ပဒိၣ်ကယဲၢ်တၢ်လၢယဆီၣ်မိၣ်ဒီးမၤအီၤတမံၤလၢလီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အဘၣ်ခဲလၢကီးမ့ၢ်တၢ်မၤလၢအဖိဒီးသဲးစးတၢ်ဘျီခဲလၢကလီၤ.မ့ၢ်လၢကလုာ်ဒွဲၣ်ပျံဖိၣ်တၢ်စုကဝဲတၢ်ဟံၤဆၢဖိတဖၣ်မၤတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကမၢ်ခဲလၢက,တဖိဒီးထံကီၢ်သဲးစးတၢ်ဘျီနီၣ်တခါဘၣ်.အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဆီၣ်မိၣ်ပၤသးဝဲဒ်န့ၣ်ဒီးပကဒီးန့ၣ်ဘၣ်ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်တညီဒီးဝဲဘၣ်.ယကဟ့ၣ်အဖိတခါ.

နဝတကရၢခိၣ်ဒီးပျံပၤလီၢ်ဆုၣ်နီၤသးခိၣ်ကျါစိရိသၢၣ်တဖျါလၢအဝဲကဟးထီၣ်အိၣ်ဘျဲးက့ၤလၢအလီၢ်လၢမူဒါပူၤအခါ,ဝဲ ၂၀၁၁နံၣ်လၢယန့ၣ်အါရဲ(၂၇)သီအနံၤန့ၣ်အဝဲဒုးအိၣ်ထီၣ် တ့ၢ်ယၢ်ဝဲ “စ့ၣ်ကီၤလီၤဆီအတၢ်ဘျီ” (အထူးရဲပုံငွေပဒေ)တခါလၢကီၢ်ပယီၤသးမ့ၢ်ဒိၣ်အတၢ်သုတၢ်စ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်စ့ၣ်ကီၤလီၤဆီတၢ်ဘျီသဲးစးလၢသးမ့ၢ်ဒိၣ်တၢ်သုတၢ်စ့ၣ်အဂီၢ်သ့ဒ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်လၢ-၂၀၀၈ထံကီၢ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ဘျီသဲးစးအပူၤတၢ်ဂ့ၢ်လၢအဖိလၢတထံၣ်အံၤအပိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဂံၢ်ထီၣ်ထံးတၢ်ဘျီသဲးစးအဆၢဒိၣ်(၂၀)အဆၢဖိ(စ)အပူၤန့ၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီစံးဝဲ- “ကီၢ်ပယီၤသးမ့ၢ်ဒိၣ်အမူအဒါအိၣ်လၢကဘၣ်ကဟ့ၣ်ကယၢ်ပယၢ်ကျဲဝဲထံကီၢ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ဘျီသဲးစးန့ၣ်လီၤ.”ဒီးဝဲ အဆၢဒိၣ်(၁၃၇)အပူၤန့ၣ်စံးဝဲ, “လၢတၢ်ကဘၣ်ကဟ့ၣ်ကယၢ်ထံကီၢ်အဂီၢ်သးမ့ၢ်ဒိၣ်အံၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဖိၣ်စုကဝဲအတၢ်ကရၢကရိလၢအရ့ဒိၣ်ကတၢ်တဖုန့ၣ်လီၤ.”မၤကဒီးဝဲအဆၢဒိၣ်(၁၉၉)အပူၤန့ၣ်စံးဝဲ, “သးမ့ၢ်ဒိၣ်ကဘၣ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲးဟံးန့ၢ်မူဒါလၢတၢ်ကဘၣ်တြီတဖၣ်ပူၤကီၢ်ချၢအတၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢကဟဲဘၣ်ထံကီၢ်အဂီၢ်တဖၣ်”န့ၣ်လီၤ.

“စ့ၣ်ကီၤလီၤဆီအတၢ်ဘျီ” (အထူးရဲပုံငွေပဒေ)စံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.ဘၣ်မနုၤအပိၣ်တဘၣ်ကီးအီၤလၢ “စ့ၣ်ကီၤလီၤဆီ”လဲၣ်. အလီၢ်အိၣ်လၢပကဘၣ်ယုၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဝဲန့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.ဘၣ်မနုၤအပိၣ်လဲၣ်.မ့ၢ်လၢ-သဲးစး

တၢ်ဘျီတခါအံၤအိၣ်ဆၢထၢၣ်န့ၣ်တၢ်လၢကီၢ်ခိၣ်အသးမ့ၢ်လီၤပလီၣ်န့ၣ်တၢ်တြီတဖၣ်ကျဲန့ၣ်ခိၣ်ထုးထီၣ်သ့စ့ၣ်တဖၣ်အံၤဝဲအဲၣ်ဒီးသ့ဝဲန့ၣ်သ့ဝဲသ့အပိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ထုးထီၣ်ပၤလီၤယၢ် “စ့ၣ်ကီၤလီၤဆီအတၢ်ဘျီ” မ့ၢ်ဒ်အဖိလၢအသိးလီၤ-

တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်စ့ၣ်ကီၤလီၤဆီ

(၃)ဒ်သးမ့ၢ်ဒိၣ်တၢ်တြီတဖၣ်မူဒါခိၣ်အတၢ်ပၤဖျါထီၣ်ဒီးကီၢ်ခိၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ပျဲအသိးန့ၣ်,တၢ်ကဘၣ်ထၢန့ၣ်မၤပျဲန့ၣ်စ့ၣ်လၢအလီၣ်တဖၣ်ဆူစ့ၣ်ကီၤလီၤဆီအပူၤကီးနံၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.

အဆၢဒိၣ်(၃)

သးမ့ၢ်ဒိၣ်တၢ်တြီတဖၣ်မူဒါခိၣ်မၤတၢ်ပၤအတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်

(၄)သးမ့ၢ်ဒိၣ်တၢ်တြီတဖၣ်မူဒါခိၣ်မၤတၢ်မၤမူဒါလၢကီၢ်စၢဖျိၣ်သုတလီၤဖးတဂ့ၢ်အဂီၢ်,ထံဖိကီၢ်ဖိတၢ်စၢဖျိၣ်သးသုတလီၤဖးတဂ့ၢ်အဂီၢ်ဒီးထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤကအိၣ်ဂံၢ်ဆိးကျဲအဂီၢ်တၢ်မၤမူဒါအခါတၢ်လၢကဘၣ်လၢကစ့ၣ်စ့ၣ်အတၢ်လီၣ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်ဘၣ်ဟ့ၣ်အခွဲးလၢတၢ်ကဘၣ်ထုးထီၣ်သ့အီၤလၢစ့ၣ်ကီၤလီၤဆီလၢထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်သုတၢ်စ့ၣ်ကျိၣ်စ့ၣ်အကျါမ့ၢ်ဂ့ၢ်,လၢကီၢ်ချၢတၢ်သုတၢ်စ့ၣ်ကျိၣ်စ့ၣ်အကျါမ့ၢ်ဂ့ၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

(၅)စ့ၣ်ကီၤလီၤဆီအံၤသးမ့ၢ်ဒိၣ်သ့စ့ၣ်အီၤလၢမနုၤအဂီၢ်လဲၣ်,တၢ်သ့စ့ၣ်အီၤလၢကျဲန့ၣ်လဲၣ်အဂ့ၢ်ပျံတဂ့ၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်ကရၢကရိတခါခါမ့ၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်ကဘၣ်သံကွံၣ်သံဒီးသမံသံမးအီၤအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်,တၢ်ကဘၣ်ပၤဖျါထီၣ်အီၤအလီၢ်တအိၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်.

(၆)တၢ်သ့စ့ၣ်စ့ၣ်လၢစ့ၣ်ကီၤလီၤဆီအပူၤလၢကလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကီၢ်ခိၣ်ကဘၣ်ပၤဖျါထီၣ်က့ၤဝဲဖဲကျိၣ်စ့ၣ်န့ၣ်ကတၢ်အဆၢကတီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢ၁၉၆၂နံၣ်သးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤအခါလံၤလံၤထံကီၢ်တၢ်ဘျီသဲးစးလၢအဟ့ၣ်တၢ်အခွဲးအယၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်

မုၢ်ဆူတာ်တြိတဖၣ်လၢက့ၢ်ခိၣ်အဂီၢ်အံၤန့ၣ်ပတထံၣ်ဘၣ်တုၢ်အိၣ်နီတၢ်ခိၣ်နီတၢ်ဘျီဒီးဘၣ်.တာ်ဘျီသဲစးတခါအံၤမုၢ်ဝဲ-ထဲဒၣ်တၢ်မုၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပျဲလၢကီၢ်ခိၣ်အံၤန့ၣ်သုးမုၢ်ဒိၣ်တၢ်တြိတဖၣ်မုၢ်ဒါခိၣ်အံၤဖဲအံၤဒီးသ့ဘၣ်သးဝဲစ့ထဲလဲၣ်ဂ့ၢ်ထဲလီၣ်ဂ့ၢ်ထုးထီၣ်သ့ဝဲလၢထံကီၢ်အစ့တၢ်ပူၤပာဲန့ၣ်လီၤ.မုၢ်မုၢ်သဲစးတာ်ဘျီလၢအမုၢ်ဝဲ“စ့ၤကီၤလီၤဆီအံၤတၢ်သ့စ့အီၤလၢမနုၤအဂီၢ်လဲၣ်,တာ်သ့စ့အီၤလၢက့ၢ်လဲၣ်အဂ့ၢ်ပုၤတဂၤမုၢ်ဂ့ၢ်,တာ်ကရၢကရိတခါခါမုၢ်ဂ့ၢ်,တာ်ကဘၣ်သံကွၢ်သံဒီးသမံသမိးအီၤအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်”တာ်ဂ့ၢ်တထံၣ်အံၤမုၢ်တၢ်လၢအအာ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ.ပမုၢ်လဲၣ်တၢ်လၢ၂၀၀၈ ဂံၢ်ခိၣ်ထံးထံကီၢ်တာ်ဘျီသဲစးခိၣ်သ့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်န့ၣ်လီၤဝဲအသိးန့ၣ်ပကဒီးန့ၣ်ဘၣ်ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်တမုၢ်တၢ်လၢအညီဘၣ်အဂ့ၢ်ပန့ၢ်ဟံၢ်အီၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

မုၢ်လၢထံကီၢ်အစ့ထၢ်ဖးဒိၣ်ဒိတထၢ်လၢအိၣ်လၢအစုပူၤခဲလၢလံအပီ,တာ်မုၢ်တဘၣ်အသ့ၣ်အသးဘၣ်ဒီးအဝဲမုၢ်အဲၣ်ဒီးဒိၣ်တဲာ်မၤပတုၣ်ဘၣ်သးဝဲတာ်မၤတၢ်ပတုၣ်တၢ်ဆဲးတၢ်ခးအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤဒီးတၢ်မုၢ်အဲၣ်ဒီးဆဲးမၤကဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤဒီးကလုာ်တၢ်ပာ်ဆၢတဖၣ်န့ၣ်ကီၢ်ပယီၤအသုးမုၢ်ဒိၣ်အံၤဆၢထၢ်မၤဝဲသ့ကိးဆၢကတီၢ်ဒီးန့ၣ်လီၤ.ပမုၢ်ဘၣ်ဟ့ၣ်အဒိတခါန့ၣ်-ဖဲတန့ၣ်ညါအံၤအတီၢ်ပူၤလၢယနုၤအါရံၤ(၁၉)သီအန့ၣ်န့ၣ်ကီၢ်ခိၣ်သ့စ့ၣ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤဝဲတာ်ကလုာ်ဆူထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤဒီးစံးဝဲလၢသါဆီပတုၣ်ကွၢ်တၢ်ထီၣ်ဒုးကခွၢ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလံ,ဘၣ်ဆၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢကီၢ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.တာ်ကလုာ်ဝဲလံဘၣ်ဆၣ်သုးမုၢ်ဒိၣ်တခါဆဲးထီၣ်ဒုးဒီးဝဲကခွၢ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်ဖးယံၣ်ညါဒီးန့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်အနီၢ်ကစၢ်တခါပၤလီၤအသးလၢအမုၢ်ထံကီၢ်ပဒိၣ်,ဖဲအနီၢ်ကစၢ်အသးဒၣ်ဝဲန့ၣ်ထုးထီၣ်ဟံၤလီၤဝဲထံကီၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအမုၢ်ဝဲ,“အလီၢ်မုၢ်အိၣ်န့ၣ်လၢသုးဂ့ၢ်ဝီတၢ်လိၣ်အဖိခိၣ်သုးမုၢ်ဒိၣ်ထုးထီၣ်သ့ထံကီၢ်အကျိၣ်စ့တဖၣ်န့ၣ်ဖဲတၢ်အဲၣ်ဒီးသ့အီၤထဲလဲၣ်ဂ့ၢ်တၢ်ထုးထီၣ်သ့အီၤအခွဲးအိၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ”ကလုာ်တၢ်ကရၢကရိ(တၢ်ပာ်ဆၢ)တဖၣ်မုၢ်ထၢတၢ်ခိၣ်တၢ်သ့လၢအတၢ်ကရၢကရိကအိၣ်ဂံၢ်ဆိးကျၢအဂီၢ်တ

ခိဝဲအာဝဲသီဝဲဒီးစံးဝဲလၢအမုၢ်တၢ်လုဆူၣ်ယုစိးစ့(ဆက်ကြေး)လၢကမုၢ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်မုၢ်ထုးထီၣ်ဝဲထံကီၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအခိပညိဒ်အံၤလီၤန့ၣ်,တာ်ကတဲသကိးမၤန့ၢ်က့ၢ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ကသ့လၢက့ၢ်လဲၣ်.

အဝဲသ့ၣ်ကိးလီၤအသးလၢထံကီၢ်(ပဒိၣ်)ဒီးထုးထီၣ်ဆါလီၤအိၣ်ကွၢ်ဝဲဟီၣ်လၢတၢ်ထုးတၢ်တီၤအိၣ်လၢကလုာ်တၢ်အကီၢ်စဲၣ်ပူၤတဖၣ်,အဝဲသ့ၣ်ဟးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ကွၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိအဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်အံၤစံးဝဲလၢဖိဒီးသဲစးတာ်ဘျီ.မုၢ်မုၢ်ကလုာ်တၢ်ပာ်ဆၢတဖၣ်ထုးထီၣ်ဆါသ့ၣ်လၢအတၢ်ကရၢကရိအတၢ်အိၣ်ဂံၢ်ဆိးကျၢအဂီၢ်တခါစံးဝဲလၢမုၢ်တၢ်မၤထီၣ်ဒါပဒိၣ်တၢ်ဘျီသဲစး,မုၢ်တၢ်မၤဘၣ်ဒိထံကီၢ်အသ့ၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.အိၣ်တဘျီလၢကလုာ်တၢ်ပာ်ဆၢအကျါသိၣ်ဒုးစၢ်ဖိတဂၤသံကွၢ်ယၤ,“ပယီၤအသုးဖိတဖၣ်ဟဲထီၣ်ဆူပပုၤကလုာ်တၢ်မုၢ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤဒုၣ်အူမၤဟးဂီၤကွၢ်ပဒုပသဝီဒီးပတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်ခဲလၢ,မၤသံမၤဝီပပုၤကလုာ်တဖၣ်ဆျၢၣ်မဲာ်ကဲမဲာ်လီၤ.ပဝဲတခါပတလဲလီၤဆူပယီၤအတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤဒီးမၤဘၣ်ဒိအဝဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအလီၢ်နီတဘျီဘၣ်.တာ်အံၤလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖိခိၣ်တၢ်ဟံးန့ၢ်အရူတသ့လၢနီတမံၤဘၣ်ခါ.ယစံးဆၢက့ၢ်သိၣ်ဒုဖိတဂၤန့ၣ်အတၢ်သံကွၢ်တထံၣ်အံၤတသ့နီတမံၤလၢဘၣ်.

တမုၢ်ယအဲၣ်ဒီးစံးလၢ-ကယံၢ်မုၢ်ပဒိၣ်မၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ်ကမၣ်ခဲလၢဒီးကယံၢ်မုၢ်ကလုာ်တၢ်ပာ်ဆၢဖိတဖၣ်မၤတၢ်န့ၣ်ဘၣ်ခဲလၢလီၤန့ၣ်ယတစံးန့ၣ်ဘၣ်.လၢကလုာ်တၢ်ကရၢကရိအပူၤခိၣ်နီတနီၤအကျါန့ၣ်ဟးဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်,မၤထီၣ်ဒါတၢ်မၤတရီတပါတၢ်အိၣ်,သ့န့ၢ်တၢ်ကရၢကရိအမံၤဒီးယုနီၢ်ကစၢ်အဘျီအိၣ်ဝဲအဂ့ၢ်ပန့ၢ်ဟူဘၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.ပမုၢ်သးလီၢ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အမုၢ်အတီၢ်န့ၣ်အလီၢ်အိၣ်သပုၤကတၢ်လၢပကဘၣ်မၤဖျါထီၣ်က့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤဒီးတၢ်ပီၣ်တဲသကိးကဘၣ်ယုကျဲမၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးက့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤအဂီၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အခါဘၣ်ဝဲလံလီၤ.

တာ်မၤဘၣ်ဒိဆါထံဖိကီၢ်ဖိအတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤပကဘၣ်ယုမၤဖျါထီၣ်က့ၢ်အီၤဒီးပကဘၣ်ကူစါယါဘျီစၢက့ၢ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်တူၢ်

ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်လၢအခၣ်တဖၣ်အံၤအဂီၢ်န့ၣ်အခါဘၣ်ဝဲသပုၤကတၢ်လံန့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအကိးလီၤအသးလၢပဒိၣ်တဖၣ်(State Actor)အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဆိမိၣ်လၢအမုၢ်ဝဲ,“ကယံၢ်မုၢ်ပထုးထီၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးကယံၢ်မုၢ်ပမၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ်မုၢ်တၢ်လၢအဘၣ်အတီဒီးမုၢ်တၢ်လၢအဖိးသဲစးတာ်မၤခဲလၢလီၤ”အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ပာ်သးဒီးန့ၣ်တကလုာ်န့ၣ်မုၢ်ပကဘၣ်တဲာ်ဟံၢ်ဘျီဘၣ်မၤလီၤစၢန့ၢ်က့ၢ်အီၤလၢက့ၢ်လဲၣ်န့ၣ်ပကဆိမိၣ်ယုကျဲမၤဘၣ်စၢက့ၢ်အီၤန့ၣ်လီၤ.ပမုၢ်ကွၢ်ကဒီးလၢအဝဲတကပၤ,ပုၤလၢတမုၢ်ပဒိၣ်ဘၣ်တဖၣ်(Non-state actors)အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်မုၢ်တမုၢ်ပဒိၣ်ဘၣ်ဘၣ်ဆၣ်မၤတၢ်ဖဲပဒိၣ်တဖၣ်မၤတၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ.တာ်လၢအဝဲသ့ၣ်မၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ်ဒ်သိးဒီးတၢ်ကတူၢ်လိာ်ပာ်ပနီၣ်အီၤဒီးကကဲထီၣ်ဖိးသဲစးတာ်ဘျီအတၢ်မၤလၢထံကီၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီပုၤကသ့အဂီၢ်ပဘၣ်ယုကျဲလဲၣ်န့ၣ်ပဘၣ်ဆိမိၣ်အီၤဖျါကိးအလီၢ်အိၣ်ဝဲလီၤ.ပကဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢအဝဲသ့ၣ်“တဂၤလၢအကီၢ်စဲၣ်ဒၣ်ဝဲဒီးတဂၤလၢအပုၤကလုာ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယံၢ်အလၢအပျဲလၢအဝဲသ့ၣ်အဘျီအတီၢ်အဝဲသ့ၣ်အနီၢ်ကစၢ်ကစံၣ်ညီၣ်ပလီၤဘၣ်အသးဒၣ်ဝဲအဂီၢ်”န့ၣ်လီၤ.ပမုၢ်မၤအီၤန့ၣ်မုၢ်ဒီးကမုၢ်ကျဲအဘၣ်ကတၢ်တဘိလၢပကကျဲမၤသကိးတၢ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်က့ၢ်ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပအဲၣ်ဒီးဟ့ၣ်က့ၢ်ကီၢ်ခိၣ်သ့စ့ၣ်,သးပုၤအိၣ်မု,သုးမုၢ်ဒိၣ်တၢ်တြိတဖၣ်မုၢ်ဒါခိၣ်မုအိၣ်လဲၣ်,သုးခိၣ်ကျါဒိၣ်စိခံတဂၤမုးစိဒီးအဝဲသ့ၣ်ပၤပြးခိၣ်နီတဖၣ်လၢ-သုမုၢ်အဲၣ်ဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်က့ၢ်ထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢအမုၢ်အတီတကလုာ်န့ၣ်ဟံးန့ၢ်ကွၢ်လိဒီးဟံၤသ့ၣ်ပာ်သးဘျီဘျီကလံထံးအဖရဲးကၣ်အပဒိၣ်ဒီးချးခါအတၢ်ပာ်သးဒီးမၤအီၤတၢ်ဂ့ၢ်လၢပဟံၤဖျါအီၤလၢထးအသိးတဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

တာ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤအိၣ်ဝဲခဲထံၣ်.အခိၣ်ထံးတထံၣ်န့ၣ်မုၢ်ဝဲ-တာ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လီၢ်ဆဲးစ့မုၢ်ကျါလၢတၢ်ကပတုၣ်တၢ်ဆဲးတၢ်ခးဝဲအလီၢ်ခဲတၢ်မၤဟးဂီၤကွၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.ပထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်အၢၣ်လီၤဆဲးစ့မုၢ်ကျါ

ကရနံၣ်တာ်ပတုာ်တာ်ခးဖးအါထီၣ်စါၣ်ပူထး ပူတာ်မလၢကရနံၣ်ဟီၣ်ကဝီ



By MWMWN

ကွဲးကလုာ်
လါနီၣ်ဝ့ဘၣ်, ၂၀၁၃

တာ်ခူၣ်စါၣ်ထးတာ်မဖဲကရနံၣ်ကီၣ်စဲၣ်

ကရနံၣ်ကမုာ်သဘျာ်ကရၢ ၂ ဖုယုထီၣ်ဝဲဒၣ်ကီၣ်ပယီၤပဒိၣ်လၢကဟံၣ်ပတီၢ်ကွံာ်ကယံၤမ့ၢ်အဟ့ၣ်လီၤဝဲဒၣ်လံာ်အုၣ်သးတာ်ပျဲဝဲဒၣ်တာ်ကမၤစါၣ်ပူထးပူတာ်မလၢကရနံၣ်ကီၣ်စဲၣ်စးထီၣ်လါမၤရး ၂၀၁၂ နံၣ်ဝဲအလီၢ်ခံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအိးထီၣ်ဘၣ် ၃ သီအနံၤ, ကရနံၣ်ကမုာ်သဘျာ်ကရၢလၢအမ့ၢ် (Molo Women Mining Watch Network)ဒီး(Karenni Civil Society Network-KCSN)ထူးထီၣ်အလံာ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤယုထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢကီၣ်ပယီၤပဒိၣ်ကြးဟ့ၣ်ကဒါက့ၤလံာ်အုၣ်အသးတာ်ပျဲဝဲဒၣ်ကီၣ်ပယီၤပူတာ်ဘျီဘၣ်မၤပျဲဝဲဒၣ်တာ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံကီၣ်တာ်ဘျာ်သဲစးန့ၢ်ဝဲအလီၢ်ခံဒီးကလုာ်ဖျါဟီၣ်ကဝီတဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တာ်ခွဲးတာ်ယံာ်လၢကပၤဆၢရဲၣ်ကျဲၤဝဲဒၣ်န့ၣ်ဆၢၣ်တာ်အိၣ်တာ်ယၢလၢအကီၣ်စဲၣ်ပူန့ၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

ကရနံၣ်ကမုာ်သဘျာ်ကရၢခံဖုအံၤဝဲအာဝဲဒၣ်ကီၣ်ပယီၤပဒိၣ်လၢအဟ့ၣ်လီၤဝဲဒၣ်လံာ်အုၣ်သးလၢစါၣ်ပူထးပူအသီတဖၣ်ကန့ၣ်လီၤ.

မၤတာ်လၢကရနံၣ်ကီၣ်စဲၣ်အပူတာ်လီၢ်ဖဲစုကဝဲတာ်ဘၣ်ကံာ်ဂုာ်အဟီၣ်ကဝီန့ၣ်လီၤ.

ကရၢအံၤဖဲပျဲဝဲလၢစးထီၣ်ဖဲကရနံၣ်တာ်လဲထီၣ်လဲထီၣ်(ခ့ၣ်အဲၣ်ဖံၣ်ဖံၣ်)မၤတာ်ပတုာ်တာ်ခးဒီးကီၣ်ပယီၤပဒိၣ်ဝဲအလီၢ်ခံတုၤခဲအံၤအိၣ် ၁၈ လါဝဲအလီၢ်ခံတာ်မၤစါၣ်ပူထးပူတာ်အါထီၣ်ဝဲဒၣ် ၃ တီၤဆူ ၁၆ တီၤန့ၣ်လီၤ.

ရူမဲရဲၣ်စံးဝဲဒၣ်လၢ“ပယုထီၣ်လၢကီၣ်ပဒိၣ်ကဟံၣ်ကတီၢ်ကွံာ်စါၣ်ပူထးပူတာ်မလၢအပၣ်ယုာ်ဝဲဒၣ်စါၣ်ပူတာ်မလၢတာ်ဟ့ၣ်လီၤဝဲဒၣ်အိးစကြၢလၢကီၣ်ပဒိၣ်လၢအအိၣ်အအုၣ်ကၢာ်တကလီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

ကရနံၣ်ကီၣ်စဲၣ်အပူန့ၣ်ဆၢၣ်တာ်ထူးတာ်တီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်အါမးဘၣ်ဆၢၣ်မ့ၢ်ပူလီၢ်ကဝီဖဲတဖၣ်တဘျီဘျးဘၣ်မ့ၢ်တခီဘၣ်ဝဲဒၣ်တာ်ကီၣ်တခဲလၢအမ့ၢ်အဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်လီၤမၤ, အကစါၣ်ကလိ, ထံက့ၢ်ထံကွံာ်ဒီးဒုသဝီဘၣ်ဟးဂီၤမ့ၢ်လၢတာ်သးဆူၣ်ပျီဆူၣ်ကွံာ်အဝဲသ့ၣ်ဒီးတာ်မၤစါၣ်ပူထးပူအသီထီၣ်တာ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးခိၣ်ယၢန့ၣ်ဆၢၣ်ဒီးထံက့ၢ်ထံကွံာ်တဖၣ်အသီန့ၣ်လီၤ.

ကီၣ်ပဒိၣ်ဖိၣ်ယာ်ဝဲဒၣ်ပူ ၄၄ ဘျီခိဖျိတာ်သဘံၣ် ဘျီကထီၣ်ဖဲရခါၣ်

ကွဲးကလုာ်
နီၣ်ဝ့ဘၣ်, ၂၀၁၃

ကီၣ်ပယီၤပဒိၣ်တာ်ပရၢဟံၣ်ဖျါဝဲလၢအဖိၣ်ယာ်ဝဲဒၣ်ပူ ၄၄ ဂၤလၢတာ်န့ၣ်လၢအပၣ်ယုာ်လၢတာ်ဖွဲၣ်အူတာ်ဒီးတာ်သဘံၣ်သဘျီလၢအကထီၣ်ဖဲရခါၣ်ကီၣ်စဲၣ်ပူဖဲလါအိးကထီၣ်ဘၣ်အလၢာ်တကပၤန့ၣ်လီၤ.

လါအိးကထီၣ်ဘၣ်အလၢာ်တကပၤတာ်ကထီၣ်သးလၢရခါၣ်ကီၣ်စဲၣ်ပူ သၣ်ဖွဲ ဝှံဖဲပူဘၢသီခါဖိတဖၣ်မၤသံဝဲဒၣ်ပူမ့ၢ်စလုာ်ဖိ ၅ ဂၤဒီးဖွဲအူဝဲဒၣ်ဟံၣ်ပီ ၁၀၀ ဘျီန့ၣ်လီၤ. တာ်ကထီၣ်သးအံၤကထီၣ်သးတယံာ်ဘၣ်ဖဲကီၣ်ခိၣ်အူသ့စ့ၣ်အတာ်တီၢ်လၢကလဲဆူရခါၣ်ကီၣ်စဲၣ်အပူန့ၣ်လီၤ.

ပူလၢကီၣ်ပဒိၣ်ပူဘၣ်မူဘၣ်ဒါဖိၣ်ယာ်တဖၣ်ပၣ်ယုာ်ဝဲဒၣ်ပူဘျးဒီးဖိဒီးပူမ့ၢ်စလုာ်ဖိလၢတာ်န့ၣ်လၢအပၣ်ယုာ်လၢတာ်သဘံၣ်သဘျီအပူန့ၣ်လီၤ.

ကလုာ်တာ်သဘံၣ် သဘျီလၢ ပူဘျးဒီးဖိဒီးမ့ၢ်စလုာ်ဖိအဘၢၣ်စၢကထီၣ်တုၤအသးလၢအပူကွံာ်တနီၣ်ဒီးကထီၣ်အသးစးထီၣ်ဖဲရခါၣ်ကီၣ်စဲၣ်အပူလၢကီၣ်ပယီၤမ့ၢ်န့ၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ.

ကီၣ်ပယီၤမ့ၢ်ထံကီၣ်တဘျီလၢပူကလုာ်အိၣ်ဝဲဒၣ် ၆၀ ကကွံာ်ဒီးပူလၢအနီၣ်ဂံၢ်အါမ့ၢ်ဝဲဒၣ်ပူဘျးဒီးဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခိဖျိတာ်သဘံၣ်သဘျီကထီၣ်သးဒ်အံၤအဖိခိၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကီၣ်တကၢာ်တက့ၢ်လၢကီၣ်ပယီၤတာ်ဆီတလဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘီမ့ၢ်စၢဖျိၣ်ကရၢယုထီၣ်ဝဲဒၣ်ကီၣ်ပဒိၣ်လၢကယုက့ၢ်ယုာ်လီၤဝဲဒၣ်တာ်ဘၣ်ကံာ်ဂုာ်အံၤအတာ်ကထီၣ်သးအဂ့ၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘီန့ၣ်လီၤ. ဖဲလဲၣ်ဂုၤတူကတီၢ်အံၤတာ်သဘံၣ်သဘျီတဖၣ်စးထီၣ်ကထီၣ်အသးဒ်အဖါမ့ၢ်တကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်လၢကီၣ်ပယီၤအပူတမ့ၢ်ထဲရခါၣ်ကီၣ်စဲၣ်အပူလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.



ကွၢ်ကလုာ်တၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ခ့ၣ်အဲၣ်ယူၣ်ပုၤပၤလီၤဆ့ၣ်နီၤ ၂ ပဒိၣ်နီၤစံၣ်ဖိရၣ်စ့ၣ်ဘၣ်ဃးကီၢ်ဒီတဘျီတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး

ဘၣ်ဃးဒီးကီၢ်ဒီတဘျီတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး
လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ယုၣ်ဒၣ်လၢတၢ်ကမၤအိၤခဲအံၤ
န့ၣ်ယဲတကၤယတၢ်ထံၣ်အိၣ်လၢကြးလၢပကဆိ
ကမိၣ်အိၤလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအ
ယိလဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဃးဝဲဒၣ်ဒီးတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးလၢ
ထံကီၢ်ဒီတဘျီန့ၣ် အဆိကတၢ်န့ၣ်ပဝဲခ့ၣ်အဲၣ်
ယူၣ်ဒီးကလုာ်ဒုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ပယုၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ
ပစးထီၣ်တဲတၢ်အဆိကတၢ် တၢ်ဂ့ၢ်အကျိတ
ထံၣ်န့ၣ်ပဝဲဒၣ်လီၤ. ဒီးလၢပဝဲပတၢ်ယုၣ်တခီန့ၣ်
ပတၢ်ထံၣ်ပတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤတခီန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢ
ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် န့ၣ်ကဘၣ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤဝဲဒၣ်
လၢအဝဲဆိကတၢ်ကွၢ်တၢ်ဒုးလၢထံကီၢ်ဒီတဘျီ
အပူၤဒီးကဆိကတၢ်ကွၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်ထီၣ်ဒုးကလုာ်
ဒုၣ်ဟီၣ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ပတၢ်မိၣ်န့ၣ်
သးလီၤလီၤ.



သန့ၣ်က့ၣ်ခဲအံၤလၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ယုၣ်
ဒၣ်လၢတၢ်ကမၤဝဲဒၣ်ထံကီၢ်ဒီတဘျီတၢ်ပတုၣ်
တၢ်ခးဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်သိးကလုာ်ဒုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်
န့ၣ်ကဘၣ်လဲၤဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျၢ်လီၤ. ကလုာ်ဒုၣ်
လၢအဆဲးလီၤတ့ၢ်စုမ့ၢ်ကျၢ်လၢအခိၣ်ထံးတဘျီ
လၢကီၢ်စဲၣ်အပတီၢ်န့ၣ်ကလဲၤဆဲးလီၤကဒါက့ၢ်ဝဲ
လၢန့ၣ်ပံၣ်ဒီဒီးကမၤဝဲဖဲလၢအိၤကထိဘၣ်အ
ပူၤန့ၣ်လီၤ. အယိန့ၣ်ဒီးလၢယတၢ်ထံၣ်တခီန့ၣ်
ပဆဲးလီၤတ့ၢ်ဝဲဒၣ်စုမ့ၢ်ကျၢ်အခိၣ်ထံးတဘျီလၢ
ကီၢ်စဲၣ်အပတီၢ်ဘၣ်ဃးဒီးသုးဂ့ၢ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်ကျိ
သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်လၢပကဘၣ်ထွဲ အိၤဒီးပတ
ဘၣ်မၤဒီးအိၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတဘျီမဲးလီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ထွဲလီၤလီၤဝဲ
ဒၣ်လၢသုးဂ့ၢ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လီၤဆိဒၣ်တၢ်ဒ်သိးဒီး
တၢ်ဟံးလီၤ ကဒါက့ၢ်သုးလီၤသုးကျဲ, သုးအတၢ်
ဆိလီၤသးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပတမၤ
အိၤနီၤတမံးဒီးဘၣ်. အယိန့ၣ်ယဲယထံၣ်လၢပ
ကမၤတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးတၢ်ဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျၢ်လၢကီၢ်
ဒီဘျီအဂီၢ်န့ၣ်လိာ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်လၢပဘၣ်မၤဝဲဆိ
ဝဲဒၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢပဆဲးလီၤတ့ၢ်စုမ့ၢ်ကျၢ်လၢ
ပအာၣ်လီၤတ့ၢ်လၢတၢ်အခိၣ်ထံးတပတီၢ်န့ၣ်
လီၤ. ဒီးအကျိတခါန့ၣ်ပဝဲယုၣ်စ့ၣ်ကီၢ်ဝဲဒၣ်ဒီး
သုးမ့ၢ်ဒိၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢ တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခး
အဆၢကတၢ်လၢပအာၣ်လီၤတ့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢပကဘၣ်

မၤအိၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပတစးထီၣ်မၤ
အိၤနီၤတမံးဒီးဘၣ်အယိန့ၣ်ဒီးပကလဲၤကဒီးဆူ
မဲးညါတပတီၢ်န့ၣ်ယထံၣ်လၢတကြးဒီးဘၣ်န့ၣ်
လီၤ.
ပကွၢ်က့ၢ်အဒိဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်ခဲ
အံၤန့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢပစံးကတီၤလၢပမၤဝဲတၢ်ပတုၣ်
တၢ်ခးအခိၣ်ထံးတဘျီအပူၤန့ၣ်, ပတဲလၢဒ်သိး
ဒီးတၢ်န့ၣ်လိာ်သးကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ပယု
ထီၣ်လၢသုးလၢအဆိလီၤအသးလၢပခ့ၣ်အဲၣ်
ယူၣ်အဟီၣ်ကဝီၤပူၤ, လၢသုးက့ၢ်ကီၢ်ရၣ်သ့ၣ်
တဖၣ်အပူၤန့ၣ် တၢ်လီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပယုထီၣ်
ဒ်သိးဒီးကီၢ်ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ်လၢကက့ၢ်သုး

လီကဒါကုအသးအဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထဲတၢ်လီၢ်တၢ် ကျဲလၢသးဟူးဂဲ၊ တမ့ၢ်လၢသးလၢအဆီလီၤ အသးလၢ (ဖၢမံနဲး) န့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒီးဒၣ်ထဲလၢ သးလၢအဟဲထီၣ်ဟူးဂဲလၢတၢ်မဲၣ်ညါဒီးဟဲထီၣ် ဟံးန့ၢ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်, သးကလၢဖိ သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ပပုလၢအဝဲသ့ၣ်ကသးက့ၤဝဲ အလီၢ်ဒီးသိးပကသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၢ် န့ၢ်လီၤသး လီၤ. တကးဒီးဘၣ်အဝဲန့ၢ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်လီၢ်တၢ် ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ထံဖိကီၢ်ဖိကမ့ၢ်အိၣ်ဆိးဝဲ အလီၢ်အတၢ်ဖံးအိၣ်မၤအိၣ်အလီၢ်, အနုသဝီ အလီၢ် ဒီး တၢ်လီၢ်လၢပုၤအါဂၤသ့ၣ်ဒၣ်သိးဒီး တၢ်ဘျီတၢ်ဘါအတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤ. သန့က့ၤ ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်ပတီၣ် ထီၣ်တ့ၢ်ဆူအဝဲသ့ၣ်အအိၣ်ဖဲလၢဖဲပထုဘၣ် ၂၀၁၂ နံၣ် လီၤတၢ်လီၤဆဲးလီၤ. ဒီးပၣ်ယုၣ်ဒီး တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီလၢတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ၤဒီးကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် တခီန့ၣ်တုၤခဲအံၤတမၤဝဲတၢ်နီတမံးဒီးဘၣ်. အ ယိဒီးပထံၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကဘၣ်မၤ ဝံၤအီၤလီၤ.

အယိဒီးလၢတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးကအိၣ်ကါ ကါကျဲကျဲအဂီၢ်န့ၣ် အကါဒိၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လၢ တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီလၢတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးအ ဆာကတီၢ်လၢသးမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်လူၤဖိ ထွဲဝဲအခဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပကွဲးယၢ် အီၤ, ပဟ်ဖျါထီၣ်အီၤဝံၤလံ. ပဟံးန့ၢ်တၢ်ဆာက တီၢ်လၢဆာလၢကတီၢ်, ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်မၤဝဲလၢ် ဆာလၢကတီၢ်ဒီးကွဲးယၢ်ပတြိၣ်ဝဲဒၣ်တဝီတဝီ ဘၣ်ဆၣ်တုၤလၢခဲအံၤန့ၣ်ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်န့ၣ်တမၤ ဝံၤဝဲဒၣ်ဒီးတဟံးဝဲနီတမံးဒီးဘၣ်အယိဒီးပသ့ၣ် တၢ်အဝဲအံၤတသ့ဒီးဘၣ်လီၤ.

ယထံၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်က တဲၣ်ကတီၤသးန့ၣ်တလၢပုၤဒီးဘၣ်. ဘၣ်မနုၤ

အယိလဲၣ်န့ၣ်ဖဲလၢလၢပုၤအပုၤန့ၣ်ပပုၤ(ထဲးက နံးကၢၣ်ထံ) လဲၤထံၣ်လီၢ်အဝဲသ့ၣ်အဆာကတီၢ် လၢကတဲသကိးဝဲဒၣ်ဘၣ်ပးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ တၢ်ဘျီ (ခိးအိးခိးဒီး) အဆာကတီၢ်န့ၣ်လၢကီၢ် ပယီၤပဒိၣ်တကပၤတခီန့ၣ်, သးတကပၤတခီ န့ၣ်တဲဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်ကွဲးလီၤပတြိၣ်ယၢ်ဝဲဒၣ် (အကျါ)အိၣ်ဝဲတခါန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲန့ၣ်အ ဆာကတီၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဲဝဲလၢမၤဝဲတဝံၤဒီးအ ယိန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဝဲဒၣ်ဒီးဘၣ်. အဝဲသ့ၣ် တဲဝဲလၢမၤဝဲမ့ၢ်ဝံၤမးန့ၣ်အဝဲကဟ်ဖျါဝဲဒၣ်န့ၣ် လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးတုၤခဲအံၤန့ၣ်တဖျါထီၣ်ဒီးဘၣ်. အမဲၣ်ညါန့ၣ်ဖဲလၢအီၤကူၢ်အဆာကတီၢ်န့ၣ်ဖဲလၢ ကရၢခိၣ်ဒီးန့ၣ်ရွဲၣ်ခိၣ်ကျါလဲၤထံၣ်လီၢ်ဝဲဒၣ် မ့ အိၣ်လဲၣ်အဆာကတီၢ်န့ၣ် မ့အိၣ်လဲၣ် န့ၣ်ဟ်ဖျါ ထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်မၤဝဲတဝံၤဒီးဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်မၤဝဲဒၣ် သးခိၣ်ကျါ သးန့ၣ်ဝဲ (ဆွဲ) ယၢ်ဝဲဒၣ်(အကျါ)တခါဒီးတဝံၤဒီးဘၣ်. အယိ န့ၣ်ဒီးအိၣ်ဖျါဝဲဒၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်တကပၤန့ၣ် လၢအကမၤဝဲ တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးလၢထံကီၢ်ဒီးဘၣ် အဂီၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်ကတဲၣ်ကတီၤအ သးန့ၣ်တအိၣ်လၢပုၤဒီးဘၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ဘၣ်ကွၢ် လၢပဝဲတခီန့ၣ်ပကတဲၣ်ကတီၤပသးလၢပုၤလံ. ပဘျီဘၣ်က့ၤအီၤတဘျီဘၣ်တဘျီန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ် လံဘၣ်ဆၣ်သန့က့ၤခဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်က့ၤဒၣ်လၢပ ဘၣ်အိၣ်ခိးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်ကတဲၣ် ကတီၤသးအဖိခိၣ်လီၤ.

အဂၤတမံးန့ၣ် လၢပကဘၣ်လဲၤဆဲး လီၤစုမ့ၢ်ကျါလၢတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးလၢထံကီၢ်ဒီး ဘၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ယုၣ်ဝဲအခဲအံၤန့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်လၢကီၢ်ပယီၤဒီးတဘျီတၢ်ဒုးမးတပတုၣ်ဒီး ဘၣ်. လီၤဆီဒၣ်တၢ်လၢကတီၢ်ကီၢ်စဲၣ်ဒီးယိဒိၣ် ကီၢ်စဲၣ်န့ၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ဒီးဝဲဒၣ်ကိးမ့ၢ်နံးဒီးယၢ် ယၢ်ဒီးပုၤဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်

ကိးမ့ၢ်နံးဒီးအယိန့ၣ်ဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်အိၣ်ဒီးဝဲအ ဖမ့ၢ်န့ၣ်ပမံးသ့လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိးလၢပဝဲခ့ၣ်အဲၣ်ယုၣ်အ ဟီၣ်ကဝီၤပုၤသန့က့ၤတၢ်ဘၣ်ထံးဘၣ်ဒုၤလီၢ် သးဒ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးဝဲခိဖျါလၢတၢ်တ မၤလီၤတၢ်ဝဲတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီ သ့ၣ်တဖၣ်အယိန့ၣ်ဒီးတၢ်တဖိကန့ၣ်တၢ်ကဲထီၣ် အသးဒ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးဝဲလီၤ. အယိန့ၣ် လၢတၢ်အိၣ်သးဒ်အံၤအဖိခိၣ်န့ၣ်ပမ့ၢ်ကွၢ်ဒီးပမ့ၢ် ဘၣ်တဲလၢတၢ်ကလဲၤဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျါလၢတၢ် ပတုၣ်တၢ်ခးလၢထံကီၢ်ဒီးဘၣ်လံန့ၣ်တမ့ၢ်ဒီးတၢ် လၢအကြးဒီးအလီၢ်အိၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်ပမ့ၢ်လဲၤဝဲဒၣ်ခဲ ခဲအံၤန့ၣ်ကလုၢ်န့ၣ်ကိးဖုဒီးန့ၣ်တပၣ်ယုၣ်ဒီး ဘၣ်. ဒီးပထံၣ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်လၢ တၢ်အကါဒိၣ်ဝဲဒၣ် လၢယဲယတၢ်ထံၣ်တခီန့ၣ်တုၤလၢပတဲလၢတၢ်ပ တုၣ်တၢ်ခးလၢထံကီၢ်ဒီးတဘျီအပတီၢ်လံန့ၣ် ကလုၢ်န့ၣ်ခဲလၢ်ကဘၣ်ပၣ်ယုၣ်ဒီးကဘၣ်ဆဲး လီၤယုၣ်မံၤတဘျီလီၤ. အဝဲန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်အုၣ် ကီၢ်သးလၢ ကလုၢ်န့ၣ်ခဲလၢ်အဂီၢ်စ့ၢ်, ဒီးလၢ ကီၢ်ပယီၤဒီးတဘျီညါအဂီၢ်လီၤ. အယိဒီးမ့ၢ် ဒၣ်ထဲလၢကလုၢ်န့ၣ်စ့ၢ်ဖုလဲၤဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျါန့ၣ် ယထံၣ်လၢတမ့ၢ်တၢ်အုၣ်ကီၢ်သးလၢ ကီၢ်ပယီၤဒီး တဘျီတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်ဒီးတၢ်ပတုၣ်တခးအ ဂီၢ်ဒီးဘၣ်. အယိန့ၣ်ဒီးထဲလၢ ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်တ ဖုမ့ၢ်ဂုၤ, ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်ဒီးပုၤအဂုၤအဂၤတဖၣ်မ့ၢ် လဲၤဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျါဖဲလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်အိၣ်ဒီးဝဲ ဒၣ်လၢကတီၢ်အဆာကတီၢ်န့ၣ်ကဲထီၣ်ဝဲဒၣ် တၢ်လၢအလီၤဘၣ်ယိၣ်ဖးဒိၣ်တခါလီၤ. ဘၣ် မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်ကဲထီၣ်အသးဒ်သိးဒီးပထံၣ် ဒီးပသ့ၣ်ညါတုၤဝဲဒၣ်လၢတၢ်မၤလီၤဖးဝဲဒၣ်ပက လုၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်တခါဘၣ်တခါတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိ ကမိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အယိဒီးတၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်အသးဒီး

န့ၣ်န့ၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်လီၤမ့ၢ်လီၤဖးလၢကလုာ်န့ၣ်အဘၣ်စၢၤ တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ. တၢ်ထံၣ်ကမၣ်လိာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကအိၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ. အယိန့ၣ်ဒီးတၢ်လၢယထံၣ်လၢတၢ်လၢအကြးဝဲဒၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢပကလုာ်န့ၣ်ခဲလၢကဲခဲဆုန့ၣ်ပကဘၣ်အိၣ်ခိး, ပကဘၣ်ကွၢ်တၢ်အိၣ်သးနီၢ်နီၢ် နိသိးဒီးတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်ခဲလၢကဲခဲဆုန့ၣ်ကလုာ်န့ၣ်ခဲလၢကဲခဲဆုအဂီၢ်လီၤ. ဒီးတုၤမ့ၢ်ပမ့ၢ်တဲလၢတၢ်ဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျၢ်လၢတၢ်ပတုာ်တၢ်ခးတဘျီလံန့ၣ်အဝဲန့ၣ်ကဘၣ်မ့ၢ်နီၢ်ကီၢ်ကီၢ်လၢကီၢ်ပယီၤ အပူၤ န့ၣ် တၢ်ဒုး တၢ်ယၤ တအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးတၢ်ပတုာ်ကွၢ်တၢ်ခး ကျိတသီၣ်လၢဘၣ်လၢကီၢ်ဒိတဘျီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ထွဲဖဲမကၢ်လၢ တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးလၢထံၣ်ကီၢ်ဒိတဘျီမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်ခုၣ်လၢထံၣ်လီၤကီၢ်ပူၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်, ပဝဲပမၤအီၤလၢတၢ်သ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ်တၢ်သ့ၣ်တုၤလီၤသးတုၤလီၤဒီးလၢတၢ်ဟံၣ်သပျံၤပျံၤအပူၤလီၤ. အယိဒီးပတုာ်အဲၣ်ဒီးဝဲဒၣ်လၢပတၢ်လဲၤအဝဲအံၤန့ၣ်ပဘၣ်လဲၤအီၤကရီၤကဒးမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ဘၣ်မၤအီၤလၢတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ကဘၣ်ဝဲဒၣ်ဖဲန့ၣ်ဖဲအံၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဘၣ်. တၢ်လၢပသးလီၤအီၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲပသးလီၤနီၢ်နီၢ်ကီၢ်ကီၢ်လၢ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထံၣ်လီၤကီၢ်ပူၤ တၢ်မ့ၢ်တၢ်ခုၣ် ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ် တကးဒီးဘၣ်လၢဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးကကၢ်ကကျၢ်အဂီၢ်န့ၣ် ပအဲၣ်ဒီးမၤအီၤလီၤတၢ်လီၤဆဲး, မၤအီၤတပတီၢ်ဝဲတပတီၢ် ဒီးလဲၤအီၤလီၤတၢ်လီၤဆဲး နိသိးဒီးပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဘျးအဖျိၣ်ကအိၣ်ဝဲ ဒၣ်ဒီးကဟဲစိာ် ထီၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၣ်လၢထံၣ်ဖိကီၢ်ဖိကမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

အယိဒီး လၢတၢ်မၤတပတီၢ်ဘၣ်တပတီၢ်ဒီးအံၤန့ၣ်ပအဲၣ်ဒီးစ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လၢထံၣ်ဖိကီၢ်ဖိ

ကမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်လၢပမၤတၢ်ပတုာ်တၢ်ခးအဝဲအံၤန့ၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ကဲဘျးကဲဖျိၣ်ထဲလဲၣ်, အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်အတၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်အိၣ်ထဲလဲၣ်န့ၣ်အလီၢ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လၢ တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ပကဘၣ်မၤအီၤဒီးပဘၣ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

အယိဒီး ခဲအံၤပတၢ်လဲၤလၢပဒိၣ်အတၢ်ဃုဝဲလၢဆူညါတပတီၢ်အံၤန့ၣ် ယထံၣ်လၢပမ့ၢ်ဘၣ်လဲၤလၢဆူမဲာ်ညါတပတီၢ်အံၤန့ၣ်, မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢပမၤဝဲကွၢ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢပမၤတုၤအီၤသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢတၢ်လၢပဆဲးလီၤတုၤစုမ့ၢ်ကျၢ်လၢအပူၤကွၢ်လၢကီၢ်စဲၣ်အပတီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, လၢကီၢ်စၢဖျိၣ်ပတီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် လၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်အၢၣ်လီၤဝဲတၢ်လၢပဘၣ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်မၤဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပမၤအီၤတဝဲတဝဲဒၣ်ဒီးဘၣ်. ဒီးအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တမၤဝဲမၤဝဲတဲာ်ဝဲန့ၣ်ပမ့ၢ်လဲၤကဒီးဆူညါဆူညါန့ၣ်လီၤကဲနိသိးဒီးတၢ်လၢပမၤအီၤလၢအပူၤကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဲဝဲတၢ်ကလီၤကလီၤဒီးတၢ်အဘျးအဖျိၣ်တအိၣ်နီတမၤဘၣ်. အယိန့ၣ်ဒီးယထံၣ်လၢမ့ၢ်တၢ်လၢအကါဒိၣ်ဒိၣ်မးခဲအံၤပဘၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်လၢပဘၣ်မၤအီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးလၢထံၣ်ကီၢ်ဒိတဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်မ့ၢ်လၢပသးမ့ၢ်ဒိၣ်တကဖုအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ထံၣ်, ဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးလၢ တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤဖိခိၣ်န့ၣ် ဖဲအပူၤကွၢ်သးမ့ၢ်ဒိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆၢတဲာ်(၈)ထံၣ်ဝဲလံ. လၢတဆၢတဲာ်ယိးထံၣ်အကျါန့ၣ်လီၤဆိဒၣ်တၢ်လၢသးအတၢ်လီၢ်သးကျဲ, တၢ်ဆိလီၤဟံၣ်လီၤကျဲသးအတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ သ့ၣ်တဖၣ်, ကြးတၢ်မၤဝဲအီၤလၢအဆိ, ကြးတၢ်

အၢၣ်လီၤတူၢ်လီၢ်အီၤလၢအဆိတချးဒီးလၢတၢ်ဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျၢ် ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်အကျါတခါလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သနၢ်ကုဒီးမ့ၢ်တၢ်လၢပကဘၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဒီးမၤအီၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်လၢပကွၢ်ကဒါကွၢ်သိးဒီးယဝဲလၢအဖိခိၣ်န့ၣ်ယဝဲလၢပယီၤသးတကဖုတခါန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢပဒိၣ်တကဖုန့ၣ် မ့ၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးဝဲဒၣ်လဲၣ်ဂ့ၢ်, မ့ၢ်တဲာ်ဝဲဒၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ဟံၣ်ပနီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်ကဘၣ်မၤဝဲဒၣ်ဆၢကတီၢ်ဆၢကတီၢ်ဝဲလဲၣ်သနၢ်ကုန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢခီဖျိဒီးသိးလၢ (မ့ၢ်အိၣ်လဲၣ်) အတၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖိခိၣ် မ့ၢ်ဂ့ၢ်, လၢအဝဲသ့ၣ်သးလၢအဝဲဝဲဒၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ထူးလီၤဝဲဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီတဝဲဒၣ်ဘၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အတၢ်အိၣ်ကတဲာ်ကတီၢ်သးန့ၣ်တလၢတပျဲဒီးဘၣ်အယိဒီး အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်တခါလၢပဘၣ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးအီၤလီၤ. အယိဒီးပမ့ၢ်ကွၢ်ကုၤလၢဒိတခါညါအပူၤန့ၣ် တၢ်လၢပမၤတုၤအီၤ, ပအိၣ်ဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ ဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျၢ်တၢ်လၢပဘၣ်မၤအီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ပဆဲးလီၤတုၤဟံၣ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပထံၣ်လၢတၢ်မၤထွဲအီၤတလၢတပျဲဘၣ်. တၢ်မၤထွဲအီၤတအိၣ်ဒီးဒၣ်လဲာ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်. အယိန့ၣ်ဒီးတၢ်လၢပမၤ, ပအၢၣ်လီၤတုၤလံလၢပဒိၣ်တမၤထွဲသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်ဒီးကြးလၢပဘၣ်မၤဝဲအီၤန့ၣ်ပတမၤအီၤဒီးဘၣ်န့ၣ်ခဲခဲအံၤပမ့ၢ်ဘၣ်လဲၤဆဲးလီၤကဒီးစုမ့ၢ်အသီတဘျီလၢထံၣ်ကီၢ်ဒိဘၣ်တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးအဂီၢ်န့ၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤအသးလၢ တၢ်လၢပဆဲးလီၤတုၤဟံၣ်အီၤန့ၣ် ကအိၣ်ထဲလဲၣ်န့ၣ်အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လၢအကဲထီၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်ဆိကမိၣ် တခါလၢပဝဲခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, ဒီးလၢပဝဲကလုာ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဟံကိတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီဇိ

တၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်အခါမ့ၢ်ဂ့ၤ, ပမၤဟံၣ်ဇိယီအတၢ်ဖဲတၢ်မၤအခါမ့ၢ်ဂ့ၤပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကိတၢ်ခဲအကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်အခါမ့ၢ်ဂ့ၤ, ပမၤကနၢ်ကိၢ်ဟ့ၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်အခါမ့ၢ်ဂ့ၤဒီးသယံတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်အံၤတၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်အခါမ့ၢ်ဂ့ၤဒီးအိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်အခါမ့ၢ်ဂ့ၤတဖၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပမ့ၢ်သ့ၣ်ညါဆိဟံၣ်စၢတၢ်ဂ့ၢ်လၢလၢတဖၣ်အံၤဒီးကမၤစၢပုၤလၢတၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီအကိၢ်န့ၣ်လီၤ.

က. တၢ်လၢပကြးသ့ၣ်ညါဆိဟံၣ်လၢတၢ်ကတဲာ်ကတီၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီအကိၢ်

၁. အံၤသ့ၣ်လၢအထံထီၣ်-ထၢန့ၣ်ဟ့ၣ်သးတစ့ၤလၢကတဲာ်(တရံၣ်)အခံၣ်ဒီးတက့ၢ်. ကတဲာ်ပုၤကသုလုထီၣ်တီၢ်လီၤ.

၂. ညၣ်အုၣ်အလၢၣ်သုတထီၣ်တဂ့ၤအကိၢ်-ဟံၣ်အိၣ်ကဆဲးကဆိ, ကွၢ်ထွဲအခံၣ်ခဲအံၤခဲအံၤ, အန့ၣ်မိၢ်ဂံၢ်ဖိသ့ၣ်လၢညၣ်အုၣ်ကတဲာ်ပုၤကျါဘၢလီၤအခိၣ်လၢညါသုးလၢၣ်, ဖျါဘၣ်အန့ၣ်ကတဲာ်လၢတဖၣ်ဆါ, လၢၣ်မ့ၢ်ထီၣ်အန့ၣ်စ့ၢ်ကိၢ်ဒီးတၢ်စ့ၢ်ကိၢ်လၢကတဲာ်ပုၤဒီးလိအိၣ်လၢမ့ၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီအကိၢ်တက့ၢ်.

၃. ကသုထံဟီၤလၢအံၤသ့ၣ်-ကူးလီၤအၣ်လုသံကစဲာ်စ့ၤက့ၤအန့ၣ်လၢကသုထံသပၤပုၤဖိကလၢထီၣ်အိၣ်စ့ၢ်မံးနံးဝံးထုးထီၣ်ကွၢ်အိၣ်တက့ၢ်. အံၤသ့ၣ်အဟီၤကဘျါက့ၤဝဲလီၤ.

၄. မ့ၢ်န့ၣ်အုၣ်-သ့ၣ်န့ၣ်သ့ၣ်လးတလိၣ်ထုးသုထီၣ်ဝံးဟံၣ်လီၤလၢမ့ၢ်အဖိခိၣ်ဒီးကျါဘၢလၢက့ၤန့ၣ်မ့ၢ်သပၤတက့ၢ်. တုၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝံးတစုနအိၣ်ထီၣ်န့ၣ်မ့ၢ်န့ၣ်အုၣ်ကတဲာ်မိၢ်ကွၢ်လီၤ.



၅. ကသုထံညၣ်အုၣ်အါတလၢ-ပုၤတနီၤနီၤဖဲအဖိကသုအခါထၢန့ၣ်လီၤဝဲညၣ်အုၣ်တဖၣ်လီၤ. နထၢန့ၣ်ညၣ်အုၣ်မ့ၢ်အါတလၢန့ၣ်ဒီးန့ၣ်လုၢ်ခ့ၣ်စ့ၤဘၣ်ဒီးအန့ၣ်လၢကသုထံသပၤပုၤတက့ၢ်. ကသုထံသဘဲကဟဲထီၣ်လၢလုၢ်ခ့ၣ်အလိၤဒီးအၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီအကိၢ်န့ၣ်လီၤ. ညၣ်အုၣ်အစိကဟါမိၢ်ကွၢ်လီၤ.

၆. စ့ၢ်ဘၣ်အၢလၢသပၤပုၤမုၢ်ဒီးသိ-ထုးစိနစုလၢအၣ်လုဝံးသ့ၣ်စိကွၢ်လၢထံလၢလၢတက့ၢ်.

၇. သနး(သနပ်)-အကလုာ်ကလုာ်ဒ်သိးနဟံၣ်အိၣ်ယံာ်ယံာ်ကသု, ကုၤသုတထီၣ်တဂ့ၤအကိၢ်ဟံၣ်(မ့ၣ်ညးဆိ)အဘိၣ်ဖိလၢသနးအဖိခိၣ်ဒီးဟံၣ်လၢတၢ်ကတဲာ်ဖိလၢတက့ၢ်.

၈. မ့ၢ်အုၣ်အိၣ်တၢ်ကံးညၣ်ဆုကၢန့ၣ်အုၣ်-တၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီအကိၢ်ဟံၣ်ပသၢဂီၤတဖျါ, ကူးတဲာ်အိၣ်ခဲကွၢ်ထွဲအိၣ်ဖဲမ့ၢ်အုၣ်အိၣ်တၢ်ကံးအလီၢ်, အပူၤအချၢခဲကပၤလီၢ်ဝံး, စ့ၣ်လီၤလၢထံကျါတစိဖိဝံးထုးထီၣ်ဆုၣ်စိကွၢ်အိၣ်လၢဆးပွၣ်တက့ၢ်.

၉. ဖဲပဘျးလီၤဆုကၢအခါဆုကၢဘၣ်အံၤပျံးထီၣ်အုၣ်-နမ့ၢ်ထံၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီအကိၢ်ဟံၣ်တကီၢ်ဆဲၣ်သ့ၣ်ထုးအိၣ်န့ၣ်အပူၤအချၢ, လိယုထီၣ်လၢမ့ၢ်ကိၢ်ကျါဝံးထုးကဒီးခံၣ်ဘျီသၢဘျီဝံးဆုၣ်စိကွၢ်လၢဆးပွၣ်တက့ၢ်. မ့ၢ်တမ့ၢ်စ့ၢ်လၢထံချီအကျါ(၅)မံးနံးတုၤအမံးနံးတဆံဝံးဆုၣ်စိကွၢ်လၢဆးပွၣ်တက့ၢ်.

၁၀. ကူကၢဘၣ်အၢလၢမဲၣ်ထံ-တၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ထွဲဟံၣ်ဇိယီအကိၢ်ဟံၣ်လၢတကီၢ်ဆဲၣ်သ့ၣ်အမံၤအါဝံးဆုၣ်စိအိၣ်တက့ၢ်. စ့ၣ်လီၤအဘၣ်အၢအလီၢ်လၢကျါန့ၣ်ထံကျါစ့ၤန့ၣ်ရံၣ်ဝံးမးဆုၣ်စိလၢဆးပွၣ်တက့ၢ်.

၁၁. တၢ်ကူတၢ်သိးဘၣ်အၢလၢရုၣ်နီၣ်သိ-ဂ့ၢ်လီၤသနးခါဟံၣ်ဟံၣ်ဖဲဖျါလီၤလၢအဘၣ်အၢအလီၢ်ဟံၣ်သုထီၣ်အိၣ်ဂ့ၤဝံးထုးစိဘၣ်က့ၤအိၣ်တက့ၢ်. တုၤန့ၣ်ဆုၣ်ကွၢ်ဒီးသိဘၣ်အၢအလီၢ်ကလီၤမိၢ်ကွၢ်ဝဲလီၤ.

၁၂. နီၣ်မ့ၢ်ထံဒီးခိၣ်ထံဘၣ်အၢတၢ်ကူတၢ်သိး-ထုးစိလၢအၣ်လုဖဲသံကစဲာ်တက့ၢ်. ဟံးန့ၣ်ထံချီဝါကိၢ်ကိၢ်တခူးလုလီၤလၢအဘၣ်အၢအလီၢ်တက့ၢ်.

၁၃. တာ်ကူတာ်ကဘဉ်အာလာရှဉ်နီၣ်သိ-ဟံးန့ၣ်ထုၣ်ကမူၣ်ကျဲလၢထံၣ်ခၣ်,စုၣ်လီၤတၢ်ကံးညၢ်လၢထံၣ်အကျါတတီၤဒိၣ်ဒိၣ်ဝံးဆူၣ်စီက့ၤအီၤလၢဆးပှၣ်တက့ၢ်. တစီၤဖိအနၢကဟါမၢ်ကွံၣ်လီၤ.

၁၄. သဘျုၣ်သဲးသၣ်ထံဘဉ်အာ-ဟံးန့ၣ်ပုၤကညီအနီၣ်ထံ,မၤဘဉ်စီၣ်လၢအဘဉ်အာအလီၢ်ပၢ်သ့ထီၣ်အီၤတုၤအသုလဲၣ်ဒီးအဘဉ်အာကဟါမၢ်ကွံၣ်လီၤ.

၁၅. သယီဘဉ်အာတၢ်ကံးညၢ်-စုၣ်လီၤတၢ်ကံးညၢ်အံၤလၢဖၣ်ဆါထံအကျါတနံၤတန့ၣ်မးဆူၣ်စီက့ၤလၢဆးပှၣ်တက့ၢ်. မၤအီၤတဘျုးဘျီဒီးန့ၣ်ဒီးကလီၤမၢ်ကွံၣ်လီၤ.

၁၆. မ့ၣ်အူကဲၤထီၣ်လၢသိသပၤပူၤ-တဘဉ်ကျဲးစးမၤလီၤပံၣ်မ့ၣ်အူလၢထံတဂ့ၤ.အဝဲကကဲၤကပျီထီၣ်ဘဉ်ဖုးလီၤ.ဖုံန့ၣ်လီၤဘုကျုၣ်ကမူၣ်မ့တမ့ၢ်ဟုကမူၣ်လၢသိကျါတက့ၢ်.တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တအိၣ်ညီဘဉ်ဒီးန့ၣ်ဖုံလီၤမဲးမ့တမ့ၢ်ဖၣ်ဆါကမူၣ်လၢသိကျါသ့န့ၣ်လီၤ.

၁၇. မဲၣ်ထံကလၢဘဉ်အာ-ဝဲတြီမဲၣ်ထံကလၢမ့တမ့ၢ်မဲၣ်ထံကလၢလၢမံးအးကဖျါဆံ့အဂီၢ်ထူးစီလၢရှဉ်နီၣ်သိဝံးထူးသ့က့ၤအီၤလၢတၢ်ကံးညၢ်တက့ၢ်. မ့ၢ်တစီတစီဟံးန့ၣ်ညါသူးလၢထွဲကဒီးအီၤကကဆီထီၣ်က့ၤလီၤ.

၁၈. လီၤဆုၣ်နီၤမ့ၢ်ဘဉ်အာလၢသိ-ထူးစီအီၤလၢအံၤသၣ်အထံဝံး,ထူးသ့က့ၤအီၤလၢတၢ်ကံးညၢ်ကဆီတက့ၢ်.

၁၉. တၢ်ကဟးကွံၣ်အဂီၢ်-ကူးလီၤဒဲးသၣ်အဖံးဘုဘုဝံးဟံးလီၤဝဲတၢ်အိၣ်အလီၢ်တက့ၢ်.

၂၀. စီလီသုတဟဲအဂီၢ်-ထၢန့ၣ်လီၤဖိဒိၣ်မိၣ်လၢစီၤနီၣ်ခိၣ်,တလၢ,မ့တမ့ၢ်ဘဉ်အပူၤတက့ၢ်.

၂၁. တၢ်ဟံးကယုၤကွံၣ်အဂီၢ်-ပုၤလၢအသုမ့ၣ်အူအ(မ့ၣ်အိမ်)တဖၣ်,ကဘဉ်ကတံၢ်ကတီၤပယိး(ပြိး)၂ဘးသါ,ကနဲစီတဘျဲသါဟံးလီၤထးဘျဲဘဉ်ဖိတဘျဲလၢမ့ၣ်အူအဖိခိၣ်,ဟံးလီၤတၢ်ခံမံးအံၤလၢထးဘျဲအဖိခိၣ်တုၤလၢအကီၢ်ထီၣ်ဒီးအသဝံကဟဲထီၣ်ဒီးတၢ်ဟံးကယုၤကွံၣ်ဝဲလီၤ.

၂၂. ဃီၤကဟးကွံၣ်-ဂုၣ်လီၤဖိဘီဘီ(နနးလံးကြိၣ်)အဂီၢ်ဒီးထူးဖုဒါခိၣ်ကိးနနးယံၣ်ယံၣ်အိၣ်ဝဲတကဲလၢဘဉ်ဒီးကယုၤကွံၣ်ဝဲလီၤ.

၂၃. ယုၤကဟးကွံၣ်-ဟံးန့ၣ်ဖိသံမ့ၢ်မ့တမ့ၢ်ပိၣ်စုဒီး(ပဝဲစိမ်းရွက်)ဒီးဟံးလီၤလၢယုၤပုၤထီၣ်ယုၤလီၤအလီၢ်တက့ၢ်.ယုၤကနာဘဉ်အဝဲသ့ၣ်အစီဒီးကယုၤကွံၣ်ဝဲလီၤ.

ခ. တၢ်လၢပကြးသ့ၣ်ညါဆိပံၣ်ဖဲပပူၤတၢ်အခါ

တၢ်လၢလၢတဖၣ်နမ့ၢ်သ့ၣ်ညါဆိပံၣ်စၢအီၤတစးဒီးကဂ့ၤဝဲန့ၣ်လီၤ.

၁. နံၣ်သိထံးတစး-ဟံးန့ၣ်ဆါတဘျဲ,မၤန့ၣ်အကွီၤဖိတၢ်န့ၣ်လၢနံၣ်သိထံကျါတက့ၢ်.ဖဲနထူးထီၣ်က့ၤအခါသိမ့ၢ်ဖဲဘူးဘုသလါလၢဆါကွီၤပူၤဒီးမ့ၢ်အစးလီၤ.

၂. ဆီဒံၣ်ဂ့ၤတဂ့ၤ-ဒီးကွၢ်လၢမ့ၢ်ဖျါဆံ့ဒီးမ့ၢ်အဂ့ၤလီၤ. ဆီဒံၣ်သီန့ၣ်အဘျဲကုသ့းတဘျဲဘဉ်. ကမၤကွၢ်ဆီဒံၣ်အါအဂီၢ်ဟံးန့ၣ်ထံတတီၤလီၤ,အံၤသၣ်ထံခံအိၣ်စးကျဲၣ်ကျဲၣ်ဝဲစုၣ်န့ၣ်ဆီဒံၣ်တဖၣ်တက့ၢ်.မ့ၢ်လီၤဒီးဒီးမ့ၢ်ဆီဒံၣ်အဂ့ၤလီၤ.

၃. ကနဲစီအစး-ပုၤကွၢ်နစုမ့ၢ်လီၤတတီၤဒိၣ်ဒိၣ်ဒီးကယုထီၣ်ကွံၣ်လီၤ.လုန့ၣ်လီၤကနဲစီလၢထံကျါတက့ၢ်.ကနဲစီကလီၤဒီးလၢထံခံဒီးလီၤ.နမ့ၢ်ဟံးယံၣ်ဘဉ်ဆၣ်အသဘျဲတထီၣ်ဘဉ်.စးတစးမၤန့ၣ်ကနဲစီနီၣ်တၢ်တတီၤ,နံၣ်သိထံနီၣ်တၢ်တတီၤဘျဲဘျဲကျဲၣ်ကျဲၣ်ပုၤအီၤကအိၣ်ဒုၣ်နီၣ်တၢ်တတီၤလီၤ.တအါထီၣ်ဘဉ်လီၤ.

ဟံးန့ၣ်လၢ-ကျိၣ်တၢ်ရဲလီၤလံာ်လံာ်တၢ်မၤကရူၢ်

လောကဘုံပေးပါ ၁၃ အတတ်ပညာ

လောကတပတ်တော်ဆေးတော်ခင်းဝံ့အလီခံဖဲ ၂၀၁၁နံ့လါယူအတီပူန့ၣ်ပယီသုးမုာ်တဖၣ် လုာ်သုၣ်ခါပတ်တော်သိၣ်တော်သီဒီးစးထီၣ် ဟဲဒုး ဆိဝဲခုၣ်အဲၣ်အိၣ်ကခွၣ်တော်ဟံဆါအတော်လီၢ်တော် ကျဲန့ၣ်လီၤကွၢ်ကဒါကုၤလောတော်ပတ်တော်ဆေး တော်ခင်း(၂)နံ့အတီပူတော်ဆါကတီၢ်အခါတော်ဒုး စးပြးကဲထီၣ်ဝဲ(၁၃၃)ဘျီအကျါ(၁၂၂)ဘျီန့ၣ် မုာ်လောပယီအသုးတဖၣ်လုာ်သုၣ်ခါပတ်တော် သိၣ်တော်သီအယိတော်ဒုးဘၣ်ကဲထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်ယီ နီၣ်တော်ဟံဆါစးဝဲဒုးန့ၣ်လီၤဖဲတော်ဆါကတီၢ် တယံၣ်ဒီးဘၣ်အံၤန့ၣ်မုာ်လောပယီအသုးလဲၤခး အဝဲသုၣ်အယိတလၢသုးဖိသံဝဲ(၂)ဂၤအဂ့ၢ်ပ သုၣ်ညါဘၣ်အီၤန့ၣ်လီၤပမုာ်ကွၢ်ကုၤလောတော်ကဲ ထီၣ်တုာ်အသးအံၤတဖၣ်န့ၣ်ပဒိၣ်တဖုအံၤမုာ်စး ဝဲလောကတပတ်တော်ဆေးတော်ခင်းမုာ်ဆဲးလီၤစုမုာ် ကျါလီၤတံၢ်လီၤဆဲးဘၣ်ဆၣ်အဝဲသုၣ်တစး ထီၣ်ဟဲဒုးဆိကဒီးပုၤဘၣ်န့ၣ်မတတဂၤမၣ်တ မုာ်အုၣ်ကီၤအသးလောတော်ဂ့ၢ်အံၤကဘျီနီတဂၤ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ

မုာ်လောတော်ဂ့ၢ်ကဲထီၣ်တုာ်အသးတလီၢ် လီၢ်လောကျဲန့ၣ်အယိကျဲအဂ့ၢ်ကတော်န့ၣ်တော်မုာ် ကဆဲးစုမုာ်ကျါအတော်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤခံခိခံ ကပၤအဘၣ်စၢအခါကြားကိးယုာ်ဒီးဘီမုာ်စၢ ဖျိၣ်ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါခိၣ်နံၣ်တဖၣ်, ကြားတော်က ဘၣ်မၤအီၤလၢအပၣ်ယုာ်ဒီးထံကီၢ်ဂုၤအခိၣ်အ နံၣ်တဖၣ်လောတော်ဘျါဆဲးမၤသကိးဒီးတော်သုၣ်ညါ ထွဲအမဲၣ်ညါန့ၣ်လီၤအခွဲကီၢ်စဲၣ်တော်ဂ့ၢ်ကီၢ်ကဲ ထီၣ်လၢကီၢ်အုၣ်ဒိၣ်နံၣ်ဂုၤညါအခါ,အံၤယူဒီး အၢၣ်စံၣ်ယၣ်(မ)တော်ကရၢကရိန့ၣ်လီၤဘျါဘၣ်စၢအ ဝဲသုၣ်လီၤအခဲအံၤစုာ်ကိးလၢကီၢ်ပယီကမၤဝဲတော် မုာ်တော်ခုၣ်အတော်ရဲၣ်တော်ကျဲန့ၣ်,ဘီမုာ်စၢဖျိၣ်က ရၢ,အံၤယူဒီးအၢၣ်စံၣ်ယၣ်(မ)မုာ်န့ၣ်လီၤပၣ်ယုာ် မၤသကိးစၢဝဲန့ၣ်ကမုာ်ဝဲတော်လၢအဂ့ၢ်ကတော်န့ၣ် လီၤ

တော်မုာ်အၢၣ်လီၤတုာ်လိာ်ဝဲလၢ-တော်က ဘၣ်ဆဲးစုမုာ်ကျါလၢထံကီၢ်ဂုၤကအတော်န့ၣ်လီၤ ပၣ်ယုာ်မၤသကိးစၢတော်လၢကျဲအံၤမၣ်ဒီးတော်တဲ သကိးတော်ကမၤတော်မုာ်တော်ခုၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကလဲၤအ သးလီၤတံၢ်လီၤမံၤဒီးတော်ဆဲးတော်ခင်းတဖၣ်စုာ်ကိး

တအိၣ်ထီၣ်လၢဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤတော်မုာ်ကဲထီၣ်အ သးန့ၣ်မၣ်ဒီးကီၢ်ခိၣ်သ့စ့ၣ်စုာ်ကိးကဆုၣ်နီၤ ဘၣ်ဝဲလၢအၢၣ်စံၣ်ယၣ်(မ)ပုၤပၤလီၢ်ဆုၣ်နီၤအခံ ဆုၣ်နီၤဖိခိၣ်လၢအခံဂံၢ်ကံၢ်ကျဲကျဲန့ၣ်လီၤတော် မုာ်တကဲထီၣ်အသးန့ၣ်ဘၣ်တခိဖဲတော်မၤဝဲအၢၣ် စံၣ်ယၣ်(မ)တော်အိၣ်ဖျိၣ်လၢကီၢ်ပယီပုၤအဖၢမုာ် မုာ်လၢပယီသုးတဖၣ်လုာ်သုၣ်ခါပတ်တော်သိၣ် တော်သီအယိတော်ဒုးတော်ယုၤမုာ်ဘၣ်ကဲထီၣ်ကဒါ, ပုၤထံဖိကီၢ်ဖိအိၣ်လၢထံလီၢ်ကီၢ်ပုၤဒီးလၢကီၢ်ချၢ တဖၣ်မုာ်ဟးကိးပသုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ကဒီးအသး န့ၣ်တမုာ်တော်ဂုၤလၢကီၢ်ခိၣ်သ့စ့ၣ်အဂီၢ်ဘၣ်အ သိးတမုာ်တော်ကကဲဘျုးလၢထံကီၢ်အဂီၢ်စုာ်ကိး ဘၣ်.တော်ကဒီးန့ၣ်ဘၣ်ကုၤထံကီၢ်တော်မုာ်တော်ခုၣ် စုာ်ကိးအကျဲကယံၣ်ထီၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ

တော်ဂ့ၢ်ကီၢ်အတော်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤခံထံၣ်တထံၣ် တခိမုာ်ဝဲ-တော်ကဘၣ်ပၣ်နီၣ်န့ၣ်ကလုာ်ဖျိၣ်တော် ဟံဆါတဖၣ်အတော်လီၢ်တော်ကျဲလၢအအိၣ်ဒီးတော် ကံၢ်တော်ကျဲလၢဖိးသဲးတော်ဘျုးအပူန့ၣ်လီၤတော် ဒုးအိၣ်ထီၣ်“သုးခိးကီၢ်ဆါ”အတော်ဂ့ၢ်န့ၣ်က လုာ်ဖျိၣ်တော်ကရၢကရိလၢအအိၣ်တဖၣ်တအၢၣ် လီၤတုာ်လိာ်သးလီၤပလိာ်ထွဲအီၤနီတဖျိၣ်ဘၣ် န့ၣ်ပၤပြးခိၣ်နံၣ်တဖၣ်ကြားလၢဘၣ်သုၣ်ညါဝဲတော် ဂ့ၢ်အံၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလံန့ၣ်လီၤသးပုၤအိၣ်မုမုာ် တီခိၣ်ရိၢ်မဲဒီးလဲၤဆူကလုာ်ဖျိၣ်တဖၣ်အကီၢ်စဲၣ် ထံၣ်လိာ်တၢၢ်ပီၣ်တဲသကိးတော်ဒီးကလုာ်ဖျိၣ်ခိၣ် နံၣ်တဖၣ်အဘျီလၢအကထိကလးဘၣ်ဆၣ်က လုာ်ဖျိၣ်တော်ဟံဆါခိၣ်နံၣ်တဖၣ်န့ၣ်ယတနၣ်လၢ အဝဲသုၣ်ကပၣ်လီၤအတော်စုကဝဲဒီးန့ၣ်လီၤခိၣ် ယုထာထီၣ်အသးလၢဘျီဒိၣ်အပူလၢ ၂၀၀၈ ဂံၢ် ခိၣ်ထံးတော်ဘျုးသဲးအတော်ရဲၣ်တော်ကျဲအဖိလၢ န့ၣ်နီတဖျိၣ်နီတဂၤဘၣ်.မုာ်လၢအနံၣ်ယုဆံဘျီၣ် ထံၣ်ရုာ်ကီၢ်သဲးတော်လဲၤခိဖျိၣ်အပူကလုာ်ဖျိၣ်ခိၣ်နံၣ် တဖၣ်အံၤထံၣ်ဘၣ်တုာ်ဘၣ်ဝဲတော်လံၣ်တော်လီၤတ ဖၣ်အဖိခိၣ်ကဘၣ်တုာ်လိာ်န့ၣ်ဝဲပဒိၣ်တဖုအံၤအ တော်မၤန့ၣ်တမုာ်တော်ညီလၢအဝဲသုၣ်အဂီၢ်ဘၣ်အ ယိလီၤလၢတော်န့ၣ်အယိတော်ပၣ်နီၣ်န့ၣ်ကလုာ် ဖျိၣ်တော်ဟံဆါတဖၣ်အတော်လီၢ်တော်ကျဲလၢအအိၣ် ဒီးတော်ကံၢ်တော်ကျဲလၢဖိးသဲးတော်ဘျုးအပူမုာ်တ န့ၣ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးဘၣ်န့ၣ်တော်ကမၤပတ်ကွံၣ် ထံလီၢ်ကီၢ်ပုၤအတော်ဒုးတော်ယုာ်န့ၣ်တမုာ်ကန့ၣ်နီ တဘျီဘၣ်.လၢတော်ကပၣ်နီၣ်န့ၣ်ကလုာ်ဖျိၣ်တော်

ဟံဆါတဖၣ်အတော်လီၢ်တော်ကျဲအဂီၢ်တော်မုာ်ကမၤ အီၤလၢ-၂၀၀၈ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတော်ဘျုးသဲးအတော် သိၣ်တော်သီအသိးန့ၣ်တော်မၤအီၤတသ့လၢတက့ၤ စုာ်ကိးဘၣ်.တော်မုာ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်န့ၣ်ဖဲဒုးရၢၣ်ကီၢ်စၢ ဖျိၣ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတော်ဘျုးသဲးတော်မုာ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် ကီၢ်စၢဖျိၣ်သုးမုာ်ဒိၣ်မုာ်န့ၣ်မၣ်ဒီးတော်ပၣ်နီၣ်န့ၣ်တော် လီၢ်တော်ကျဲကသ့ဝဲန့ၣ်လီၤအဝဲအံၤမုာ်ကီၢ်ပယီ အတော်အိၣ်သးလၢအလီၤဆီလိာ်အသးဒီးထံဂုၤ ကီၢ်ဂၤအတော်အိၣ်သးအတော်ဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ

လၢတော်ကမၤန့ၣ်ထံလီၢ်ကီၢ်ပုၤတော်မုာ် တော်ခုၣ်အဂီၢ်ကီၢ်ခိၣ်သ့စ့ၣ်မုာ်အိၣ်ဒီးတော်ဆိမိၣ် ဆိမးလၢကမၤထွဲဝဲလၢကျဲအံၤသၢပူန့ၣ်မၣ်ဒီး အဝဲကမုာ်ပုၤလၢအကြားအဘၣ်ဒီးနီၤဘၢလံတော် မုာ်တော်ခုၣ်အတော်လၢကပီၤခိၣ်ဖးတဂၤန့ၣ်လီၤ

ကီၢ်ပယီချံလီၤဘျုးပုၤ လီၤမၢ်ကအိၣ် ၃၀

ကွဲၤကလုာ် အိးကထိဘၣ် ၁၃, ၂၀၁၃

ကွီၣ်တဲၣ်ပီၣ်လဲၣ်ပၤကီၢ်လူၤယုမၤန့ၣ် ကဒါကုၤပုၤကီၢ်ပယီဖိအစိၣ် ၁၃ ဂၤခီဖျိလၢ အဝဲသုၣ်အချံတဘျီလၢအဟဲဒီးဝဲန့ၣ်လီၤဘျုး ဖဲလၢအိးကထိဘၣ် ၉ သီအနံၤဖဲရနီ, ကီၢ် ကွီၣ်တဲၣ်ကလံထံးတကပၤန့ၣ်လီၤ

ပုၤကီၢ်ပယီဖိအချံတဘျီအံၤဟး ထီၣ်ဝဲဒုၣ်လၢ ကိးသီ ဆူ ရနီ ဖဲလၢ အိးကထိ ဘၣ် ၉ သီအနံၤဒီးလီၤဘျုးဝဲဒုၣ်ခိဖျိလၢကလံ မုာ်အယိန့ၣ်လီၤ ချံတဘျီအံၤတော်ကစိၣ်ဟံဖျါ လၢအဟဲပအးဝဲဒုၣ်ပုၤကီၢ်ပယီဖိ ၃၀ ဂၤန့ၣ် လီၤ

ချံအံၤလီၤဘျုးဝဲဝဲအလီၢ်ခံကွီၣ်တဲၣ် ပီၣ်လဲၣ်ပၤကီၢ်တဖၣ်လူၤယုကဒါကုၤဝဲဒုၣ်ပုၤ လၢအဟဲမၢ်တဖၣ်ယံၣ်ဝဲဒုၣ် ၃ သီဘျီဝဲအ လီၢ်ခံထံၣ်န့ၣ်ကုၤပုၤအစိၣ် ၁၃ ဂၤအကျါပီၣ်ခွါ ပုၣ်ဝဲဒုၣ် ၁၂ ဂၤဒီးပီၣ်မုာ်တဂၤအဂ့ၢ်ဘဲခိးဖိး တော်ပရၢဟံဖျါဝဲန့ၣ်လီၤ

ဖိအတားကိးသိပ်ဒူးသံနိန်ကွာမိလ်လါအသံတယူာ်



ညါဆာ်(ကွဲကလုာ်)
အိးကထိဘာ်, ၂၀၁၃

ယဖးဘာ်တၢ်ဂ့ၢ်တခါဘာ်ယဖးတရူးဖိ
သၢ် ၂နိန်ဖိတကအ့ၢ်ဘျးဒူးအိၣ်အမိလါအလီ
ဘျုးလါအဟူးတသ့ဝးတသ့တကဖဲလါမိၣ်တက
အံၤဖုသံနိန်ကွာလါအတၢ်သံတယူာ်အနိၣ်ယံာ်
အလါအါအတီၢ်ပူၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါစးပထုဘာ် ၂၃သီ, ၂၀၁၃
အနံၤ, အဲကလံးအတၢ်ကစီၣ်တနံၤဘာ်တနံၤ
အပုၣ်ယဲၤသန့ဖဲဖျါထီၣ်တၢ်ကစီၣ်တၢ်ဂီၤဘာ်

ယဖးတရူးဖိသၢ် ၂နိန်ဖိတကလါအဆုၣ်နီၤအ့ၢ်
ဘျးဒူးအိၣ်အမိၣ်အမုၤလါအထးခိၣ်ဒီးအိၣ်ဝဲဖဲအ
မိအကဖဲထီၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကစီၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလါ
မိၣ်တကအံၤသံတယူာ်(တနီၣ်အသးလါခိ)လါအ
လီၢ်မိခိၣ်ယံာ်တၢ်လံတကဖုသံနိန်ကွာအသးဖဲ
အနံၤဟူအဖိခွါအတၢ်ကိးအိၣ်သိၣ်အယိန့ၣ်လီၤ.

ဟိၣ်ခွါဖိသၢ် အံၤ အံၤ လါ “ကီ” န့ၣ်
လီၤ. ကဲထီၣ်ဟိၣ်ခွါဖိသၢ်လါအသ့ၣ်ညါဆါအ
မိၣ်အဘျုးလါဘာ်တၢ်တဲဘာ်တၢ်ရဲလါအါအါ
မးလါပုၤတဝါပုၤယဲၤသန့သက့ဖဲတရူးကီၢ်ပူၤခီ
ဖျါလါအသးအိၣ်ထဲခဲနိၣ်ဖိဒုၣ်လဲာ်သ့ၣ်ညါဆါ

အမိၣ်အဘျုးခီဖျါအ့ၢ်ဘျးဒူးအိၣ်အမိအမုၤလါအ
ထးခိၣ်ဖဲအမိဟူးတသ့ဝးတသ့လါအလီၢ်မိခိၣ်
အမဲာ်ညါတဟးဖးဟးယံၤလါအမိအကဖဲလါ
အမိနိၣ်ထီၣ်ကွာအသးလါအတၢ်သံတယူာ်ဝဲ
အလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စးဝဲလါ ကီ အမိအံၤသံတယူာ်ခီ
ဖျါလါဖဲအပူၤကွံာ်သၢ်နိၣ်အကတီၢ်ဖဲန့ၣ်အဝဲအဝဲ
ဒုၣ်အဖိခွါကီၢ်လွံာ်လါန့ၣ်လီၤ. ခီဖျါလါတၢ်ဘာ်
ဒိဘာ်ထံးအယိမိၣ်အံၤစးထီၣ်သးပူၤနိၣ်(သံတ
ယူာ်)ကွံာ် အသးဖဲန့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်သရဲာ်တဲ
ဘာ်ကီအပါလါအမါအံၤနိၣ်ထီၣ်ကွာအသးလါ

ခိတန့်လားဘၣ်သနကုဖိသၣ်လၢဟၢဖူအိၣ် မူဒဲးအယိဒုးက့အိၣ်ဝဲလၢအဟံၣ်ဒဲးသိးကိအပါ အံးထွဲကွၢ်ထွဲအိၣ်ဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်ကန့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ် လီၤ. တုၤမ့ၢ်န့ၣ်လီၤဆူယံၢ်လၢတလၢလံၤအယိကိ အမိအံၤတနီၣ်ထီၣ်သးဒဲးအယိကသံၣ်သရၣ် ကွဲးဒုးအိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ်ကွၢ်အဖိန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲ န့ၣ်ကိအမိအံၤတနီၣ်ထီၣ်အသးဒဲးဘၣ်န့ၣ်သ ကုအတုးအိၣ်အဖိခွါအံၤလၢအမိအကပၤထီၣ်ဘိ န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်တဆိကမိၣ်ဟံၣ်သးအပူဖဲအ ပူကွၢ်လၢမ့ၢ်, ၂၀၁၃ ကိအမိအံၤနီၣ်ထီၣ်က့ၤ အသးလၢခိခိဖျိန့ၢ်ဟူအဖိခွါအတၢ်ကိးအိၣ်အ လုၢ်ဟူဘၣ်အိၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်သရၣ်စ့ၢ် ကိးကမၤကမၢ်ဝဲဒိၣ်မးလၢမိၢ်အံၤသ့ၣ်နီၣ်အသး လၢခိသ့ဝဲဒဲးအယိန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၣ်မိၢ်အံၤ တုၤမ့ၢ်အနီၣ်သးလံၤဘၣ်ဆၣ်ဟူးတသ့ဝးတသ့ ကဲထီၣ်ပုၤလီၤဘျုးတကးဘၣ်အထးခိၣ်လၢက အ့ၣ်အိၣ်တၢ်ဒုၣ်လဲၣ်မဟူးဝဲတန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အယိအဖိခွါကိမ့ၢ်နီၢ်ဆံးဒဲးဘၣ်ဆၣ်ညါဆါ အမိအဘျုးအဖိခိၣ်တၢ်အ့ၣ်ဘျုးဒုးအိၣ်န့ၣ်အမိ အမ့ၢ်လၢအထးခိၣ်စးထီၣ်လၢအမိနီၣ်ထီၣ်သး ဝံၤအလီၢ်ခံတုၤလီၤလၢခဲအံၤဒုၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ် တၢ်လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်ပုၤအါဂၤအမဲၣ်ထံလၢအ ဟံၣ်ကဖၤလၢဘၣ်သးလၢပိၣ်ခွါဖိသၣ်အံၤအယိ န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ပဟ့ၣ်ဆါက့ပမိၢ်ပဟံၣ်အဘျုးဒီးမၤ မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်အသးဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်မူဒီးပုၤအ ခါလၢတၢ်တမံၤမံၤလဲၣ်ခါ. ပမ့ၢ်တမၤဘၣ်ဒဲးတခါဖဲ လၢတမံၤခဲဒဲးလၢပဂီၢ်အခါဟံၣ်ဖျါထီၣ်ပတၢ်အဲၣ် ဆါဒီးမၤမ့ၢ်ပမိၢ်ပါပါအသးဖဲလၢအအိၣ်မူဒီးပုၤ အခါတက့ၢ်. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ်ပုၤဒီးဆါ ထံၣ်ဘၣ်ပုၤလၢပကမ့ၢ်ဖိမ့ၢ်ဂုၤဖိခွါဝါလၢမိၢ်ပၢ်ဒီး ပုၤအါဂၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကဘျုးပၤ ၂၄ အတၢ်ပိၣ်ထွဲ

ကိတိၢ်န့ၣ်ရှဲၣ်ခိၣ်ကျၢ်စီၤကွၢ်လံၣ်စ့ စံးဝဲ, ညီန့ၢ်မ့ၢ်ယုန့ၢ်န့ၣ်ပလဲၤဂဲၤဒီးသးဝံၣ်စၢပုၤ ဖိသၣ်တဖၣ်ဖဲဖိသၣ်တၢ်လိာ်ကွဲးအဝဲဒီးဒဲးဖဲတ န့ၣ်အံၤလၢမ့ၢ်န့ၣ်ပမၤဝဲဒုၣ်တၢ်သးဝံၣ်ပြၢ, တၢ် လိာ်ကွဲးပြၢဒီးတၢ်ရူးပြၢလံၣ်စီဆံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကရူၢ် အံၤပအိၣ်ဖျိၣ်သကိးထီၣ်ဘိဒီးပမၤပပုၤမၤသကိး တၢ်တဖၣ်တဲလိထီၣ်တၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူ, ပမၤလိန့ၢ်တၢ်ဘျီချါသိ, တၢ်တုၤတၢ်ဂီၤဒီးတၢ်ဘျီ ထံန့ၢ်မူတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဆၣ်ပဟူးဂဲၤ အိၣ်တချုးမ့ၢ်လၢပမ့ၢ်ပုၤကွၢ်ဖိအယိလီၤ. လၢပက မၤတၢ်ဆါဖျါဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဘျီအံၤပတယုစ့ လၢခိအၢၣ်ဘၣ်. ပဆါလဲးမးဒီးပမၤန့ၢ်စ့ ၈၀၀၀ ဘးန့ၢ်ကုခိအၢၣ်မၤစၢပုၤလၢတၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဖးဒီး တၢ်ပိးတၢ်လိအဂၤန့ၣ်လီၤ.

အဝဲစံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ “ပုၤတသိၣ်လိပုၤ လၢတၢ်တိခိၣ်ရိၣ်မဲနီၣ်တမံၤဘၣ်. ပနီၢ်ကစၢ်ပ ဘၣ်ယုသ့ၣ်ညါမၤလိဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒုၣ်ပမူပဖါတ ဖၣ်ဒီးပကဟူးဂဲၤတဘျီအံၤစ့ၢ်ကိးပအိၣ်ဖျိၣ်လၢပ နီၢ်ကစၢ်ဝံၤပဟံၣ်လီၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးတဖၣ်ဝံၤပ လဲၤထံၣ်လိာ်ဒီးဖဲကဝီၤကမံၣ်တံၢ်ဒီးခိအၢၣ်ပုၤ ဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ်ဒီးပထံၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဆိၣ် ထွဲပုၤအယိပမၤအိၣ်ဖဲကွၢ်ပုၤဖိအဆါကတိၢ်အံၤဒီး ပပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးပထံၣ်လၢအသ့ၣ် ဆူၣ်သးဂဲၤန့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်ကိတိၢ်တၢ်ထံၣ်သိ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးအံၤယအဲၣ်ဒီးလၢတၢ်ကဒုးအိၣ် ထီၣ်အိၣ်လၢဖဲကဝီၤကိးဖျၢၣ်ဒဲး” န့ၣ်လီၤ.

စီၤအူစၢ်ကွၢ် ၂၄န့ၣ်, လၢအမ့ၢ်ဘျုး ဒဲးဝဲကညီကွၢ်ဖိပုၤဘျုးစဲကရူၢ်တၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲးမူဒါ ခိၣ်စံးဝဲ, “တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဖိသၣ်ကိတိၢ်တၢ် ထံၣ်သိတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးအံၤမ့ၢ်တၢ်ကဲဘျုးလၢအ ဝဲသ့ၣ်ကမၤလိန့ၢ်တၢ်ကသ့တိခိၣ်ရိၣ်မဲတၢ်အ တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဖျိအဝဲသ့ၣ်မၤဘၣ်ဝဲလၢအစု ထံၣ်တၢ်မၤနီၢ်ကိၢ်အပူဒီးသ့ၣ်ညါလဲၤခိၣ်ဖျိဘၣ်ဝဲ လၢအနီၢ်ကစၢ်ဒီးတၢ်သ့ပဟံၣ်ဟံၣ်ဘါလိာ်သးလၢ တၢ်မၤသကိးဆူၣ်ညါအဂီၢ်, နၢ်ကုဒဲးအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ် ပုၤကွၢ်ဖိအသးန့ၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢတၢ်မၤ လိအပူန့ၣ်ကဘၣ်ပလီၢ်အသးလၢအသ့တလီၤ တၢ်ကွၢ်တဂုၤ, တကးဘၣ်သ့တကဲထီၣ်တၢ်ဂုၤ ကိတၢ်တံၢ်တံၢ်လၢတၢ်မၤလိပူတဂုၤ” န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ကနဲဒုၣ် ၁၈န့ၣ်လၢအမ့ၢ်တနီၣ်သ

ရဲၣ်ကတီၤဆိခိၣ်လ့ၣ်ကွၢ်ဖိအကတၢ်တန့ၣ်စံးဝဲ, “တၢ်မၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတၢ်လိာ်ကွဲးပြၢအကလုာ် ကလုာ်လၢပုၤဖိသၣ်အဂီၢ်ဒဲးအံၤထံၣ်ဘၣ်လၢယ နီၢ်ဖိဆံးဆံးခါဒီးယတထံၣ်ဘၣ်အိၣ်ယံၢ်လံၤဒီးအ ခဲအံၤဖိသၣ်ကိတိၢ်တၢ်ထံၣ်သိဒုးအိၣ်ထီၣ်က့ၤဝဲ အယိယသးဒုဒီးမ့ၢ်တၢ်ကဲဘျုးလၢပုၤဖိသၣ်တ ဖၣ်အဂီၢ်, ဒီးပုၤဖိသၣ်တဖၣ်ဖဲအပြၢတၢ်အဆါ ကတီၢ်ကျဲးစးဝဲဒဲးသိးကမၤန့ၢ်ခိၣ်ဖးအသိးအဝဲ သ့ၣ်ကသ့ကျဲးစးပံးန့ၢ်တၢ်မၤန့ၢ်လၢတၢ်မၤလိ မ့ၢ်ဂုၤ, တၢ်အိၣ်မူအတၢ်ဘၣ်ထွဲအကပၤကပၤမ့ၢ် ဂုၤန့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ်ကိတိၢ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဘျီ အံၤတလီၤကျၢ်သးဒဲးဘၣ်န့ၣ်က့ၤအဝဲသ့ၣ်စး ထီၣ်ဝဲသိသိအယိမၤဝဲအဂုၤကတၢ်လံၤဒီးယအဲၣ် ဒီးလၢကမၤဝဲဂုၤန့ၢ်အလီၢ်ဒီးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးအံၤ တၢ်ကဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢပပုၤတဝါလၢတၢ်လီၢ်အ ဂၤစ့ၢ်ကိး” န့ၣ်လီၤ.

သရၣ်မ့ၢ်ဖိသ့ ၅၆န့ၣ်လၢအဖိပုၤ ယုၣ်လၢဖိသၣ်ကိတိၢ်အကျါစံးဝဲ, “တၢ်သၢသိ တၢ်ပုၤအံၤဒုးမၤအိၣ်အိၣ်လၢဟံၣ်မိၢ်ချုးနီၣ်စးစးဘၣ် နၢ်က့ၤသးဒုလၢအဝဲသ့ၣ်ကျဲးစးမၤန့ၢ်အါထီၣ် တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢတၢ်တိခိၣ်ရိၣ်မဲတၢ်ပံးမူဒါဒဲး အံၤဒီးကသ့ဂဲၤလိာ်လၢပုၤတဝါအဂီၢ်ဆူၣ်ညါန့ၣ် ယဆိၣ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်ပုၤပုၤလီၤ. မ့ၢ်ကၢ, အဝဲ သ့ၣ်မၤဝဲလၢကွၢ်ပုၤဖိအဆါကတီၢ်ဒဲးအံၤန့ၣ်တ တံၢ်တံၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်မၤလိဘၣ်အယိကိညါ, အ ဝဲသ့ၣ်ဟူးဂဲၤတိခိၣ်ရိၣ်မဲဝဲဒဲးအံၤဖျါဂုၤဖးဒိၣ်မး” န့ၣ်လီၤ.

ဖိသၣ်ကိတိၢ်တၢ်ထံၣ်သိအကမံၣ် တံၢ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲကိတိၢ်ခိၣ်ကျၢ်စီၤမူလ့ၢ်ဝါ, ကိ တိၢ်ခိၣ်ကျၢ်ခဲမ့ၢ်ဝဲစီၤယဲယဲဖိ, န့ၣ်ရှဲၣ်ခိၣ်ကျၢ် စီၤကွဲးလံၣ်စ့, န့ၣ်ရှဲၣ်သယဲစီၤဆုၣ်ဝါ, တၢ် ဆဲးကျိးဆဲးကျိးကိတိၢ်မ့ၢ်ဝဲစီၤဘၣ်ဖဲအဲၣ်ဒီးစီၤ န့ၣ်န့ၣ်, ကျဲးသ့ကိတိၢ်မ့ၢ်ဝဲနီၢ်အဲၣ်ထံန့ၣ်ဒီးနီၢ် ဖိဘျုးန့ၢ်, တၢ်သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆါကိတိၢ်မ့ၢ်ဝဲစီၤ ကျိၣ်ကျိၣ်အဲၣ်ဒီးစီၤသါဝု, တၢ်ဂဲၤလိာ်ကွဲးကိတိၢ် မ့ၢ်ဝဲစီၤအဲၣ်တၢ်တိဒီးစီၤခွံၣ်ယဲ, သ့ၣ်ဖျးကိတိၢ် မ့ၢ်ဝဲစီၤဘိလဲဒဲး ဒီးစီၤန့ၣ်သိထူ, န့ၣ်ဆၢၣ်ခိၣ် ယၢကိတိၢ်မ့ၢ်ဝဲစီၤထူဒဲးဝါဒီးနီၢ်ဝါအဲၣ်ဖိ, ဆူၣ် ချုးကိတိၢ်မ့ၢ်ဝဲနီၢ်ဟဲမူဒီးနီၢ်မူန့ၣ်ဝါ, ကျိၣ်စ့ဂုၤဝီ ကိတိၢ်မ့ၢ်ဝဲစီၤတၢ်မ့ၢ်ဘိဒီးနီၢ်ဖိသယုၤပါဒီးပုၤဂုၤ ဝီဝဲကျိၣ်ကိတိၢ်မ့ၢ်ဝဲစီၤအဲၣ်ဒိၣ်စိလ့ဒီးနီၢ်ဒါလၢၣ် မူတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖိသန့်ကိတိတ်တံထံသီတံဟူးတံဂဲအဆိကတံတဘျီဖဲ ထိမဟ့န့

ကွဲကလျာ
အိးကထိဘာ် ၂၃, ၂၀၁၃

ဖိသန့်နံဆံဘျီကတိတ်တံတံခိနီရိနီ
မဲကရူကိး(ဖိသန့်ကိတိတ်တံထံသီ)မဲတံ
ဟူးတံဂဲတံပြုအကလုာ်ကလုာ်သးနဲသးနဲဖဲ
ထိမဟ့န့ဖဲကဝိလိအိးကထိဘာ် ၂၁သီတု
၂၃သီအနဲဖဲကွဲပျီမဲညါန့လီ.

တံဟူးတံဂဲတဘျီအံဖဲမ့နဲအိ
ဆဲကတိတ်န့တံဒဲန့တံလုာ်ပြုပုမဲန့ခိနီဖး
တံမ့ဝဲမိာ်ပာ်ကရု, ဖိသန့် ၁၂နံဆံအဖိလံာ်
တံသးဝံပြုဒီးပုလဲအမဲန့ခိနီဖးတံမ့ဝဲထီ
မးဖိ, ဒီးအကတံတဟါန့တံဟ့လီကွဲခိနီ
ဖးဒီးမူးသးဖဲန့လီ. ဖဲမ့ဆါခိအဆဲကတိတ်
တံမဲဒဲဒဲတံဂဲပြုအကလုာ်ကလုာ်လဲအမ့ဝဲ
တံထုးပျဲ, တံတဲဖဲစုခိနီ, တံထီတံကွဲ,
တံထုပြုဘီ, တံထုလဲအိးအဂုအကတဖဲ
န့လီ. တံဆါဖျါလဲမ့နဲဒီးမ့ဆါစုကိးန့
လီ.

ဖိသန့်ကိတိတ်တံထံသီအံဘာ်တံ
ဒဲအိနီထီအံဖဲ ၂၀၁၂နံလဲအိဘာ်အပူ
တံမဲဒဲဒဲကဝိဒီးဖျါလဲအိဒဲတံတံထီကွဲ
ဖိ ၁၈နံဆံအဖိလံာ်တဖဲဘာ်ဟ့ဝဲဒဲတံ
ဖးလဲတံထုထီဝဲဒဲဖိသန့်ကိတိတ်ခိနီကျာ်
တကဒီးပုလဲအမဲန့တံဖးအဆိကတံတက
လဲကိတိတ်ခိနီကျာ်အံမ့ဝဲစီမူလွဲဝါဒီးပုမဲန့
တံဖးအဆဲကတံခဲကတမ့စီယဲယဲဖဲန့
လီ. တံဟူးတံဂဲအံဘာ်တံဆိနီထွဲအိလဲခိ
အာ်(COERR)ကမ့ါသဘျီကရဲတံကရဲကရဲ
န့လီ.

ဖိသန့်ကိတိတ်ခိနီကျာ်စီမူလွဲဝါစံး
ဘာ်ကွဲကလျာလဲ, တံဒဲအိနီထီဖိသန့်ကိ
တိတ်တံထံသီအတံပညိနီသ့နီခိနီခဲဘီ
လဲအမ့ဝဲဒဲသိးပုဖိသန့်တဖဲကသ့တံခိနီရိနီ
မဲတံဒဲသိးပုတစီလဲပုတစီဟဲလဲတံကဲခိနီ
ကဲနံတကပဲဒဲသိးဖိသန့်ကသ့အိနီတံကွဲ



ဖိသန့်ကိတိတ်တံဟူးတံဂဲအခါ. တံဂဲ-ကွဲကလျာ

ဘာ်ကွဲသ့ဒီးကဲယာ်ကဲပုကလုာ်ထုသန့
တံဆဲးတံလဲန့လီ. ဖဲတံယုထုထီယဲလဲ
ယဲကဲထီဘာ်ကိတိတ်ခိနီကျာ်အဆဲကတိတ်န့
ယသးခဲဒီးမဲသးဒဲသိးယန့ဘာ်တံလဲကပီ
တခါ, ပမိပမိမ့သ့ညါဒဲကကဲတံသ့ခဲသး
မ့လဲမိပါသ့အဂီလဲယထီသီသီခဲဒဲလဲ
န့ယန့လဲယကမဲန့တံယုထုတဘျီအံ,
နဲကတုလဲစးထီမဲကွဲအခါန့တံကိတိတ်ခဲ
အိနီဝဲလဲတံဟ့တံဆဲကတိတ်လဲပကမဲတံ
အဂီန့တအိနီဘာ်. မ့လဲပမဲလဲတံအလီ
နဲကဲလဲကကဲတံတံတံလဲပတံမဲလဲဒဲ
ပတမဲဘာ်န့လီ.

အဝဲစံးစုကိးဝဲလဲ, “ဒဲယမ့ဖိသန့်ကိ
တိတ်ခိနီကျာ်တကအသိး, တံလဲယအိနီတဲပ
ဝဲပုဖိသန့်ဒီးသ့ဘီသးစဲတဖဲလဲ, ဖဲလဲပ
ကဲထီဘာ်သးစဲတကလဲန့ပဘာ်ဂုာ်ကျဲးစး
ကဲလဲခိနီနီဒီးဖဲပဒီးန့ဘာ်ခိနီနဲဆဲးစဲဖဲဒဲ
လဲန့ပဘာ်လဲလဲပုအိ, ဒီးဖဲပကဲခိနီနီ
အခါပတံရဲလီဘာ်ထွဲလဲတံမဲအပုဒဲသိး
တံမဲကလဲသးကနဲအဂီတံလဲအဘာ်ပုတ
မ့တဖဲန့ပတဘာ်လဲပတံသ့ဒိနီသးဖျိး
သတူကလဲခဲခဲအံဘာ်. လဲပပုကလုာ်

အကျဲပုလဲအကျဲဘာ်ကွဲသ့န့အိနီစုဒီးဒီး
ပလိနီဘာ်အိထီပုကွဲဘာ်ကွဲသ့လဲက
သ့တံခိနီရိနီမဲတံအဂီ”အဂုန့လီ. “လဲ
ဆဲဒဲတံပဝဲပုကွဲဖိတဖဲန့ပမဲလဲတံအ
ဆဲကတိတ်တံယုကွဲန့မ့ပဒဲပဒဲတခါအလီ
အလီအိနီလဲပကဘာ်မဲကထီကဲတံထီ
ကွဲတံလဲလဲပုတံဆဲကတိတ်, ဒီးပသရဲ
သိနီလဲပုတံတကန့အနီမ့ဆဲးဘာ်ဆဲပ
ဘာ်လဲလဲလဲလဲပုအိဒီးပုကလဲလဲလဲပု
စုကိးပုဒီးပကသ့လဲလဲပုစုကိးပသး”
န့လီ.

“လဲဆဲဒဲတံပုလဲအတမဲလဲမဲဒီး
တံတဖဲန့တံကွဲဘာ်ကွဲသ့န့တမ့ထဲ
တံထီကွဲတခါဘာ်. တံကွဲဘာ်ကွဲသ့လဲ
တံဒဲအု, တံဘျီဖဲဖိကဟာ်တဖဲန့ပမ့
လဲယုမဲလဲအိန့ပလဲအိနီပသးသမ့သ့ဝဲ
ဒိနီအဆဲန့တံကွဲဘာ်ကွဲသ့လဲအမ့တံ
ထီကွဲန့မ့တံကွဲဘာ်ကွဲသ့အဂီခိနီထဲ
လဲပဂီအလီန့ပအိဒီးသ့ကဟဲကဲမဲလဲမဲ
ဒီးကဲတံဒီးပုမဲခဲအံဖဲတံဆဲကတိတ်တံခွဲ
ယာ်ဂုလဲပဂီအခါအံ”အဂုန့လီ.

ဆုကဘျဲးပ ၂၃